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U U D S T V A 

SEJE ZBOROV PTUJSKE OBČINSKE SKUPŠČINE 

OCENA DELEGATSKEGA SISTEMA 
IN RAZVOJA OBČINE 

Delegati družbenopoli t ičnega zbora so se 
sestali v četrtek. 4. marea in najprej obravna-
vali poročilo o uresničevanju delegatskega si-
stema. Kratek uvod k pregledu delovanja 
/borov, njihovih teles, skupščinskih komisij in 
svetov je podal predsednik skupščine dr. Cveto 
Doplihar. medtem koje o razvoju občine v letih 
1978 — 1982 govoril predsednik izvršnega 
sveta Martin Berden. 

V razpravi so delegati opozorili, da je po-
trebno v pr ihodnje nameniti več pozornosti 
i/obra/.evanju in usposabljanju celotne dele-
gatske baze. ne le delegacijam za posamezne 
/boTc. Kritično so ocenili tudi dogajanja ob 
sprejemanju zaključnega računa za leto 1981 v 
Tovarn! glinice in aluminija v Kidričevem. 
I")ejali so. d a j e tako obnašanje nesprejemljivo, 
posebej še v času. ko si občina prizadeva, da bi 
uresničili planirano modernizacijo proizvod-
nje pr imarnega aluminija. Delegati so na 
četrtkovi seji sprejeli priporočila, stališča in 
usmeritve za nadal jn je utr jevanje delegatskih 

razmerij m priporočili delegatom ostalih zbo-
rov. da jih sprejmejo v enakem besedilu. 

Zatem so sprejeli predlog odloka o pripravi 
in sprejetju sprememb in dopolnitev družbe-
nega plana občine v tem srednjeročnem ob-
dobju. brez pr ipomb pa ju bil sprejet tudi 
osnutek odloka o spremembah in dopolnitvah 
odloka o priznanjih občine Ptuj. [Delegati so 
t)pra\ ili še volitve oziroma imenovanja, med-
lem ko delegatskih t p r a šan j ni bilo. Tudi ob 
odgovoru izvršnega odbora kulturne skupnosti 
občine Ptuj na delegatsko vprašanje v zvezi z 
uničenjem nekaterih etnoloških eksponatov v 
Pokrajinskem muzeju ni bilo razprave. 

Na zadnji seji družbenopolit ičnega zbora v 
tem mandatu s e j e delegatom za uspešno delo 
najprej zahvalila predsednica občinske kon-
ference SZDL Marica F"ajl. zalem pa še pred-
sednik skupščine občine dr. Cveto Doplihar. Še 
posebej se je zahvalil predsedniku zbora 
Branku Gor jupu in podpred-sedniku zbora 
.ložetu Čehu. 

lX'legati zbora krajevnih skupnosti so ' s e 
sestali v torek dopoldan in poleg točk dnevnega 
reda. ki jih je obravnaval družbenopolit ični 
/bt)r. odločali še o zadevah, ki so v pristojnosti 
tega zbora. Sprejemali so predlog odloka o 
proračunu občine v letu 1982. predlog odloka o 
spremembah in dopolnitvah odloka o davkih 
občanov, predlog odloka o spremembah in 
dt)poinitvah odloka o načinu oplojevanja živali 
na območju občine, odločbe o ustanovitvi Po-
krajinskega muzeja Ptuj in Zgodovinskega 
a r h u a Ptuj ter Zavoda za spomeniško varstvo 
Maribor, pa tudi samoupravne sporazume o 
medsebojnih pravicah in obveznostih ustano-
\iteljic omenjenih treh zavodov. 

Knake točke dnevnega reda .so obravnavali 
tudi delegati zbora združenega dela. ki so se 
sestali v torek popoldne. Obširneje bomo o 
sejah teh dveh zborov poročali v naslednji 
številki Tednika. 

N. Dobljekar 

VOLITVE -
POTRDITEV 
ZAUPANJA 

Z volitvami delegacij 11. in 14. marca bomo delovni ljudje in občani 
v tretje ponovno potrdili zaupanje v delegatski sistem v moč in sposobnost 
samoupravljanja. 

Delegatski sistem imamo že osem let. Pri oceni dosedanjega delo-
vanja delegatskega sistema ni manjkalo kritičnih pripomb — seveda s 
spoznanjem, da so delovanje delegatskega sistema in rezultati odvisni 
oziroma so tolikšni kot je razvito samoupravljanje. V ocenah je tudi 
zapisano, da sistem ni zaživel, da so delegatje razpravljali o gradivih, ki bi 
jih morale obravnavati strokovne službe, da ni bilo dovolj dogovarjanja in 
sporazumevanja v bazi kot temu pravimo, da se pomanjkljivosti kažejo v 
veliki odsotnosti delegatov, v sklepčnosti skupščin in podobno. 

Vse to je res — vemo pa, da pomanjkljivosti ne izvirajo iz sistema 
temveč iz naše politične nedoslednosti pri izvajanju .sistema. Ob oceni 
o^mletnega delovanja delegatskega sistema pa tudi ugotavljamo, da se 
je utrdilo spoznanje, da delegatski sistem lahko rešuje probleme. 

Utrjevanje sistema pa terja napore, ki čakajo tudi novoizvoljene 
delegate. Zato smo v pripravah na volitve ves čas povdarjali, da moramo 
za delegate v temeljnih delegacijah in za nosilce odgovornih delegatskih 
in družbenih funkcij predlagati ljudi, ki bodo pripravljeni in sposobni na 
samoupravni način reševati probleme. 

Priprave na volitve so se začele že lansko leto, ko so po krajevnih 
skupnostih in delovnih organizacijah začeli evidentirati možne kandidate. 
Prav tej fazi priprav na volitve smo posvetili posebno skrb — .saj je prav 
evidentiranje najširša podlaga na kateri so potekali vsi nadaljnji ka-
drovski postopki. Zato smo se tudi zavzemali za njegovo pravilno vre-
dnotenje. Pri ocenjevanju tega postopka smo na kandidacijski konferenc i 
ugotovili, da je bilo evidentiranje dovolj javno ter odprto za vse pobude. 

V združenem delu in krajevnih skupnostih je bilo evidentiranih 7200 
možnih kandidatov za delegatske dolžnosti v občini, republiki in fede-
raciji. Za člane delegacij je bilo na temeljni kandidacijski konferenci iz vrst 
evidentiranih izbranih približno 5600 kandidatov, kar pomeni, da bo vsak 
drugi evidentirani možni kandidat tudi opravljal funkcijo delegata. 

V vsaki temeljni organizaciji združenega dela in vsaki krajevni 
skupnosti smo obravnavali evidentirane kandidate in na tej podlagi sestav 
svojih delegacij. Predlagani so tisti kandidati, ki so s svojim dosedanjim 
delom, aktivnostjo, znanjem in odnosom do samoupravljanja, do stabi-
lizacije in odnosom do naše socialistične bratske skupnosti narodov in 
narodnosti pridobili zaupanje delovnih ljudi in občanov. 

Na volitvah bomo oblikovali okrog 163 delegacij za skupščino ob-
čine, skupščine SIS 257 posebnih, 240 združenih in 46 splošnih delegacij. 

V organizacijah združenega dela volimo danes člane delegacij za 
pošiljanje delegatov v zbor združenega dela občin.ske .skupščine. 

V krajevnih skupnostih 14. marca pa člane delegacij za pošiljanje 
delegatov v zbor krajevnih skupnosti, delegate v družbenopolitični zbor 
skupščine občine in člane delegacij za delovne ljudi — kmete. 

V združenem delu in krajevnih skupnostih bomo volili še delegate za 
zbore uporabnikov skupščin samoupravnih interesnih skupnosti — vzgoje 
in izobraževanja, raziskovalna dejavnost, kulture, zdravstva, telesna 
kultura, otroško varstvo, socialno skrbstvo, zaposlovanje, pokojninsko 
invalidsko zavarovanje, stanovanjsko gospodarstvo. 

Svojo ustavno pravico — volitve bomo delovni ljudje in občani 
opravljali na 301 voliščih, v združenem delu in krajevnih skupnostih. 

Upoštevaje naša hotenja in zaupanje v sistem samoupravnega de-
legatskega odločanja naj se odraža tudi v pripravi in okrasitvi volišč. 

Zaupanje mandata tretji delegatski izmeni pa dokažimo s stood-
stotno prisotnostjo na voliščih. 

MARICA FAJT, predsednica 
OK SZDL Ptuj 

DANES IN V NEDELJO BOMO VOLILI 
Delegacije za zbore občinske skupščine in za skupščine samoupravnih 
interesnih skupnosti. 

Danes. 11. marca bodo volili 
delegacije za zbor združenega 
dela deiavci v temeljnih organi-
zacijah združenega dela. v delo-
vnih skupnostih k u p n i h služb, v 
delovnih skupnostih državnih 
organov, dri:žbenoj)o!itičnih or-
ganizacij in društev, aktivne 
vojaške osebe in civilne osebe, ki 
so v službi oboroženih sil ter 
obrtniki. Volitev ne bodo izvajali 
v organizacijah in skupnostih, ki 
imajo pod 30 zaposlenih, ker po 
določilih zakona v takih T O Z D 
in .skupnostih opravl jajo funkci jo 
delegacije vsi delavci. 

V N E D E L J O . 14. M A R C A BO-
MO VOLIL! 

— delegacije za pošiljanje 
delegatov v zbor krajevnih skup-
nosti občinske skupščine. 

— delegacije za zbore uporab-
nikov skupščin samoupravnih 
interesnih skupnosti. 

— glasovali o izvolitvi delega-
tov v družbenopolitični zbor 
občinske skupščine. 

— kmetje "bodo volili še svoje 
delegacije za zbor združenega 
dela občinske skup.ščine. 

KJE BOMO VOLILI? 
Na voliščih, ki jih je po območ-

jih krajevnih skupnosti določila 
občinska volilna komisija. Voli-
•ščc^je navedeno tudi na vabilu. 

Če kdo vabila ni sprejel, naj "re 
na volišče, kjer mu bo volilni 
odbor omogočil, da bo lahko 
volii in s tem opravil zavestno 
dejanje, ki mu ga nalaga samou-
pravna dolžnost. 

KAKO BOMO VOLILI ' ' 
Na vsakem voli.šču bodo trije 

volilni odbori, kjer bodo volili se 
kmetje svojo delegacijo pa celo 
štirje. Vsak volilni odbor vam bo 

dal glasovnico in pojasnil, kako 
glasujete oziroma volite. 

Na prvi glasovnici bodo kandi-
dati za družbenopolitični zbor 
občinske skupščine, glasovali bo-
ste za kandidatno lito v celoti. 

Na drugi glasovnici bodo kan-
didati za flane delegacije za zbor 
krajevnih skupnosti občinske 
skupščine. Glasovali boste tako, 
da boste obkrožili zan. številko 
pred imenom v.sakega kandidata , 
za katerega glasujete. 

Na tretji glasovnici bodo ime-
na kandidatov za člane delegacij 
v zbore uporabnikov skupščin 
samoupravnih interesnih skup-
nosti. ki se vključujejo v skun-
.ščinski sistem. Skupno J e 10 
.skupščin SIS. Nekatere KS bodo 
volile za vsako skupščino poseb-
no delegacijo, nekatere pa zdru-
žene delegacije, ki bodo^o.šiHale 
delegate v vec skupščin SiS. Zato 
vam bodo način glasovanja na 
volišču podrobneje obrazložili 
člani volilnega odbora. 

Pripisovati imena novih kandi-
datov volilec ne sme, če to 
napravi, glasovnica ni veljavna. 

Pridite na volišče, zavedajte se, 
da je to vaše p o m e m b n o samou-
pravljalsko dejanje! 

Glasujte za predlagane kan-
didate m s tem oblil< ;ujte ka-
drovsko osnovo za tretje delegat-
sko obdobje! 

RAZSTAVA FOTOGRAFUE V CIRKULANAH 

..HALOŠKI ČLOVEK" 
V okviru prireditev ob 200-letnici osnovne šole v 

Cirkulanah so v nedeljo, 7. marca v dvorani šole 
odprli razstavo fotografije mojstra STOJANA 
KERBLERJA pod naslovom- »Haloški človek«. 
Slovesnosti ob odpr t ju razstave se je udeležilo veliko 
število krajanov in gostov, med njimi tudi dr. Cvetko 
Doplihar. predsednik Skupščine občine Ptuj, ki je 
pokrovitelj prireditev ob 200-letnici šole v Cirku-
lanah. 

Na slovesnosti je imel pozdravni govor Valter 
Pliberšek, ravnatelj OŠ Maksa Bračiča v Cirkula-
nah. ki je med drugim dejal: 

»Ustvarjalna pobuda umetnika, mojstra foto-
grafije S T O J A N A K E R B L E R J A pomeni tudi za 
naše Cirkulane enkratno doživetje in kul turno 
o.svežitev. še posebno zato. ker je tudi sam rasel v 
Halozah, s haloškim človekom. To doživetje je da-
nes toliko večje, bolj globoko bolj iskreno, saj je 
posvečeno 200-letnici šolstva v krajevni skupnosti. 
Torej, posvečeno je tudi mladim, ki vedno bolj, ob 

vse boljših pogojih življenja in dela nabira jo znanje 
v teh šolskih klopeh. 

Mojster Kerbler je ovekovečil Haložana od rane 
mladosti do poznih jesenskih dni. Vedno g a j e iskal 
in postavil na pravo mesto v objektivu. Ničesar ni 
prepustil slučajnosti, zato je umetniška vrednost 
Kerblerjevih junakov toliko večja. 

Ta razstava je le delček njegovega bogatega 
ustvarjalnega dela, s katerim je sodeloval na skoraj 
500 razstavah doma in na okoli 600 mednarodnih 
razstavah. Med okoli 450 priznanji je naziv mojster 
fotografije, zlata ptica, odličnik mednarodne orga-
nizacije za fotografsko umetnost EFIAP, 
red zasluge za narod s srebrno zvezdo, plaketa ob-
čine Ptuj. nagrada Prešernovega sklada, cela vrsta 
prvih nagrad na mednarodnih razstavah in še in še. 

Stojan^Kerbler je znal tako mojstrsko predstaviti 
svetu našega človeka, ki ga prežema .socialna pro-
blematika z v.so žlahtnostjo trdega življenja, vendar 
prepričljivo zrečega v lepši jutri.« 

Žene i/ Cirkulan (»bčiidiijejo razsta\() fotografij o sebi enakih ljudeh. Foto: Stojan Kerbler 

PRIPRAVE NA POHOD „P0 POTEH REVOLUCIJE" 

POHOD BO 24. APRILA 
V sredo. 3. marca s e j e na prvi 

seji sestal odbor za organizacijo 
pohoda »Po poteh revolucije »pri 
OK SZDL Ptuj in razpravljal o 
vsebinskih in organizacijskih pri-
pravah na pohod ier odločil, da bo 
pohod 24. aprila v Mostje pri 
Juršincih. Tudi letos bodo po-
hodniki. kot že preteklo leto, or-
ganizirani v petih odredih. Po-
sebno pozornost je odbor posvetil 
večjemu vključevanju delovnih 
ljudi v pohod tako. da bi iz vsake 
delovne organizacije sodelovalo 
\ sa j 20 do 30 pohodnikov: to bi 
prispevalo tudi k spremembi 
^trukture pohodnikov: doslej je 
bilo vedno okrog 98 odstotkov 
mladih. 

Odbor je tudi poudaril , da .sije 
potrebno prizadevati tudi za večjo 
vključevanje občanov, ki so or-
ganizirani v družbenih organiza-
cijah in društ\ ih. Da bi to nalogo 
lahko uresničili, je potrebno v 
najkrajšem času imenovati štabe 
/a pohod v delovnih organizaci-
jah m krajevnih skupnostih. 

I etošnji pohod sovpada s 40-
letnico Slovensko-goriške La-
ckove čete. zato le toliko po-
membneje. da dosledni) \ / t r a j a -
niv: na vsebini pohoda, ki je ha-
j\ ečja manifestacija '»hranjanje in 
prenašanja tradicij na mladi rod. 

\K, \ zimskem jutru čez sinje nebo . . . Foto: .Alfred Bradač 
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NOVATORSTVO V AGIS-u PTUJ 

Inovacije prinašajo 
gospodarsko korist 

Čeprav v delovni organizaciji A G I S ugotavljajo , da iz leta v leto pada 
Število inovacijskih predlogov, pa se veča nj ihova gospodarska korist. Ta-
ko / a leto 1981 pričakujejo, da bo le-ta dosegla 4 ,5 milijona dinarjev. 
Pregled od leta 1979 kaže, da je bi lo takrat 98 inventivnih predlogov in da 
je bil vsak 19. zaposleni inovator; podatki za leto 1981 pa so že precej 
spremenjeni: bilo je le 59 inventivnih predlogov , inovator pa je bil šele 
vsak 34. zaposleni . Med predlagatelji inventivnih predlogov je največ de-
lavcev s srednjo s trokovno izobrazbo, delavcev iz neposredne proizvodnje 
je manj , kar pa še ne pomeni , da le-ti n imajo motiva za to dejavnost . 

Dušan Žnidarič, referent za inovacije v D O ugotavlja , da b o potrebno 
še več konkretnih spodbujevalnih aktivnosti , da se stanje kakovostno 
izboljša. De lovna organizacija v primerjavi z drugimi dosega boljše 
rezultate na tem področju, o tem govori tudi srebrna plaketa za novator-
ske dosežke od medobčinske gospodarske zbornice, vendar s tem,niso z.a-
dovoljni . Ugotavl jajo , da bo potrebno več s trokovnega dela. Nekaj je na 
tem področju že storila raziskovalna skupnost obč ine Ptuj. Novatorji pa 
več pričakujejo tudi od svojega kluba, ki ga nameravajo v kratkem usta-
noviti . 

Delovna organizacija bo tudi letos, kot že nekaj let, sodelovala na le-
tošnjem , ,dnevu inovatorjev" ptujske občine . Predlagali so tudi tri inova-
torje za priznanje in nagrade raziskovalne skupnost i občine Ptuj. 

MG 

DEJAVNOST 
SINDIKATOV 

Občinski sindikalni svet Slov. Bistrica je pred nedavnim potrdil 
program dela za letošnje leto. V njem posvečajo posebno pozornost 
uresničevanju kadrovske politike v občini, ob tem pa tudi temeljitim 
pripravam na volitve in občnim zborom v osnovnih sindikalnih organi-
zacijah, kjer ti že prehaja jo v zaključno obdobje . 

Na gospodarskem področju bodo bistriški sindikati posvetili 
posebno pozornost nada l jn jemu razvoju v smeri predelave in finaliza-
cije aluminija in lesa, t renutno najbol j prisotnih surovin v občini, 
nadaljnji analizi in razvoju kmetijstva, sprotnemu obravnavanju 
rezultatov gospodar jenja v OZD, dogovoru o usinerjanju in razporeja-
nju dohodka in izvajanju investicijske politike tako v gospodarstvu kot 
tudi negospodarskih dejavnostih občine. Prav področja novih vlaganj 
so bila v preteklem letu slabo uresničena, zato so gospodarski rezultati 
v preteklem letu napredovali počasneje od pričakovanj, pa tudi v 
republi.škem merilu na področju gospodarskega položaja bistriška 
občina beleži upadanje . 

Z enako zavzetostjo kot v preteklem obdobju bodo bistriški 
sindikati obravnavali in sprejemali usmeritve tretje konference ZS 
Slovenije, izvajanje usmerjenega izobraževanja, družbenopoli t ičnemu 
usposabljanju v O O ZS. delu SIS s povdarkom na uresničevanje nalog 
delegatskega sistema. 

V drugi polovici letošnjega leta bodo sindikati občine Slov. 
Bistrica nadaljevali svoje aktivnosti v smeri priprav na kongrese ZK in 
ZSS. nada l jn jemu usposabljanju na področju SLO in DS, pripravam 
na I. konferenco ZS Slovenije, zaposlovanju v občini, izvajanju druž-
benega plana v letu 1982 in tudi redni preskrbi občanov s prehrambe-
nimi in drugimi življenjsko potrebnimi proizvodi. Obravnavali bodo 
tudi analizo ekonomskih odnosov s tujino, gospodarjenje v občini, 
resolucijo o politiki izvajanja družbenega plana občine, delo zborov 
skupščin občine in uresničevanje delegatskega sistema. Med stalnimi 
nalogami sindikata bo prav gotovo tudi aktivnost za krepitev organiza-
cij in organov zveze sindikatov v občini ter nadaljnj i razvoj kul turno 
umetniškega in športnorekreativnega življenja delovnih ljudi v občini. 

Viktor Horvat 

Za modernizacijo 
in dosledno 

nagrajevanje po delu 
v t t^a rn i glinice in aluminija »Boris Kidrič« Kidričevo so pred 

rokom izvedli občne zbore osnovnih organizacij sindikata; v tovarni je 
.sedem osnovnih organizacij, ena pa je v Trbovljah. V okviru osnovnih 
organizacijah dobro delajo tudi sindikalne skupine, ki so organizirane 
pordelih delovnega procesa po izmenah in so obenem tudi samouprav-
ne skupine. 

Daniel Koletnik, predsednik tovarni.ške konference sindikata je 
povedal, da je skupna ocena vsebinske razprave na občnih zborih 
nekje v povprečju. Glavni poudarek sindikalnih delavcev je bil na 
gospodarjenju v sami T G A . kot tudi na gospodarski situaciji v Jugosla-
viji. Temeljiti so bili v iskanju notranjih in zunanjih vzrokov, ki se 
odražajo v slabšem gospodar jenju . Ugotovili so. da je teh notranjih 
vzrokov dobra tretjina, na ostale pa n imajo vpliva. Zadržali so se tudi 
pri nagrajevanju po delu, ki ostaja le želja. Načelno so delavci sicer za 
to, vendar ne sprejemajo lega, da bi nekdo, ki dela več in kakovostneje. 
tudi več dobil. 

Delovni pogoji, sklop \ prašanj, k i j i h tudi na občnih zborih niso 
mogli obiti. Tovarna invalidov, kot T G A radi imenujemo in vprašanja 
\ zvezi s tem. zahtevajo odločnejšo akcijo. Delavci zahtevajo, da se 
realizira načrtovana modernizacija proizvodnje pr imarnega aluminija, 
( i lede dohodkovnih odnosov — prek SOZD-a so urejeni odnosi z več 
DO. \ e n d a r bi bilo treba, da se le-ti uredijo tudi z ostalimi odjemalci 
alu minija. 

Delo osnovnih organizacij se ocenjuje različno, še najbolje dela 
sindikat v temeljni organizaciji promet in kontrola kvalitete. Na 
občnih /borih so se dogovorili za kakovostnejše delo osnovnih organi-
zacij. Zda j se namreč dogaja, da konferenca osnovnih organizacij dela 
v imenu osno\n ih organizacij s tem pa se izgublja na kakovosti. 

Po tem, ko so zaključili z delom občni zbori osnovnih organizacij 
sindikata, je naloga, da se sestane konstituivna konferenca sindikata. 
Načrtujeio. da bo ta 25. marca. \ a konferenci bo sodelovalo po 10 
delegatov i/ vsake temeljne organizacije in sicer po pet '>starih'' in pet 
•>nov"ih< delegatov. Konferenca sindikata v TCiA šteje 40 članov m ima 
11-članski l/vršni odbor. 

MG 

Ob našem obisku so v krožni peči po uspešnem remontu prižgali ogenj,ki 
leto dni ne bo ugasnil. Remont (planirani) so opravili sami. (foto I. kotar) 

Iz sodobnejšega dela (foto I. kotar) 

STAVBAH TOZD OPEKARNA PRAGERSKO 

Izjemen prihranek energije 
Ribniki v Pragerskem, ki so nastali v izko-

riščenih glinokopih, pričajo, da ima opekarstvo 
tu dolgoletno tradicijo. Najstarejši delavci 
opekarne vedo povedati, da sega njen začetek v 
leto 1902. O velikosti in pomembnost i priča 
tudi velika opečna zgradba, ki jo je za svoje 
delavce pred vojno dal postaviti prejšnji la.s-
tnik. podobno pa velja tudi za nekatere objekte 
v sami opekarni. 

Do leta 1970 je bilo vse tako kot je treba. 
Razvoj uspešen, dobri rezultati so jih uvrščali 
med najbolj.še opekarske obrate v Sloveniji. 
Minulo desetletje pa je za kolektiv pomenilo 
obdobje velikih preizkušenj. Proizvodnja gli-
nopora. od katere so si veliko obetali, ni dala 
pričakovnih rezultatov. Prišli so v velike težave, 
kijih sami ni.so zmogli. S finančno in strokovno 
pomočjo G P Stavbar, v katerega so se vključili 
kot temeljna organizacija, in s pomočjo širše 
družbe, so opravili veliko dela za izboljšanje 
slabega stanja. Kl jub temu so se težave nad-
aljevale, izgubili so status T O Z D in postali 
proizvodna enota v okviru Industrije gradbe-
nega materiala Hoče. Proizvodnjoglinopora so 
leta 1979 ukinili. Z delno obnovljeno proiz-
vodnjo opeke in dodatnim programom grad-
benih polproizvodov pa so v minulih dveh letih 
povečali proizvodnjo in ustvarili takšne eko-
nomske pogoje, da od začetka tega leta znova 
delajo kot T O Z D v okviru Stavbarja. Tako se je 
uresničila želja, da se v Pragerskem formira 
čvrsta in ekonomsko neodvisna organizacijska 

enota, torej takšna, kot to mora biti. Namreč , 
prej .so k skupnemu uspehu delovne organi-
zacije prispevali le izgubo. 

To so strnjene misli iz uvodnega dela pogo-
vora z direktorjem Ivanom Šmigocem in teh-
ničnim vodjem Francem Preacem, ki sta bila 
naša gostitelja. 

»Za boljšo oceno rezultatov našega dela v 
letu 1981 moram izpostaviti nekaj rezultatov 
prejšnjih let,« je ob prehodu na pogovor o po-
slovanju pripomnil Ivan Smigoc.« Leta 1979 
smo v opečni proizvodnji izdelali 19 milijonov 
enot normalnega formata, leto kasneje že 28 
milijonov, lani pa 31 milijonov. O b tem pa ne 
moremo mimo velikega prihranka energije. 
Namreč, z lastnim prizadevanjem in znanjem 
smo porabo energije v letu 1981 zmanjšali za 
26 % v primerjavi z letom 1980. Za ukrepe in 
izboljšave v tej smeri bodo avtor in sodelavci 
prejeli posebne nagrade in priznanje. Za kilo-
gram žganih izdelkov smo prej porabili 780 
kuil energije, sedaj pa 470.<< 

PREAC: »Dodal bi. da v opečni proizvodnji 
energija pomeni 40 % od cene izdelka. S tak-
šnimi rezultati lastne tehnološke izboljšave pa 
se sedaj uvrščamo med najboljše v Evropi. V 
našem združenju kar niso mogli verjeti, d a j e 
temu tako. Menili so, da smo jim poslali na-
pačne podatke!« 

SMIGOC: »Zaključni račun je pokazal, da 
smo lani poslovali pozitivno. To je zelo po-
membno, saj nam kar od leta 1973 to ni uspe-
valo. Drugih podatkov ne bi omenjali , saj jih je 
glede na statusne spremembe težko podati 
objektivno.« 

TEDNIK: Kako pa v prihodnje? 
PREAC: »Proizvodnega programa ne na-

meravamo bistveno spreminjati . Proizvodnja 
opeke ostaja kot osnovna dejavnost. Tu imamo 
vse naravne in tehnične možnosti za doseganje 
najboljših rezultatov. Osnovno surovino, glino, 
imamo v bližini in to najboljše kakovosti. V 
prostorskem načrtu bistriške občine je izkori-
ščanje glinišč opredeljeno do leta 2000. Ob 
osnovni dejavnosti bomo imeli tudi dodatno. V 
prostorih bivšega obrata za glinopor bomo iz-
delovali betonske polizdelke ter izdelke iz gli-
noporbetona, kot so dimne tuljave. Pričakuje-
mo tudi. da bomo z lastnim razvojem ponudili 
še kakšen izdelek. 

V dolgoročni usmeritvi načr tu jemo tudi de-
litev dela med opekarskimi obrati v regiji in 
Sloveniji. Kot primer naj navedem sodelovanje 
s ptujsko Opekarno, s katero imamo samo-

upravni sporazum o dolgoročnem sodelova-
nju. Z njimi namreč skupaj zagotavljamo 
stropne elemente. Pri nas izdelujemo polnila v 
Ptuju pa stropna nosila. Skupno pa bomo po-
nujali tudi prenapete montažne preklade. So-
delovanje smo potrdili že lani, ko smo s po-
močjo investicijskega kredita Opekarne iz 
Ptuja asfaltirali skladiščne površine ter izbolj-
šali nekatere faze proizvodnje. S tem smo po-
segli na eno naših bistvenih usmeritev. Gre za 
izboljšanje delovnih pogojev, ki so bili na zejo 
nizkem nivoju, kar je značilno za opekarne. Če 
pa niso zagotovljeni vsaj osnovni tehnični in 
higienski pogoji, potem je to še kako pereče. In 
ravno na tem sedaj veliko delamo. Tako bomo 
ob 1. maju namenu predali obnovljene sani-
tarne prostore in obrat družbene prehrane.« 

Ž M I G O C : »Pričakujemo, da bomo z iz-
boljšanjem delovnih pogojev izboljšali tudi 
kadrovsko zasedbo, da bomo nove delavce 
lažje pridobili za delo v opekarstvu. Večino 

sestavljajo priučeni delavci, naše zaledje pa je 
zelo široko in ni vezano na ožje območje, re-
cimo krajevne skupnosti. To pa bo verjetno še 
lažje z dovolj spodbudnimi načrtovanimi 
osebnimi dohodki. Po tej plati smo bili namreč 
dosedaj bolj na slabem glasu. Koliko nas je? 
Trenutno 106. 

Omenil bi. da je bilo prej precej težav s 
krajevno skupnostjo. Povzročal jih je zlasti 
obrat za glinopor. Slo je za precejšnjo zapra-
šenost. Sedaj teh težav ni več. Problem izkori-
ščanja glinokopov smo ugodno rešili. Gre za 
ceste po katerih poteka izvoz gline, te dele smo 
namreč asfaltirali.« 

T E D N I K : Kako pa je s prodajo izdelkov? 
PREAC: Registrirano imamo trgovino za 

gradbene, zlasti opečne proizvode ter nekatere 
betonske polizdelke. Večji del proizvodnje 
prodamo na lokalnem tržiču. prisotni pa smo 
tudi širše. 

Dosedaj s prodajo ni bilo težav, saj j e bilo 
povpraševanje večje od ponudbe. Zavedamo 
pa se. da se ti časi iztekajo in bo potrebna večja 
komercialna aktivnost. Vendar, osnovi tržne 
uspešnosti sta cenenost in kakovost. In to je 
naše vodilo!« 

S kakovostjo so se dokazali, čeprav menijo, 
da morajo to oceno podati njihovi kupci. Pri-
čakujejo. da se jim bodo tudi letos stroški precej 
povečali, cen svojih izdelkov pa ne namerava jo 
bistveno povišati. 

Dolgo smo se pogovarjali. Veliko o uporabi 
zemeljskega plina, na uporabo le-tega so prešli 
po dograditvi plinovoda, prej so uporabljal i 
mazut, precej tudi o načrtih. Tako bi radi v 
Pragerskem ob že povedanem opečno proiz-
vodnjo zaokrožili z izgradnja sodobne tunelske 
peči. s katero bi povečali proizvodnjo in kvali-
teto. Vendar, to je za sedaj le želja. Proizvodne 
zmogljivosti imajo sedaj polno izkoriščene, 
zato je razumljivo, da letošnja proizvodnja 
opeke ne bo bistveno večja od lanske. Razvoj 
izdelkov opravljajo sami. Sledijo gradbeni-
štvu in se ob tem prilagajajo tržišču. Del pro-
izvodnje je sodoben, kar pa za drugi del ne 
velja. Zelja je torej tudi modernizacija. Vendar, 
najprej bodo vse načrte dobro pretehtali. 

•f ako torej delajo opekarj i v Pragerskem. O b 
odhodku nam je bilo jasno, da .so uspeli v na-
jpomembnejšem — pripravili so si dobro 
osnovo za uspešno nadal jnje delo. 

1. kotar 

Franc Preac (levo) in Ivan Šmigoc (v sredini) v pogovoru z izkušenim 
opekarjem, vodjo opečne proizvodnje Vilijem Bencom (foto I. kotar) 

Značilno za Opekarno Pragersko — starejši objekti in prazno zunanje 
skladišče (foto I. kotar) 

PONOVNO NESKLEPČNI 
Čeprav so se delegati skupščine občinske 

skupnosti za zaposlovanje Ptuj sestali prejšnji 
četrtek na zadnji seji v tem mandatu , so bili 
ponovno nesklepčni. Seje s e j e udeležilo le 23 
delegatov, kar 13 bi jih še moralo priti, da bi 
lahko veljavno sklepali. Kljub temu so se do-
gcnorili. da bodo sejo izvedli in odsotne dele-
gate seznanili s sprejetimi stališči in sklepi. 

Obravnavali in sprejeli so poročilo o delu 
občinske skupnosti za zaposlovanje, njenih 
o r g a n o v in delovne skupnosti skupnih služb 
skupaj z zaključnimi računi občinske skupno-

sti. medobčinske skupnosti za zaposlovanje in 
združenih sredstev za št ipendiranje v letu 1981. 
Prav tako so sprejeli predlagani finančni načrt 
občinske in medobčinske skupnosti ter sred-
stev za št ipendiranje v letu 1982. pa tudi 
predlog plana zaposlovanja za to leto. Tudi 
predlog sprememb in dopolnitev statutov ob-
činske in medobčinske skupnosti je bil sprejet, 
prav tako tudi samoupravni sporazum o 
združevanju sredstev za dejavnost skupnosti 
socialnega varstva občine Ptuj, program te 
skupnosti in finančni načrt za leto 1982. 

Ob kt>ncu seje so izvolili ,še delegate, ki se 
bodo udeležili sej skupnosti socialnega var-
stva. skupščine medobčinske skupnosti in 
skupščine zveze skupnosti za zaposlovanje SR 
Siovenije. 

O neodgovornosti delegatov, ki se seje niso 
udeležili, pa bi težko povedali kaj novega, saj 
smo vse zapisali že ob prejšnjih nesklepčnih 
sejah skupščine občinske skupnosti za zapo-
slovanje. Upati je le. da bo v pr ihodnje drugače. 

N. Dobljekar 
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Kratek pregled razvoja občine 
Ptuj v obdobju 1978-1982 

Delegati zborov ptujske občin-
ske skupščine so na zadnji seji v 
tem mandatu obravnavali tudi 
poročilo o razvoju občine v 
zadnjih štirih letih. F^oročilo je 
podal predsednik izvršnega sveta 
skupščine Martin Berden. ki je 
poudaril, da gre za prikaz najpo-
membnejših do.sežkov v občini. 

NOVF Z M O G L J I V O S T I 

V letu 1978 je bil v občini 
zgrajen prvi hidroenergetski ob-
jekt — hidroelektrarna Formin, 
ki je p o m e m b n o vplivala na 
industrijsko proizvodnjo v obči-
ni. V T G A Kidričevo so v tem 
obdobju nekoliko povečali 
zmogljivosti elektrolize B in lani 
dokončali gradnjo livarne. V 
kovinsko predelovalni industriji 
je IMP T O Z D Elektrokovinar 
zgradila proizvodno skladi.ščno 
halo, p o m e m b n o pridobitev pa 
predstavlja tudi zgraditev Agiso-
ve temeljne organizacije za proiz-
vodnjo vzmeti v Forminu. 

V man j razvitih Dolanah je 
bila leta 1979 dograjena strojna 
tovarna za proizvodnjo hidravlič-
ne in pnevmatske opreme. V 
proizvodnji prometnih sredstev 
so bile dosežene nove zmogljivo-
sti v Agisovi temeljni organizaciji 
TAP, kjer so dokončali proizvod-
no halo, v prostorih ukinjene 
proizvodnje furnirskih sodov pa 
je delovna organizacija TAM 
pričela s proizvodnjo kolesnih 
zavor, kjer nameravajo v krat-
kem povečati zmogljivosti. 

V T O Z D za vzdrževanje voz 
Ptuj so zgradili novo halo za 
vzdrževanje železniških podstav-
nih vozičkov. 

Zgrajena je bila nova tovarna 
T G O T O Z D Elektronika za 
proizvodnjo električnih apara-
tov. vendar so v tej temeljni 
organizaciji precejšnji problemi 
zaradi izvozno uvoznih težav m 
problematike elektronske indu-
strije nasploh. 

Lani so v Konusu T O Z D 
Lahka obutev Majšperk moder-
nizirali proizvodnjo hišne obutve 
in precej povečali zmogljivosti. 
Ml P T O Z D Zaščita Kidričevo pa 
.se je z lani zgrajeno proizvodno 
halo za izdelavo konfekcije zelo 
približala potrebam trga. 

V Agisovi T O Z D G u m a m a so 
lani zgradili novo gumarno in 
proizvodnjo skorajda podvojili, 
dobro je tudi sodelovanje s 
kranjsko Savo. 

Velik napredek je bil dosežen 
v živilski industriji. V perutninski 
klavnici so po požaru prostore 
obnovili in jih modernizirali, 
proizvodnjo perutninskega mesa 

pa od 17.000 ton v letu 1978 
povečali na 28.000 ton v letu 
1981. Obe tovarni krmil sta 
zgradili nove silose. V Kmetij-
skem kombinatu so zgradili to-
varno krmil, s katero lahko 
podvojijo proizvodnjo. Tako je v 
ptujski občini največja proizvod-
nja krmil v Sloveniji — 135.000 
letno. 

K K T O Z D Petovia je v letu 
1980 uspešno zaključila sanacij-
ski program, modernizirala linijo 
za konzerviranje zelenjave in 
potrojila proizvodnjo. Tudi v 
T O Z D Kletarstvo Slovenske go-
nce bo kmalu končana več let 
trajajoča modernizacija proiz-
vodnje. Center za predelavo 
grozdja obratuje že dve leti. 
sodobna polnilna linija pa bo 

pričela obratovati vsak čas. 
Tudi v grafični industriji je 

dosežen napredek, saj je je Ptuj-
ska tiskarna preselila v nove 
prostore, kjer bo stekla tudi 
proizvodnja embalaže. 

V l.abodovi T O Z D Delta je 
bila leta 1980 dokončana tretja 
faza povečanih zmogljivosti to-
varne. tako da s e j e lahko dodat-
no zaposlilo 100 delavk. 

V gradbeništvu se najpo-
membnejše naložbe nanašajo na 

izgradnjo nove baze za vzdrževa-
nje cest in na novo proizvodno 
skladi-ščno halo D O Pleskar v 
Kidričevem. Na področju pro-
meta in zvez je Perutnina za 
T O Z D Transservis zgradila so-
dobne avtomobilske in druge 
delavnice, v T G A pa so lani 
pričeli z gradnjo garaž. 

Na področju trgovine in gos-
tinstva je bila zgrajena nova 
prodajalna v Cirkulanah, proda-
jalna kruha v Ptuju in veliko 
skladišče v Slovenji vasi, obno-
vljenih je bilo več prodajaln, trije 
gostinski lokali v družbenem 
sektorju, v za.sebnem sektorju pa 
je bilo odprt ih pet novih gostiln. 

V tem obdobju .so bile obliko-
vane občinske blagovne rezerve 
nekaterih prehrambenih arti-
klov. Smotrnost oblikovanja teh 
rezerv se je pokazala že večkrat, 
saj so bile izredno dobrodošle pri 
premagovanju težav v preskrbi. 

USPEHI NA P O D R O Č J U 
KMETIJSTVA 

Ekonomski položaj kmetijstva 
se je v zadnjem letu izboljšal, 
do.seženi .so bili tudi lepi uspehi. 
Na nekoč zamočvirjenih in po-
plavljenih območjih v Drbetin-
eih. Ločiču. Hlaponcih in Streja-
cih je pridobljenih 600 hektarov 
novih obdelovalnih površin, pre-
težno v zasebnem sektorju. Druž-
beni sektor je v tem obdobju 
melioriral 480 hektarov površin 

in kupil 681 hektarov ter se na ta 
način močno okrepil. 

Letos je v občini načrtovana 
melioracija na 1196 hektarih ter 
zložba 1376 hektarov zemljišč. 

V Kmetijskem kombinatu so v 
tem obdobju precej vlagali v 
nasade, vinograde, hleve in v 
opremo. V obeh zadrugah pa so 
vlagali sredstva v preusmer jan je 
kmetij. Na leto iih preusmeri jo 
blizu 200. 

Posebej je treba omeniti sofi-
nanciranje kupcev proizvodov 
ptujske Mlekarne za porast prire-
je mleka. V perutninarstvu so v 
tem obdobju povečali zmogljivo-
sti valilnice, zgradili f a rmo ne-
snic v Trnovcu in fa rmo starih 
staršev v Starošincah. Zmogljivo-
sti za rejo piščancev na območju 
občine so v tem obdobju poveča-

ne za 66 odstotkov. Dosežen je 
tudi opazen premik v poljedel-
stvu za pridelavo tržnih viškov, 
dohodkovno na jpomembnejša 
pa je živinoreja. 

V štiriletnem obdobju je bila 
povečana dolžina vodovodnega 
omrežja za 40 kilometrov, tudi 
poraba vode se je povečala, 
število priključkov pa .je večje za 
1200. Kanalizacijsko omrežje je 
daljše za 7 kilometrov, moderni-
ziranih je 40 kilometrov cest, 
zgrajeni so bili mostovi na Borlu, 
v Tržcu, Doleni, Stogovcih in 
Dravcih. Zgrajenega je bilo 71 
kilometrov nizkonapetostnega, 
81 kilometrov visokonapetostne-
ga omrežja in 53 trafo postaj. 
Pridobljenih je 1780 novih tele-
fonskih priključkov, položenih je 
38 kilometrov medkrajevnih 
kablov in dopolnjen visokofre-
kvenčni prenosni sistem. Stano-
vanjska gradnja je bila presežena 
za skoraj 25 odstotkov, v gradnji 
pa je sedaj 177 stanovanj. V tem 
obdobju je bilo v občini zgraje-
nih okoli 400 stanovanjskih hiš. 

RAZVOJ N E G O S P O D A R -
SKIH DEJAVNOSTI 

Tudi v negospodarskih dejav-
nostih so doseženi vidni uspehi. 
Na področju izobraževanja je 
bila ustanovljena nova osnovna 
.šola Olga Meglič, obnovl jena 
nekdan ja Gospodarsko upravna 
šola za potrebe šole s prilagoje-
nim programom, leta 1979 je bila 
predana v uporabo nova šola v 
Markovcih, leta 1981 pa štiriraz-
redna osnovna šola v Trnovski 
vasi. Z dograditvijo I. A in L B 
faze centra srednjega usmerjene-
ga izobraževanja je bilo pridob-
ljenih 66 učilnic, z dograditvijo 
centra pa bodo zagotovljeni do-
bri učni pogoji za daljše obdobje . 
V letu 1980 je bil dokončan tudi 
Dom učencev z 240 ležišči. 

Na področju otroškega varstva 
sta bila predana v uporabo dva 
novo zgrajena vrtca za 200 otrok, 
v Kovinarski šoli pa je urejen 
vrtec za 80 otrok. Lani je bila 
obnovl jena v Destrniku zgradba 
za 20 otrok, vendar vzgojnovar-
stvena dejavnost ni stekla. 

Na področju zdravstvenega 
varstva je bil dograjen zdravstve-
ni dom za službo splošne medici-
ne in za zobozdravstveno službo. 
Dograjen je bil tudi prizidek k 
internemu oddelku splošne bol-
nišnice, z izgradnjo prizidka k 
Domu upokojencev Ptuj — Mu-
retinci pa je bilo pridobljenih 60 
postelj. 

Na področju kulture sta bila v 
tem času zgrajena kulturna do-
mova v Selah in v Trnovski vasi. 
obnovljen je bil tudi dom kraja-
nov v Zetalah. Začele so se tudi 
priprave za sanacijo gradu Bori. 

Na področju telesne kulture je 
bil dograjen prizidek k športni 
dvorani Mladika, na stadionu 
Drava pa nova atletska steza. 
Telesnokulturna skupnost je sofi-
nancirala ureditev športnih po-
vršin v nekaterih krajevnih sredi-
ščih. urejeno je bilo tudi strelišče 
na glinaste golobe v Hajdošah. 

Precejšen napredek je dosežen 
tudi v delu krajevnih skupnosti. 
V Doleni. Trnovski vasi in v 
Stopercah so zgrajeni novi pro-
stori, pa tudi v krajevnih skupno-
stih Bratje Reš in Budina — 
Brstje. Obnovljeni so bili prostori 
na Polenšaku in v Vitomarcih. 

Zaposlenost se je v občini v 
tem obdobju povečala za 1893 
delavcev ali za 11,6 odstotka. V 
združenem delu je večji porast v 
gospodarstvu — 11.2 odstotka, v 
negospodarstvu pa je za 9.1 
odstotek več zaposlenih. Najbolj , 
se je povečalo število zaposlenih 
v industriji, kmetijstvu in gostin-
stvu. na področju negospodar-
stva pa v zdravstvu in socialnem 
varstvu ter na področju izobraže-
vanja, znanosti in kulture. Ob 
koncu preteklega leta je iskalo 
zaposlitev 963 oseb. 

A K T U A L N A VPRAŠANJA 

Nove zmogljivosti, zgrajene v 
zadnjih štirih letih, pomeni jo 
precejšen uspeh združenega dela 
m občanov nasploTi. Učinki no-
vih naložb pa kljub temu niso 
taki. da bi v stopnji razvitosti 
slovenskih občin ptujska občina 
svoj položaj izboljšala. Po narod-
nem dohodku na prebivalca je 
občina še \ edno na 51. mestu, po 
družbenem proizvodu pa za 3 
m o t a višje, vendar se absolutne 
razlike-še naprej povečujejo. 

Na taki; s tagnaci joje v največji 

meri vplivala preložitev naložb v 
TCJA. pa tudi začetni problemi v 
nekaterih novih tovarnah — — 
TCiO. Olga Meglič. CJumarna. 

Industnjska rast je bila lani 
nižja od pričakovane, letošnja 
januarska proizvodnja je za 2.4 
odstotka večja od ravni v lan-
skem januar ju . Omeniti pa je 
treba, da je občjna v prejšnjih 
letih dosegala nadpovprečno rast 
industrijske proizvodnje. 

Relativno dobri so bili odnosi 
v kmetijstvu, prometu in v trgovi-
ni. V zadnjih štirih letih je hitreje 
napredovalo tudi malo gospo-
darstvo. saj je število obrtnih 
delavnic v tem času poraslo od 
221 na 285. število zaposlenih pa 
od 450 na 680. 

Z lanskim izvozom v občini ne 
moremo bili zadovoljni. Sicer je 
bil nivo izvoza iz leta 1980 
presežen za 21 odstotkov, vendar 
je zaostajanje za načrti 11-odstot-
no. 

Prvi znani podatki o gospodar-
jenju v preteklem letu niso zado-
voljivi. Dohodek se je povečal za 
23 odstotkov, čisti dohodek le za 

10.2 odstotka, izgube pa so kar 
18 krat večje in znašajo 127,59 
milijonov. O lanskih poslovnih 
rezultatih bo treba podrobno 
razpravljati, pozornost pa name-
niti tistim organizacijam združe-
nega dela. ki so poslovale z 
izgubo. Po.sebne pozornosti bo 
deležna T G A Kidričevo, kjer so 
imeli težave s sprejemanjem 
zaključnega računa za leto 1981. 

Nekateri tovariši v tej delovni 
organizaciji ob relativno visokih 
osebnih dohodkih na ravni obči-

•ne še niso doumeli, da nezasluže-
nega dohodka ni moč delili, 
hkrati pa od širše družbene 
skupnosti pričakovati denar za 
realizacijo lastnih razvojnih načr-
tov. 

Poslovanje v letu 1982 teče v' 
vse ostrejših pogojih. Pomanjka-
nju surovin iz uvoza se pridružu-
je še pomanjkan je domačih suro-
vin. Za nadaljnji razvoj občine je 
izrednega pomena modernizacija 

in povečanje proizvodnje alumi-
nija. Zato občinska skupščina 
upravičeno postavlja zahtevo, da 
se o tej naložbi republiški organi 
dokončno izrečejo, saj doslej niso 
bili podani utemeljeni argumenti 
zoper naložbo: 

Enako pomembne so naložbe 
v kmetijstvo in živilsko industri-
jo. V tem letu znašajo naložbe v 
agroživilstvo za že preverjene 

projekte v občini 1.117 milijonov 
din. 

Vprašanje skupne porabe se 
zaostruje, saj so bile v zadnjih 
dveh letih znižane stopnje pri-
spevkov iz bruto osebnih dohod-
kov. Osnovni problem skupne 
porabe je v tem. da relativno 
nizko število zaposlenih mora 
zagotoviti skupne potrebe za 
vseh 67.600 občanov. Sredstva 
solidarnosti pa vse bolj upadajo, 
tudi večja lastna udeležba. 

Delegati so na sejah zborov 
občinske skupščine sprejeli tudi 
predlog o pripravi sp rememb in 
dopolnitev družbenega plana 
občine za to srednjeročno obdob-
je zato. da bi iz srednjeročnih 
planov izločili vse tiste naloge, ki 
pre.segajo materialne možnosti. 
Bodoči razvoj občine mora teme-
ljiti bolj kot doslej na znanju,«na 
izdelkih vi.šje s topnje predelave 
in na maksimalnem pri lagajanju 
tujemu in domačemu trgu. Po-
novno je treba skupno in splošno 
porabo. 

Martin Berden je ob koncu 
tega pregleda dejal: »Sedanji 
gospodarski trenutek zahteva od 
nas maksimalne napore. Zmogli 
.jih bomo. če bomo uresničevali 
stabilizacijske cilje. Delež zborov 
naše skup.ščine se bo za uresniči-
tev le-leh moral povečati. Bolj se 
bomo morali angažirali pri reše-
vanju konkretnih problemov 
združenega dela in krajevnih 
skupnosti, nanj pa pri sprejema-
nju novih odlokov. Časi pred 
nami .so časi boja za stabilizacijo. 
Zato bo potrebna večja odgovor-
nost. strpnost in odločnost da 
odpravimo slabosti, ki spremljajo 
naše delo v organizacijah združe-
nega dela in v interesnih skupno-
stih. upravnih organih in ne 
nazadnje v naši delegatski skup-
ščini.« 

Pripravila N. Dobljekar 

Z dograditvijo Centra srednjega usmerjenega izobraževanja bodo 
zagotovljeni ustrezni učni pogoji za dalj časa. 
(foto Ciani) 

Martin Berden 

Iz živinoreje pridobimo 70 odstotkov dohodka v kmetijstvu, k temu 
prispevajo tudi v minulih letih zgrajeni sodobni hlevi. 

(foto Ciani) 

S proizvodnjo 600 tisoč M^Vh električne energije na leto je elektrarna v 
Forminu pomembno vplivala na industrijsko proizvodnjo v občini 

(foto OM). 

Inženirci so praznovali 
\ ' s p o m i n na 7. m a r e c 1943. 

ko so na u k a / t ova r i š a T i t a 
pt>rušili m o s t o v e p r e k S u t j e -
ske. ler p o n o č i / g r a d i l i p o -
n tonsk i m o s t za p r e h o d ra-
n j e n c e v . p r a z n u j e j o i nžen i r -
ske e n o t e . fLA svo j p r a z n i k . 

D a n e s j e n a š a a r m a d a so-
d o b n o o p r e m l j e n a . T u d i in-
ženirci se n e n e h n o u r i jo ,v ru -
šen ju in g r a d n j i . N j i h o v o d e l o 
j e n e v a r n o , a i z r e d n o p o -
m e m b n o in č a s i n o . N e p o -
z n a j o o \ ir in n a p a k . D r ž i j o se 
roka . d a se l a h k o in/ .enirci 
s a m o e n k r a t z m o t i . 

D e l o i n / e n i r c e \ d a n a š n j i h 
dni pa z d a l e č ni o m e j e n o n a 
kasa rn i šk i k rog . N a s p r o t n o , ti 
m lad i f a n t j e , po ln i d e l o v n e g a 
e l a n a in moč i ž iv i jo in d e l a j o z 
l j u d m i . V l a n s k e m letu so 
p ra \ m / e n i r c i Zgradi l i na o b -
m o č j u . lugos lav i je p r ek 3 3 0 
km cest . oko l i 220 k m v o d o -
\ ( ida in 36 m o s i o \ . pa še in š-e. 

Brneli so b u l d o ž e r j i , k o p a l c i 
r t n o v . iskrili so se k r a m p i in 
l opa t e in d o n e l a j e p e s e m , ki 
iih \ e d n o s p r e m l j a . 

K o s m o p r e d d n e \ i o b i s k a l i 
m / e n i r s k o e n o t o s t a r e š i n e 
L a / a r a \ e !ko \ iča. ki sod i m e d 
n a j b o l j š e \ l j u b l j a n s k e m ar -
m a d n e m o b m o č j u , s m o bili 
pr iča d e l u n j i h o v e g a v s a k d a -
n j ega ž i v l j e n j a , ki p o z n a vse 
p c l n c o d r e k a n j in v e h k o m e r o 
kivtne sp(^s()bnt>sti ter i zna -
jd l j ivos t i . Del l ega s m o ujel i 
ludi v n a š o b j e k t i v . 

\ L O z m e c 

P o m e m b n a pridobite\ naše armade je prav g o t o v o č i s t i l ec vode, 
ki v eni uri načrpa in prefiltrira oko l i 8 t i soč litrov rečne vode. N a 
ta način pridejo najhitreje do pitne in sveže vode. 

R o \ o k o p a č je \ \ o j n e m času i zrednega pomena , saj je hiter in 
uč inko \ i t . \ času miru pa ga uporabljajo tudi za kopanje jarkov 
/a \ odo \ ( )d . kana l i / ac i jo . t e le fon . . . 
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V MANDATNEM OBDOBJU 1978-1982 
S sklepom zborov občinske skupšči-

ne je bil imenovan 21-članski svet za 
ljudsko obrambo, varnost m družbe-
no samozaščito. V sestavi sveta so bile 
Ziistopane vse strukture, ki so določe-
ne s sedaj veljavnim zakonom o 
ljudski obrambi in aa piKllagi ocene 
tudi predstavniki drugih organov in 
organizacij zaradi usklajevanja 
obrambnih in samozaščitnih priprav. 
Zbori skupščine niso določili poimen-
ske sestave sveta, ampak le delovne 
dolžnosti ali funkcije, katerih nosilci 
so po svojem položaju člani sveta. 
Zaradi tega v tem obdobju ni bilo 
potrebe, da bi se izvajali postopki 
imenovanj pri posameznih spremem-
bah na zborih skupščine. Od prvotno 
21 imenovanih članov sveta, se jih je v 
dosedanjem času menjalo 15 zaradi 
sprejema novih dolžnosti. To je seve-

da zahtevalo povečano aktivnost delo-
vanja vseh članov sveta, da so se novi 
člani čim hitreje vključevali v izvaja-
nje nalog na ptniročju ljudske obram-
be m družbene samozaščite v svetu in 
v strukturah iz katerih so bili delegira-
ni v svei. 

V tem mandatnem obdobju se je 
sestal svet na 30 sejah, od tega so bile 
4 seje skupne z občinskim komitejem 
za sploSno ljudsko obrambo m druž-
beno samozaščito, ko se je razpravlja-
lo ali odločalo o nalogah, ki so bile po-
membne za oba organa. V letu 1980 
so zbori občinske skupščine razpra-
vljali o poročilu sveta glede uresniče-
vanja zasnove splošne ljudske obram-
be in družbene samozaščite v občini 
Ptuj ter tudi sprejeli smernice in 
sklepe za nadaljnji razvoj na tem 
pt)dročju. V okviru poročil upravnega 

organa za ljudsko obrambo m družbe-
no samozaščito, ko se je razpravljalo 
ali odločalo o nalogah, ki so bile po-
membne za oba organa. V letu 1980 
so zbori občinske skupJčine razpra-
vljali o poročilu sveta glede uresniče-
vanja zasnove splošne ljudske obram-
be in družbene samozaščite v občini 
Ptuj ter tudi sprejeli smernice in 
sklepe za nadaljnji razvoj na tem 
p< )̂dročju. V okviru poročil upravnega 
organa za ljudsko obrambo pa so se 
pojavljala tudi poročila o delovanju 
sveta v posameznem letu. 

Svet se je pri svojem delu zlasti 
zavzemal za nadaljnji proces po-
družbljanja ljudske obrambe in druž-
bene samozaščite v vseh strukturah 
družbenopolitičnega in družbenoeko-
nomskega sistema, zlasti še z aktivnim 
delovanjem subjektivnih sil in samou-
pravnih organov. Proces podružblja-
nja ljudske obrambe in družbene 
samozaščite se zlasti odraža z vsešir-
šim vključevanjem delovnih ljudi in 
občanov v izvajanje nalog splošne 
ljudske obrambe in družbene samoza-
ščite. 

V tem obdobju je bila še zlasti 
posvečena posebna pozornost uspo-
sabljanju na področju splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaščite. 
Kot najširša oblika vzgoje se je 
izvajalo obrambno in samozaščitno 
usposabljanje delovnih ljudi in obča-
nov, ki se nadaljuje tudi v tem letu. 
Poročilo o obrambni in samozaščitni 
vzgoji prebivalstva so v letu 1981 
obravnavali tudi zbori občinske skup-
ščine. V letošnjem letu je bil na tem 
področju dosežen večji uspeh, saj se 
predavatelji v večjem obsegu pojavlja-
jo iz samih krajevnih skupnosti in v 
tematiko vnašajo izkušnje i'n spozna-
nja pri izgrajevanju sistema splošne 

ljudske obrambe in družbene samoza-
ščite v svoji krajevni skupnosti. V tem 
obdobju s e j e uspešno nadaljevala in 
izvajala obrambna vzgoja mladine, ki 
ne obiskuje programa srednjega us-
merjenega izobraževanja in mladin-
cev prostovoljcev v teritorialni obram-
bi. Z nabavo sodobnih kabinetov 
pouka »obramba in zaščita« v Centru 
srednjega usmerjenega izobraževanja 
se je tudi izboljšala kvaliteta pt)uka. 
Se vedno pa se precej neenotno izvaja 
pouk »prve pomoči in zaščite« v 
osnovnih šolah. Zraven navedenih 
oblik usposabljanja je svet posvečal 
posebno pozornost tudi ostalim obli-
kam vzgoje, zlasti še strokovne vzgoje 
štabov in enot teritorialne obrambe, 
štabov in enot civilne zaščite, narodne 
za.ščite, rezervnih vojaških starešin in 
vzgoji organov (odlx)rov in komite-
jev) s področja splošne ljudske obram-
be in družbene samoza.ščite. V izvaja-
nje tega programa so bili aktivno 
vključeni posamezni strokovni organi, 
zlasti Se občinski štab teritorialne 
obrambe, občinski štab za civilno 
zaščito, upravni organ za ljudsko 
obrambo, milica in drugi. 

S področja kadrovskih zadev in 
popolnjevanja posameznih struktur 
splošne ljud.ske obrambe in družbene 
samozaščite, s e j e svet na svojih .sejah 
zlasti zavzemal za enakomerno popol-
njevanje vseh struktur splošne ljudske 
obrambe, tako oboroženih sil, civilne 
z.aščite in delovnih dolžnosti v gospo-
darskih in družbenih dejavno.stih. Na 
tem področju je bil dosežen zlasti 
velik napredek pri vseširšem vključe-
vanju žensk in mladine v posamezne 
komponente splošne ljudske obrambe 
in družbene samozaščite. Svet je 
tekoče spremljal kadrovanje naborni-
kov, obveznikov v posamezne special-
ne enote J L A, zlasti še za šole rezerv-

nih vojaških starešin. V tem mandat-
nem obdobju so bili sprejeti nekateri 
ukrepi za povečanje aktivnosti pri 
pridobivanju mladih za vojaške šole 
in poklice, pri čemer so bili doseženi 
dobri rezultati, čeprav ugotavljamo, 
da bi bilo potrebno še aktivnejše delo 
vseh struktur, ki so odgovorne za 
kadrovsko politiko in usmerjanje mla-
dih. 

Na svojih sejah je svet posvetil 
največjo pozornost načrtovanju ob-
rambnih priprav, izdelavi obrambnih 
in varnostnih načrtov na vseh nivojih, 
zlasti še v krajevnih skupnostih, 
organizatcijah združenega dela. druž-
benih dejavnostih, kol tudi izdelavi in 
dograjevanju obrambnih načrtov ob-
čine za delovanje v posameznih 
razmerah. Kol element preverjanja 
obrambnih in samozaščitnih načrtov 
so bile izvedene integrirane vojne vaje 
in aktivnosti v okviru akcije »Nič nas 
ne sme presenetiti« v posameznih 
letih. Pri obrambnem in samozaščit-
nem načrtovanju se je svet zlasti 
zavzemal, da so vsi izvajalci posamez-
nih obrambnih načrtov aktivno vklju-
čeni v pripravo in dograjevanje načr-
tov in daje bilo doseženo medsebojno 
usklajevanje obrambnih priprav. Pri 
dograjevanju obrambnih načrtov je 
bilo doseženo aktivno vključevanje 
upravnega organa za ljudsko obram-
bo. ki je na nadzornih pregledih tudi 
dajal potrebno strokovno f)omoč in 
skrbel za usklajenost obrambnih pri-
prav. 

V tem mandatnem obdobju Je svet 
aktivno spremljal zagotavljanje mate-
rialnih virov in pogojev za enakome-
ren razvoj vseh komponent splošne 
ljudske obrambe. Pri tem je pozitivno 
ocenil doseženi razvoj v srednjeroč-
nem obdobju 1976—1980 in sprejel 
aneks o ljudski obrambi k družbene-

mu planu občine za obdobje 
1981—1985, s čimer so zagotovljeni 
pogoji za razvoj splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaščite v 
občini s sredstvi proračuna, sredstvi 
samoupravnega sporazuma in sred-
stvi posameznih struktur za lastne 
obrambne priprave. 

V tem obdobju se je dograjeval 
sistem družbene samozaščite, zlasti še 
organiziranje in delovanje narodne 
zaščite, ki je bila aktivno vključena v 
zavarovanje družbenega in zasebnega 
premoženja in ostalih vrednot družbe-
nopolitičnega in družbenoekonom-
skega sistema. Pri tem ugotavljamo, 
da se splošna ljudska obramba in 
družbena samozaščita medsebojno 
pogojujeta in dopolnjujeta. Doseženo 
je bilo zagotavljanje varnostnih ukre-
pov na področju zavarovanja podat-
kov ljudske obrambe. 

Svet se Je aktivno vključeval v 
razprave o osnutkih zveznih, republi-
ških in občinskih predpisov s področja 
ljudske obrambe in družbene samoza-
ščite in pri tem podajal predloge za 
dograjevanje posameznih predpisov 
zlasti še z rešitvami, ki so že bile 
preverjene in potrjene v praksi (funk-
cija in delovanje komitejev za splošno 
ljudsko obrambo in družbeno samo-
zaščito na vseh nivojih). 

Zraven navedenih nalog in aktivno-
sti je svet za ljudsko obrambo, varnost 
in družbeno samozaščito v tem man-
datnem obdoju obravnaval številna 
druga vprašanja, ki so povezana z 
izgrajevanjem in utrjevanjem sistema 
splošne ljudske obrambe in družbene 
samozaščite. 

Svet za ljudsko obrambo, 
varnost in 

družbeno samozaščito 

Zdravstveno varstvo 
v letu 1982 

V četrtek, 4. marca sta se na skupni seji sestala svet za zdravstvo in 
socialno politiko pri predsedstvu občinske konference SZDL Ptuj in 
svet za socialna vprašanja in družbeni s tandard pri občinskem svetu 
ZSS Ptuj in razpravljala o aktualnostih pri izvajanju zdravstvenega 
varstva v letu 1982 v ptujski občini ter b organizaciji strokovnih služb 
zdravstvenega m socialnega varstva v občini Ptuj. 

Uvodno razpravo k prvi točki Je imela Silva Gor jup , sekretarka 
občinske zdravstvene skupnosti Ptuj, ki je govorila o uresničevanju 
zakona o zdravstvenem varstvu v občini Ptuj, ki j e stopil v veljavo 
prvega j anuar j a 1981 in k i j e prinesel določene razširjene pravice iz 
zdravstvenega varstva. Do tu ne bi bilo težav, če bi za te namene ne 
limitirali sredstev, Prav omejen zdravstveni d inar pa terja veliko 
racionalizacijo v porabi. V ptujski občini se lahko pohvalimo, da smo 
dokaj uspešni pri realizaciji določil zakona o zdravstvenem varstvu. 
Organizirali smo službo prve pomoči, ki sicer že deluje v okviru ur-
gentne pomoči v okviru T O Z D osnovno zdravstveno varstvo, ki pa še 
ni tako organizirana, kot bi morala. Veliko smo naredili tudi pri 
organizaciji zdravljenja in strokovne nege na domu. k i j e organizirana 
že od septembra 1981 in daje prve kakovostne rezultate. Znižujejo se 
stroški za bolnišnično zdravljenje, — povedati je potrebno, da so prav 
postavke za to vrsto zdravljenja najvišje. Kl jub vsemu, da s e j e število 
oskrbnih dni v bolnišnici zmanjšalo za 1677 dni. pa je prekoračitev 
samo za ptujsko bolnišnico za lansko leto 3000 bolniško-oskrbnih dni, 
pri mariborski bolnišnici pa gre za 2400 bolniško-oskrbnih dni. 

Pri organizaciji malih kirurških storitev, ki po novem sodijo v 
T O Z D osnovno zdravstveno varstvo, pa naloge še nismo realizirali. 
Veča se pritisk na specialistične amublante , osnovno zdravstveno 
varstvo — splošne amublante pa posta ja jo recepcijska služba. 

Sprejeti sanacijski programi ne pomeni jo zmanjšanja pravic, 
temveč racionalizacijo porabe. Stabilizacijsko pa se mora jo obnašati 
občani in delavci v združenem delu. Povečani obiski pri zdravnikih 
g:n'orijo o tem, da vse težje p renašamo tudi na jmanjše bolečine. 
Zdravniki ugotavljajo, da velika večina pacientov, ki prihaja v ambu-
lanto, ni bolna. Tako j im zmanjku je časa za »obdelavo« resničnih 
bolnih. Druga ugotovitev je, da Je tudi 60 odstotkov hišnih obiskov 
nepotrebnih. Kaj to pomeni, ni težko razumeti? Znova gre za nepo-
trebno porabo zdravstvenega dinar ja . 

Prizadevati si bo potrebno, da bo splošna medicina »obdelala« 
pacienta v celoti. Tako. da bo pacient v primeru, ko bo moral v bolniš-
nico, imeti že vse potrebne preiskave in da bo bolnišnica opravila le še 
dodatne raziskave. Sedaj je tako, da se šele ob prihodu v bolnišnico 
opravijo vsi potrebni pregledi. 

Vprašanja, o katerih sta sveta razpravljala, živo zadevajo tako 
uporabnika, kot izvajalca zdravstvenih storitev. O teh je na zadnjem 
zasedanju razpravljala tudi skupščina zdravstvene skupnosti. Po 
sklepu svetov je potrebno o tem spregovoriti tudi v združenem delu in 
v krajevnih skupnostih. Sveta sta bila enotna v ugotovitvi, da je že 
potrebno presekati s staro prak.so in doseči, da bodo delavci razpravlja-
li o programih in šele nato o potrebnih finančnih sredstvih. Enostavno 
povedano bi tp pomenilo, če želimo določen program, g a j e treba tudi 
plačati. Če hočemo tako zdravstvo, v takem obsegu, ga moramo tudi 
plačati. 

Sveta sta razpravljala tudi o izhodiščih za organizacijo strokovnih 
služb zdravstvenega in .socialnega varstva in jih v celoti podprla. 
Naloga organizacije služb z omenjenih področij izhaja iz zakona s 
področja zdravstva in socialnega varstva. Soglašala sta, d a j e potrebno 
pričeti s pr ipravami na ustanovitev teh služb in da naj se v najkrajšem 
času imenuje posebna delovna skupina, v kateri bodo predstavniki 
omenjenih skupnosti in izvršnega sveta. Le-te pa bodo imenovali 
izvršni odbori skupnosti. Nekateri so predlagali, da bi skupne strokov-
ne službe organizirali za vse interesne skupnosti, vendar je obvladalo 
mnenje, da bi do tega prišli s postopnimi združevanji , 

VSE VEČ MILIČNIKOV-KADETOV 
Prav gotovo je poklic miličnika 

izredno razgiban, po svoje zani-
miv in privlačen, pa še razmero-
ma dobro stimuliran povrhu. To. 
da je včasih tudi naporen je 
povsem razumljivo, saj ga ni 
opravila ali naloge, ki bi bila brez 
tega. Učencem osmih razredov, 
ki so le dni pred pomembno 
odločitvijo: kam po končani 
osncwni šoli. p o n u j a m o v presojo 
•še eno možnost — poklic milični-
ka, ki ima široke možnosti delo-
vanja in napredovanja . O pogo-
jih za vpis v .šolo za miličnike-
kadete v Tacnu pri Ljubljani, Je 
stekel pogovor z vodstvom izo-
braževalnega središča Republi-
škega sekretariata za notranje 
zadeve, ki je bil sredi prejšnjega 
tedna. 

V okviru izobraževalnega cen-
tra RSNZ pa deluje, razen .šole 
za miličnike — kadete, .še šola za 
miličnike, kjer izobražujejo sta-
rejše kandidate z že opravljeno 
katero od poklicnih šol. Pozneje 
pa lahko kandidati nadal juje jo s 
študijem na višji šoli za notranje 
zadeve, ali na posebnem oddelku 
pravne fakultete v Ljubljani. 
Sicer pa poteka izobraževanje, 
pa poznejše razporejanje in na-
predovanje po načelu »sposob-
nemu prosto pot«. Glede na 
nagnenja in sposobnost so milič-
niki lahko razporejeni od opra-
vljanja del in nalog miličnika na 
postaji milice s splošnim delo-
vnim področjem na posebna 
delovna področja. To pa so lahko 
prometna milica, mejna milica, 
vodniki službenih psov. pa kon-

jenica in redko tudi letalska 
milica. Za to posebna dela in 
naloge pa se miličniki posebej 
usposabljajo na raznih dopolnil-
nih tečajih. 

Sicer pa začnimo s pogoji za 
vpis v poklicno .šolo za miličnike 
kadete, ki je v Tacnu pod Šmar-
no goro. Vsako leto je v dnevnem 
in periodičnem tisku že v začetku 

leta objavljen razpis za vpis 
učencev v to .šolo iz katerega 
povzemamo: 

Na razpis se lahko prijavijo 
moški kandidati . ' državljani 
SI-'RJ. ki izpolnjujejo naslednje 
pogoje: 

— da .so uspešno končali 
osnovno šolo. 

— da niso starejši od 17 let, 
— da so telesno in duševno 

zdravi. 
— da so po programu osnov-

nih šol pozitivno ocenjeni iz 
tujega jezika, 

— da j im ni bil s p ravomočno 
sodno odločbo izrečen vzgojni 
ukrep, ter da niso v kazenskem 
postopku. 

— da obvladajo slovenski 
jezik. 

— da imajo sološno privolje-
nje staršev ali skrbnikov. 

Sedaj pa še nekaj podatkov o 
šolanju, k i j e internatsko in nudi 
gojencem številne brezplačne 
ugodnosti ter sodobni študij. 
Šolanje za miličnike — kadete 

traja 4 leta. po končanem šolanju 
dobijo gojenci naziv miličnik 
pripravnik in so oproščeni služe-
nja vojaškega roka. Med šola-
njem se teoretični del vsestranko 
prepleta s praktičnim, sodobno 
urejeni kabineti pa omogočajo 
lažje do jemanje snovi. Ce k 
vsemu temu d o d a m o še pravico 
do brezplačnih učbenikov, oblike 
(uniforme) in s tanovanja, potem 
mimogrede ugotovimo, da nudi 
šola praktično v.se, in to zastonj. 
Edina obveza moličnikov po 
končanem šolanju je, da službu-
jejo v organih za notranje zadeve 
vsaj toliko let. kot traja šolanje. 

Po.sebej zanimiva pa je šola za 
miličnike, ki izobražuje kandida-
te z že končano katero od poklic-
nih ali srednjih šol in odluženim 
Vojaškim rokom. Posebnost te 
šole je, da j o lahko obiskujejo 
tudi dekleta. Leta 1974 je bil 
sprejet sklep, da lahko sprejema-
jo na delo v milico tudi ženske in 
že avgusta leta 1976 je končala 
šolo prva generacija deklet. Da-
nes jih v raznih enotah milice 
službuje že prek 200. 

Vsekakor ne smemo prezreti 
izredno p o m e m b n e naloge mili-
ce, ki j o ima kot sestavni del 
splošne ljudske ob rambe in druž-
bene samozaščite v izrednih 
varnostnih razmerah, neposredni 
vojni nevarnosti ali vojni. Poklic 
miličnika zahteva zares zdravo 
osebnost in človeka, ki bo v 
vsakem trenutku pripravljen po-
magati .sočloveku v težavah, ki 
bo moralno trden ter politično 
razgledan. M. Ozmec 

V 1 acenski šoli za miličnike — kadete so do sedaj izšolali že prek 1.600 
mladih, zanesljivih ljudi. 

Delo komisije skupščine občine Ptuj za odlikovanja in priznanja 
Komisijo Skupščine občine Ptuj za odlikovanja in 

priznanja v.nadaljnjem besedilu: (občinska komisi-' 
ja) sestavljajo delegati: Zbora združenega dela. 
Zbora krajevnih skupnosti in Družbenopolit ičnega 
zbora Skupščine občine Ptuj ter delegati Komiteja 
OK ZKS Ptuj, OK SZDL Ptuj, OS ZSS Ptuj, O O 
ZZB NOV Ptuj in OK ZSMS Ptuj (.skupaj 9 čla-
D.Qv). 

Občinska komisija je za .svoje delo odgovorna 
Skup.ščini občine Ptuj, o svojem delu pa poroča 
zborom občinske skup.ščine in organom družbeno-
političnih organizacij občine Ptuj, katerih delegati 
.sestavljajo občinsko komisijo. 

Način dela komisije, postopke za obravnavo 
pobud za odlikovanje, ki jih daje jo temel jne 
komisije ter druga vprašanja pomembna za delo, 
ureja poslovnik o delu komisije. Poslovnik o delu 
Komisije Skupščine občine Ptuj za odlikovanja in 
priznanja so prejele vse temeljne komisije v združe-
nem delu, krajevnih skunnostih in samoupravnih 
interesnih skupnostih občine Ptuj. 8/12-1981. 

Občinska komisija sodeluje s Komisijo SR 
Slovenije za odlikovanja zaradi usklajevanja stališč 
v postopku razprave o pobudah in predlogih za 
odlikovanja ter pri izmenjavi mnenj , oziroma 
reševanju vprašanj, ki so pomembna za enotno 
i /vajanje politike odlikovanj. Sodelovanje s Komi-
sijo SR Slovenije za odlikovanja je zelo uspešno, z 
njene strani pa je zagotovljena občinski komisiji 
tudi vsestranska potrebna strokovna pomoč. Vsa 
vprašanja se razrešujeio sporazumno, objektivni) 

in v obojestranskem soglasju. Lnako ugodna ocena 
velja tudi za strokovno službo Komisije SR Slove-
nije za odlikovanja v Sekretariatu za kadrovska 
vprašanja v Izvršnem svetu Skupščine SR Sloveni-

Občinska komisija sodeluje s komisijami za 
odlikovanja in priznanja pri temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela, krajevnih s k u p n o 
stili, samoupravnih interesnih skupnosti, družbe-
nopolitičnih in družbenih organizacijah ter pri 
drugih organizacijah, skupnostih in društvih (v 
nadaljnjem besedilu: temeljne komisije) predvsem 
v zvezi z uresničevanjem politike odlikovanj, z 
usmerjanjem in usklajevanjem njihovega dela ter z 
izmenjavo mnenj in stališč v postopku oblikovanja 
pobud. Razvija tudi razne oblike med.sebojnega 
sodelovanja v zvezi z enotno uporabo meril in 
kriterijev za da jan je pobud za o\ilikovanja. 

Občinska komisija zagotavlja temeljnim komisi-
jam strokovno pomoč z da jan jem mnen j in pojas-
nil. z organiziranjem posvetovanj in z drugimi 
oblikami sir(,)kovne pomoči, s katerimi je možno 
vplivati na izboljšanje dela tem.eljnih komisij. 

Občmska komisija dela na plenarnih sejah. \ ' 
mandatnem obdobju 1978—1982 s e j e občinska 
komisija sestala na 30 sejah, v se seje so bile sklepč-
ne. Na rednih sejah je"obravnavala 412 pi-bud za 
odlikovanja, ki" jih je predložilo 71 temeljnih 
komisij 1/ združenega dela. krajevnih skupnosti, 
s.imoupravnih interesnih skupno.vti. združenj m 
drusiev. 

V tem obdobju je bilo predloženih pobud za 
odlikovanja SFR.I: 

— 94 iz družbenopolit ičnih organizacij, organov 
občinske skupščine, samoupravnih interesnih 
skupnosti in družbenih organizacij občine Ptuj; 

— 249 iz temeljnih in drugih organizacij združe-
nega dela ter delovnih skupnosti: 

— 42 iz temeljnih in drugih organizacij združe-
nega dela ter delovnih skupnosti: 

— 42 iz krajevnih skupnosti in 
— 27 iz združenj in društev. 
\ s e prejete pobude za odlikovanja SFRJ je 

občinska komisija obravnavala ter jih v čim kraj-
šem možnem roku odposlala v nadaljni postopek 
Ki^misiji SR Slovenije za odlikovanja. 

Občinska komisija pri svojem delu ugotavlja, da 
še vedno obstajajo problemi, ki zavlačujejo posto-
pek t)d pobude do podelitve odlikovanja, saj .so 
pobude večkrat podane v obliki, ki ne ustreza 
dt>ločilom Zakona o odlikovanjih SI RJ in Dogo-
vt^ra t) izvajanju zakona o od l ik tnan ju SI RJ. ker 
ne vsebujejo dovolj podatkov in mnen j za obrav-
navo ter odločanje, oziroma ne utemeljuje upravi-
čenosti pobude za odlikovanja. Problemi so 
predvsem naslednji: 

Preskromne obrazložitve, ki ne opredel juje jo 
celotne aktivnosti posameznikov, ki so predlagani 
za odlikovanja, otežujejo i)dločanje občinske, zlasti 
pa šc republiške m zvezne komisije o ustreznosti 
podelitve odlikovanja ter izbire in stopnje odliko-
vanja. 

Vsebina mnenj, ki mora jo bili priložena pobu-
dam za odlikovanja v skladu z zakonom, dogovo-
rt)m in poslovnikom, je v večini primerov le for-
malna (soglašamo), ne opredel ju je jo pa dela in 
aktivnosti posameznika niti vrste in stopnje odliko-
vanja. Navedeno velja zlasti za mnenja : 

— temeljnih in drugih organizacij združenega 
dela. delu in aktivnosti posameznikov, v primerih, 
ko so predlagani za zasluge pri delu v družbenopo-
litičnih organizacijah, družbenih organizacijah in 
društvih, krajevnih skupnostih in v samoupravnih 
interesnih skupnostih, to je izven temeljne organi-
zacije združenega dela. v kateri .so kandidati za 
odlikovanja redno zaposleni: 

— krajevnih skupnosti, ki zlasti zavlačujejo z 
dajanjem mnenj tudi mesec in več dni. kar otežuje 
delo občinske komisije in zavlačuje postopek 
odločitve na ravni občine (podobna ugotovitev 
velja tudi za temeljne organizacije združenega 
dela). 

Pi)s.imezne temeljne komisije (strokovne ka-
drovske službe) šc vedno neustrezni) izpolnjujejo 
podatke na obrazcih, ki so pomembni tako za 
odločanje o vrsti in s.topnii odlikovanj, kol tudi za 
statistično obdelavi) podatkov. Zaradi iskanja 
n)anjkajočih podatkov prihaja do nepotrebnega 
/avl.ičcvanja postopka na ravni občine, kajti 
Komisiji SR Slv>vcnije za odlikovanja mora jo biti 
odposlani popolni podatki, ustrezna obrazložitev 
m poirebna innenja. 
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VZGOJNOVARSTVENA ORGANB^ACIJA PTUJ 

v VRTCIH JE PREMALO OTROK 

V ptujski vzgojnovarstveni or-
K pt 'tnajsl organizacij-

skih cnoi in ena varstvena druži-
j^j Delo je organizirano v 64 
^^je lk ih . ki jih obiskuje 1270 
fcdnih varovancev. Razen redne 
jejavnosli izvaja VVO Ptuj še 
^,rganizirano pripravo za vstop v 
osnovno šolo na celotnem ob-
nuK^̂ ju občine in sicer v 38 oddel-
l̂ ih. razen v petih oddelkih, kjer 
opravljajo to dejavnost osnovne 
šole. Tc oddelke obiskuje 738 
otrok. Izvajajo ludi 80-urni pro-
gram ali cicibanovo šolo v 31 
( x l d e l k i h za okrog 680 otrok. 

V tej delovni organizaciji se 
srečujejo s precej.šnjimi težavami. 
V 'zgojnovarstvene enote so v 
samem mestu, pa tudi v vseh 
v e č j i h krajevnih skupnostih obči-
ne. da bi imeli vsi otroci organizi-
rano vzgojo in varstvo. »V zuna-
njih enotah opažamo, da povpra-
ševanje po vseh oblikah dejavno-
sti, ki niso obvezne, upada.« je 
povedala Boža Bratuž, vršilka 
dolžnosti ravnateljice VVO Ptuj. 
,)Zato so seveda zmogljivosti 
neizkori.ščene. Posebej še v zad-
njem času. ko s tandard delavcev 
pada. Boljša situacija j e sicer v 
mestu, kjer so zmogljivosti tre-
nutno izkoriščene, vendar tudi tu 
upada povpraševanje in sicer 
predvsem za starejše otroke. 
Problem predstavljala tudi dva 
primestna vrtca Hajd ina in vrtec 
Jožefe Lacko v Rogoznici. kjer le 
s težavo dosegamo po t rebno 
število otrok.« 

V čem je osnovni vzrok za 
upadanje števila otrok v vrtcih? 

»Ver je tno . je glavni -vzrok za 
nastalo situacijo prav plačevanje 
oskrbnine, katere višina obreme-
njuje starše glede na rast ostalih 

življenjskih stroškov do take 
mere, da je ni.so več pripravljeni 
plačevati.« 

Kakšne pa so kadrovske raz-
mere v vaši organizaciji? 

•>Vzgojnovarstvena organizaci-
ja je kadrovsko glede na zahteva-
no strokovnost dob ro zasedena. 
Omeniti bi morala celo nezapo-
slenost vzgojiteljic, ker se kapaci-
tete ne širijo skladno z izobraže-
vanjem. Ta problem smo delno 
omilili z zaposlovanjem vzgojite-
ljic na delovnih mestih varuhinj 
in z zaposlovanjem za določen 
čas. Seveda to ni ustrezna rešitev 
za nezaposlene vzgojiteljice. Ka-
drovski problem pa so tudi 
varuhinje, ki so .zaposlene za 
manj kot poln delovni čas, pri 
tem pa n ima jo možnosti zaposli-
tve do polnega delovnega časa v 
drugih delovnih organizacijah 
ptujske občine. Vse krajše odsot-
nosti nadomeščamo z razpoložlji-
vim kadrom, zaradi česar smo 
tudi deležni kritike staršev, ker 
skupine otrok združujemo.« 

Kako pa skrbite za sprotno 
izobraževanje in s trokovno izpo-
poln jevanje zaposlenih vzgojite-
ljic in varuhinj? 

»Skladno z letnim delovnim 
programom imamo planirane 
hospitacije ali vzorne nastope in 
strokovne referate. Vzgojiteljica 
pripravi vzorni nastop, ki se ga 
udeležijo) vse vzgojiteljice iste 
starostne skupine otrok. Po na-
stopu je razprava, ko se pogovori-

mo o tem, kaj je bilo dobro in kaj 
ne. kaj bi se dalo drugače pripra-
viti ali pa z drugimi metodami . 
Oblika takega izobraževanja j e 
zelo dobra in mislim, da precej 
prispeva h kakovostnemu delu. 

Varuhinje pa .se mora jo do leta 
1985 izšolati ob delu, razen tega 
pa so vključene tudi v interno 
izobraževanje o b strokovnih re-
feratih na pedagoških konferen-
cah. Strokovni referat pripravijo 
po tri vzgojiteljice — vsak mesec 
je referat z drugega strokovnega 
področja — ob katerem se prav 
tako razvije razprava.« 

Na jbo l j pereč je v VVO Ptuj 
problem f inanciranja . Del sred-
stev prispeva širša d ružbena 
skupnost , del pa j ih prispevajo 
starši v obliki oskrbnin za svoje 
otroke. Na zadnj i .seji skupščine 
skupnosti otroškega varstva so 
delegati razpravljali prav o teh 
zadevah in zanimalo bi nas, kaj 
so se dogovorili. 

»Na seji skupščine j e bila sicer 
odobrena kalkulacija cene vrtca, 
torej ekonomska cena. Delegati 
pa se niso strinjali s prispevkom, 
ki bi ga na j plačevali starši. 
Predlagali so, da bi poiskali 
druga sredstva, s katerimi bi 
pokrili delež staršev, tako da bi 
ostala cena v bistvu nespreme-
njena. Vsaj za to leto.« 

V ptujski vzgojnovarstveni or-
ganizaciji pa se srečujejo tudi z 
nekater imi drugimi težavami. 
Tako n ima jo ustrezne kuhin je za 

sedanje zmogljivosti vzgojnovar-
stvenih enot kamor vozijo hrano, 
precej težav pa imajo zato, ker so 
pretežno ženski kolektiv. Delav-
ke imajo precej bolniških dopu-
stov zaradi nege družinskega 
člana, pa tudi porodnih dopustov 
ni malo. S tem v zvezi se poja-

vljajo težave zaradi organizacije 
dela. Največji problem pa so 
seveda neizkoriščene zmogljivo-
sti posameznih enot, saj pomeni 
to za vrtec precejšenj izpad 
dohodka . Prepričani pa so, da je 
moč te težave z lastnimi močmi 
in z angaži ranjem širše družbene 
skupnosti dovolj uspešno prema-
govati. N. Dobl jekar 

Boža Bartuž (foto Ciani) 

BRIGADIRKE, 
BRIGADIRJI! 

Pred nami je novo brigadirsko poletje, ki ga b o m o ptujski brigadirji 
tudi letos aktivno preživeli na deloviščih širom Jugoslavije. 

Z namenom informiral i širšo javnost o naših pr ipravah in akti-
vnostih na tem področju, je bil pred štirinajstimi dnevi v Tedn iku 
objavljen sestavek o dejavnostih na mladinskih delovnih akci jah 
(MDA). Posredovana je bila tudi informaci ja o tem, katerih M D A se 
bomo letos udeležili mladi ptujske občine. Ker je prišlo do spremembe , 
sem vam dolžna posredovati novo informacijo, k i j e dokončna in realno 
ni več pričakovati sprememb. 

Cen te rza M D A pri OK Z S M S Ptu j je Republiški konferenci Z S M S 
predlagal, da na j bi se brigadirji OK Z S M S Ptuj udeležili zvezne M D A 
Palic v SAP Vojvodini in zvezne M D A Posočje v SRS, sodelovali pa na j 
bi tudi s pionirsko delovno brigado (PDB) na M D A Brkini v SRS, k i j e 
republiškega značaja . 

V letošnjem letu v SAP Vojvodini ne bodo organizirali M D A Palič, 
ker .so vsa predvidena dela brigadirji zaključili že v lanskem letu. Takšno 
informacijo so nam pred dnevi posredovali z RK ZSMS. Za to so na 
zvezni konferenci ZSMJ sklenili, da se bomo namesto omen jene M D A 
udeležili zvezne M D A Ibar-Lepenovac v SAP Kosovo. 

Tako ponovno obveščam vse zainteresirane mladince, ki se želite 
udeležiti letošnjih M DA, da bo OK ZSMS Ptuj sodelovala na naslednjih 
MDA: 

L Zvezna M D A IBAR — L E P E N A C - SAP K O S O V O , mesec 
junij — prva izmena. 

2. Zvezna M D A PO.SOČJE — SR SLOVENIJA, mesec avgust (1. 
do 28. avgusta) — tretja izmena M DB na tej M DA bo bratska, to pomeni , 
da bodo v okviru le-te sodelovali tudi brigadirji bratskih mest. 

3. Republi.ška M D A BRKINI — SR SLOVENIJA, mesec avgust(8. 
— 28. avgusta) četrta izmena. Na tej M D A bo sodelovala naša pionirska 
delovna b r i g ^ a , ki jo bodo sestavljali učenci od 5 do 8 razredov osnovnih 
šol. 

Prijavnice, ki smo jih natisnili, vsebujejo staro informacijo, zato 
prosim upoštevajte novo, pravkar posredovano ter na pri javo napišite na 
kateri M D A želite sodelovati. 

Prijavnice so bile posredovane v vse O O Z S M S v šole, KS, O Z D in 
OO Z S M S v kmetijstvu, lahko pa jih dobi te tudi na OK Z S M S Ptuj, Trg 
MDB 1/II., soba 20. 

Rok za pri javo j e L april. 
Prosimo, vse, ki želite sodelovati na letošnjih M D A , da rok upo 

števate, saj bomo le tako lahko pravočasno začeli s pr ipravami naših 
brigad in j im omogočili uspešno udeležbo na MDA. 

Brigadirski Z — D — R — A — V — O ! 
V imenu Centra za M D A 

Diana Bohak 

Sekundarne surovine 
vse bolj dragocene 
V sedanjem gospodailskem trenutku je marsikje več govora o 

sekundarnih, kot o primarnih surovinah. Dosedanja praksa pa je 
pokazala, da smo na tem področju namerno ali pa ne, ,.prikrivali" velike 
surovinske rezerve, pa se tega nikakor nismo hoteli z a v ^ a t i . Le zakaj, saj 
smo za devize , ,zlahka" kupovali predelane sekundarne surovine iz 
tujine. V zadnjem času ni več tako, pa vendar smo prepričani, da še 
nismo izkoristili vseh možnosti, ki nam jih nudi zbiranje odpadnih 
sekundarnih surovin. 

Dokaz za to, da so v nekaterih delovnih organizacijah le pričeli 
izkoriščati domačo sekundarno surovinsko bazo pa je tudi prazne 
dvorišče ptujske enote mariborske Surovine na Zadružnem trgu, kjer smo 
še lani nejevoljno opazovali nepregledne skladovnice in kupe odpadnega 
železja. Od avtomobilskih školjk naprej. Tudi skladišče zbranega od-
padnega papirja je skoraj vedno prazno, saj ga tovarne papirja redno 
odvažajo. Lepo in prav, a žal vsaj deset let prepozno, kajti tačas so šli 
čez mejo lepi denarci. Pa še devizni povrhu. 

Kar se tiče zbiranja odpadnih surovin, bi človek rekel, da se to še 
kako izplača. Pomočnik vodje ptujske poslovne enote Surovine iz 
Maribora, Jožica Repec, nam je postregla s podatki o odkupnih cenah 
posameznih surovin: 

,,Mislim, da so cene letos še posebej visoke. Tako odkupujemo 
železo po 2 do 3 dinarje za kg, litino po 4,5 din, barvne kovine od 45 do 
55 din, medenina je po 30 din, bron od 45 do 50 din, akumulatorski 
svinec je po 7 din, mehki pa po 14, cink in pločevina sta po 10 din, 
aluminij je od 8 do 30 din .— kakšna je pač kvaliteta, lomljeno steklo je 
po 30 par kg, — steklenic zaenkrat ne odkupujemo, ker gredo vse v 
trgovino — odpadne avtomobilske gume odkupujemo po 50 par za kg, 
časopisni papir po 3,50 din, mešani odpadni papir po 2,70 din, kartonski 
pa po 2,— din ." 

Katerih surovin zberete največ? 
,, Naj več prav gotovo papirja — letno ga zberemo prek 400 ton, na 

drugem mestu je železo. Ostalih surovin pa zberemo letno prek 7000 
ton . " 

Imate stalne zbiralce ali je tudi več občasnih? 
,,V glavnem so stalni zbiralci večje delovne organizacije, ki nam 

odpadni material sproti dovažajo. Med posamezniki pa imamo tri ali štiri 
stalne zbiralce, izstopajo. Med njimi je prav gotovo najbolj pridna Marija 
Petršič iz Ptuja. Vsak dan nam pripelje po večkrat odpadni material iz 
različnih koncev mesta in okolice. No, od delovnih organizacij pa so naši 
največji oskrbovalci TGA, Agis, itd. Pri vsem tem pa seveda ne morem 
mimo osnovnih šol, ki organizirano zbirajo odpadni papir. Med njimi je 
to že nekako tekmovanje." 

Kako to, da imate sedaj vaše dvorišče, ki je nekakšno odprto 
skladišče, popolnoma prazno. Včasih je bilo vse polno starega železja? 

, ,Lahko bi rekla, da nam gre staro železje kot za med. Iz železarn nas 
sproti sprašujejo kdaj ga bo dovolj za odvoz. Sicer pa se izplača. Vsem 
tistim, ki puščajo zarjavele avtomobilske školjke po raznih zapuščenih 
jamah in podobno, priporočam, da nam raje sporočijo svoj naslov in 
sami jo bomo odpeljali. Pa še 50 par za kilogram bodo dobili ." 

M. Ozmec 

Med posamezniki je najbolj pridna zbiralka Marija Petršič. 

Življenje in delo vojaških in civilnih obveščevalcev 
obveščevalnega centra (OC) Pohorie 

(2. nadal jevanje) 
Tudi za politično izobrazbo in 

vzgojo je bilo poskrbljeno. Partiza-
ni vseh treh obveščevalnih točk smo 
imeli skupne politične ure in sku-
pen stenski časopis. Člani komuni-
stične partije pa smo imeli na O. C. 
osnovno partijsko organizacijo, 
katere sekretar sem bil nekaj časa 
tudi jaz. 

Obveščevalna točka Ib ne bi 
mogla delovati, če je ne bi s svojimi 
poročili zalagali aktivisti OF, ki so 
živeli na svojih domovih in delali 
na svojih delovnih mestih. To so bi-
li takozvani civilni obveščevalci. 

Po navodilih vodstva O. C. in 
obveščevalne točke Ib so na Drav-
skem in Ptujskem polju organizira-
li obveščevalno mrežo in tudi sami 
postali -^rvi civilni obveščevalci sle-
deči aktivisti OF: Franc Kostanje-
vec-Peter iz Markovec, Marko 
Strelec-Grom, ki je bil do svoje are-
tacije zaposlen na Koroščevi žagi 
na Hajdini, Leopold Košenina-Že-
lezni, ki je bil zaposlen v Ptuju in 
Nežica Golob iz Zlatoličja. Ti so 
pridobili za obveščevalce še sledeče: 
Jurija Cestnika, Ivana Fureka, Ma-
rijo Marinič, Ivana Vobiča — vsi iz 
Hajdine, Jožico Zorčič-Lizo, Jože-
ta Rašla, oba iz Ptuja, Janeza Ko-
rošca z Brega pri Ptuju, Alberta 
Maučiča iz Podlehnika, Ivana Ško-
fiča-Aleksandra iz Slovenje vasi, 
Vikico Haške-Bračič iz Cirkulan in 
verjetno še koga, ki pa mi je izpadel 
iz spomina. 

Zbiralnice obveščevalnih poročil 
so bile: pri FranČku Zorčiču v Trs-
tenjakovi ul. v Ptuju, pri Janežu 
Korošcu na Bregu pri Ptuju, pri 
Marku Strelcu-Gromu v Korošče-
vem mlinu na Bregu pri P tu ju , pri 
Mariji Marinič na Sp. Hajdini, pri 
Žunkovičevih v Zlatoličju, pri Bo-
goslavi (pravega imena ne vem) v 
JeŠenci, pri Korenovih v Kopivniku 
in verjetno še pri kom, kar pa mi je 
izpadlo iz spomina. Poročila in 
drugo pošto iz zbiralnic v Ješenci in 
Kopivniku do sedeža obveščevalne 
točke Ib in nazaj so v glavnem pre-
našali kurirji iz obveščevalne točke 
'b, ki sem jih omenil že prej. Iz 
flrugih zbiralnic — take zbiralnice 
smo takrat imenovali javke — pa 
sta pošto do sedeža obveščevalne 
točke Ib in nazaj v glavnem prena-
g la vojaška kurirja Franc Šolar-
Srečko iz Zlatoličja in Franc Kac-
jan-Jovo, ki pa sta se zadrževala v 
bunkerjih in v drugih skritih mestih 
^ Zlatoličju in drugih bližnjih va-
^ h Tu in tam pa so nosili f>oročiIa 
^ bilo na javke pod Pohorjem v 
•lešenco m Kopivnik ali pa na sam 
^dež obveščevalne točke Ib nepo-
sredno civilni obveščevalci sami. 
Tako je na primer Nežica Golob 
nosila poročila na Kopivnik, 
^ rom. Železni in Borut pa so prišli 
Poročat in iskat navodil na sedež 
obveščevalne točke Ib na Pohor ju . 

Razen omenjenih civilnih obve-

ščevalcev pa je prišlo pogledat na 
Pohorje še nekaj Ptujčanov, ki pa 
niso bili vključeni v že opisano ob-
veščevalno mrežo. Tako se na pri-
mer spomnim tov. Dušice iz Ptuja 
(pravega imena ne vem), ki je 23. 
oktobra 1944 privedla na obvešče-
valni center medicinca, poznejšega 
primarija v mariborski bolnišnici 
dr. Franca Brumna-Branka, ki se 
je, kot je sam pripovedoval, znašel 
za kratek čas v gestapovskem zapo-
ru že leta 1942, ko so ga aretirali 
zato, ker je njegova družba v gostil-
ni Povodnik (zdaj „Novi svet") ob 
igranju nemške himne pozdravljala 
in stegnjeno desnico krčila v pest. 
Po kratkem bivanju na O. C. je 
Branko odšel v brigado. Ob tej pri-
liki še omenim, da je po obvešče-
valni liniji s pomočjo Petra, Janeza 
Korošca in Nežike Golob prišel v 
jeseni 1944 na Pohorje in potem 
naprej v brigado zdravnik dr. 
Franc Rakuša iz Ptuja . 

l3obro organizirano in uspešno 
delujočo zgoraj prikaz.ano obve-
ščevalno mrežo pa je gestapo 
deloma raztrgal in zaprl nekatere 
njene zelo agilne civilne obvešče-
valce. Novembra 1944 je aretiral 
Marka Strelca-Groma, kateri pa 
vkljub zverinskemu mučenju ge-
stapovskim krvnikom, ki so mu 
izbili eno oko in ga držali celo noč 
v kadi mrzle vode, ni ničesar izdal, 
čeprav je kot sekretar vaškega od-
bora OF na Hajdini vedel za celot-
no organizacijo OF in njene so-
delavce. Smrt ga je doletela v kon-
centracijskem taborišču Dachau. 
5. decembra 1944 je bil aretiran 
Peter, ki se je, kot sem že omenil, 
vračal z javke (sestanka) v Zlato-
ličju. Na tem sestanku, ki so se ga 
od civilnih obveščevalcev udeležili 
Nežika Golob, Peter in Železni, je 
bil prisoten tudi šef O. C. Pohorje 
Stane Krištof-Gangster s svojimi 
spremljevalci. Dne 6/12. 1944 pa 

je gestapo aretiral še Nežiko 
Golob, Železnega, Janeza Koro-
šec-Adama ter Vikico Haške-Bra-
čič'Tatjano. Vsi so bili poslani v 
nemška koncentracijska taborišča, 
od koder so se šele po končani 
vojni vrnili. Aretirana pa je bila 
tudi Vera Ošlovnik iz Hajdine ter 
poslana v taborišče Begunje na 
Gorenjskem. 

Cim se je Gangster vrnil na 
Pohorje sem doznal žalostno novi-
co o aretaciji najagilnejših obve-
ščevalcev. Da ugotovim, kaj se je 
pravzaprav zgodilo in da znova or-
ganiziram obveščevalno mrežo, 
sem se že 9. 12. 1944 napotil v 
spremstvu kurirjev Draga in 
Srečka v dolino. Hodili smo pono-
či, podnevi pa smo se zadrževali v 
bunkerjih in na skednjih pri zane-
sljivih aktivistjh OF, ki jih je poz-
nal Srečko. Šli smo skozi mnoge 
vasi na Dravskem polju, ki so v ti-
stih časih, tako kot osebe in hiše, 
imele ilegalna imena. Spomnim se, 
da so Gerečjo vas , ,krsdli" za 
Jablanko, Kungoto za Kato, Skor-
bo za Zvezdo, Hajdoše za Jelšo in 
Slovenjo vas za Brezo. Na nekem 

skednju v Brezi sem se sestal z Iva-
nom Škof i čem^Aleksandrom, 
Krištofom in Tacetom (pravih 
priimkov in imen teh dveh ne 
vem). Pogovorili smo se o učvrsti-
tvi obveščevalne mreže, o pridobi-
vanju novih obveščevalcev, o poši-
ljanju poročil itd. Proti jutru 12. 
12. 1944 sem se vrnil na Pohorje. 

Aleksander se je pokazal kot 
dober obveščevafec in organiza-
tor, saj je v kratkem času pridobil 
nove civilne obveščevalce in to: 
dipl. ing. Egona Zoreča iz Dra-
ženc, dipl. ing. Boriša, zaposlene-
ga v Tovarni v Strnišču, Franca 
Žeraka iz Slovenje vasi, pravnika 
Alojza Cafuto iz Skorbe, Josipa 
Muzeka iz Kungote, ki je bil takrat 
občinski župan in druge. Zbiralni-
ca poročil je bila v gostilni Žeraka 
v Slovenji vasi. 

Vse do konca vojne sem vzdrže-
val zvezo z Aleksandrom in prek 
njega še z drugimi obveščevalci. 

Na srečo je Aleksander ohranil 
nekaj mojih navodil in pisem, ka-
kor tudi kopij svojih obveščevalnih 
poročil. Ta materijal je za preuče-
valce narodno osvobodilnega giba-
nja še toliko bolj dragocen in 
pomemben, ker se arhiv obvešče-
valne točke Ib, kolikor je meni 
znano, ni ohranil. 

Od pisem, ki sem jih poslal 
Aleksandru, in ki so še ohranjena 
objavljam samo dve krajši in sicer: 
Pismo od 5. 1. 1945, ki se glasi: 
Obveščevalna točka Ib 
O. C. Pohorje 
Položaj, 5. 1. 1945 

Tov. Aleksander! 
K obveščevalni službi spadajo 

tudi poročila o bombardiranju. 
Pošlji mi čimprej natančno 
poročilo o bombardiranju mesta 
Ptuja. Na skici oz. načrtu mesta 
označi z raznimi barvami objekte, 
ki so bili: 
1) popolnoma porušeni 
2) delno poškodovani 

Upam, da se Ti bo v Ptuju 
posrečilo dobiti koga, ki bo vestno 
in hitro ustregel moji želji. 

Pričakujem tudi skico in poroči-
lo o municijskih skladiščih v 
Šterntalu in se pri tem sklicujem 
na zadnje pismo. 

Kdaj se lahko nadam popravlje-
nega in izpopolnjenega situacijske-
ga poročila, ki sem Ti ga v to svr-
ho poslal? 

Smrt fašizmu — svoboda 
narodu! 

Šef ob. točke Ib 
O. C. Pohorje 
Podporočnik: 

Marko 1. r. 

in pismo z dne 10. 1. 1945, ki se 
glasi: 
,,Obveščevalna točka Ib 
O. C. Pohorje 

Položaj, 10. 1. 1945 

Tov. Aleksander! 
Gotovo gaziš do kolen po snegu 

in v potu svojega obraza zbiraš 
poročila za vojno obveščevalno 
službo. Ce se pridržavaš točno 
smernic podanih v mojih pismih, 
potem bom gotovo s tvojimi poro-
čili zelo zadovoljen. Zavedaj pa se, 
da je, posebno pri obveščevalni 
službi, čas zlato in da zastarela 
poročila niso v/eč aktualna. 

Ali si že navezal stike s tov. Lizo 
iz Ptuja . Imaš li kontakte s tov. 
Jančičem. 

V prilogi Ti pošiljam pismo za 
tov. Škrica. Kdo je ta, boš zvedel 
od gospe B., ki je v pisarni, katere 
predstojnik je bil tov. Železni. 
(Sedaj je zaprt). Ko boš oddal to 
pismo, sporoči ge. B. mesto kjer 
bo tov. Škric lahko oddajal pošto 
za nas. 

Smrt fašizmu — svoboda naro-
du! 

Šef obveščevalne točke Ib 
O. C. Pohorje 
Podporočnik: 

Marko 1. r. 
Nadaljevanje prihodnjič 

Skupina obveščevalcev obveščevalnega centra Pohorje. Tretji od leve 
proti desni stoji Bogomir Kostanjevec-M arko iz Nove vasi pri Markovcih, 
šesti je Jože Gašperšič-Kosmati Joža iz Ptuja. 
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Priprave na krajevni 
praznik 

v krajevni skupnosti Kidričevo se že pr ipravl ja jo na svoj krajevni 
praznik, ki ga p raznuje jo vsako leto, 10. apri la v spomin na velikega 
j u n a k a boja in dela — revolucionarja Borisa Kidriča, saj so po njem 
po imenovane kra jevna skupnost , osnovna šola in tovarna glinice in 
a lumini ja . Prireditve v počastitev kra jevnega praznika bi se na j vrstile 
skozi vse leto. 

Osrednja prireditev bo povezana z odpr t j em nove po.štne zgradbe v 
Kidričevem, kjer j e tud! avtomatska centrala z začetnimi 400 telefon-
skimi priključki, po potrebi pa bodo lahko n j eno zmogljivost po potrebi 
še povečali. Prebivalci naselja Kidričevo, pa tudi v cxstalih vaseh na 
območju kra jevne skupnost i , si močno želijo tudi j avno telefonsko 
govorilnico, k i j e n u j n o pot rebna . 

Pred odpr t j em nove pošte v Kidričevem bo treba urediti še okol je 
zgradbe. V KS načr tujejo , da bi to opravili s prostovoljnim delom 
krajanov. T o in vrsta drugih pot reb v okviru uresničevanja p rograma 
krajevne skupnost i , j e D P O in s amoupravne organe v KS spodbudi lo k 
razmišl janju, da bi v okviru kra jevne skupnost i ustanovili k lub briga-
dirjev in š tab za organiz i ranje prostovoljnih delovnih akcij. 

Na območ ju kra jevne skupnosti živi precej br igadir jev — veteranov, 
ki so še vedno delavni, pa tudi mladi z novim vodstvom 0 0 Z S M S na 
čelu kažejo voljo do dela. kar ustvarja ustrezno vzdušje za uresničitev te 
zamisli. Pri tem bosta glavno organizaci jsko nalogo imela KK S Z D L in 
O O ZSMS. Volje do dela med mladimi in starejšimi kra jani v Kidriče-
vem ne man jka , zato lahko s tvarno pr ičaku jemo, da bodo načr tovano 
akcijo izvedli po načrtu in uspešno. France .Meško 

Razmišljanja ob stari 
osnovni šoli 

Prebivalci k ra jevne skupnost i Črešnjevec v občini Slov. Bistrica 
danes n i m a j o več skrbi za svoje na jmla j še glede šolskega prostora. V 
neposrednj i bližini stare, stoji sedaj nova, s o d o b n a osnovna šola, ki s o j o 
poimenoval i po revolucionar ju Veljku Vlahoviču. Varnost je popolna , 
pa tudi učni uspehi so boljši, saj j e šola s o d o b n o opreml jena . 

S preselitvijo v nove šolske prostore pa j e ostal nerešen problem stare 
osnovne šole, ki s o j o občani želeli preuredi t i v objekt za industr i jsko 
proizvodnjo, saj sicer hitro Razvijajoča se K S Črešnjevec do danes ni 
uspela pritegniti z a n i m a n j a katerega od večjih industri jskih proizva-

Stara šolska zgradba čaka odločitve krajanov. 

jalcev, da bi tukaj odpr l svoj proizvodni obra t . Stara osnovna šola stoji 
sedaj osaml jena , ne sicer pozabl jena , venda r pos topno p ropada še tisti 
del zgradbe, ki bi nudil zagotovilo varnost i , če bi se le kateri od 
kolektivov odločil tuka j razviti svoj obrat . T o j e eda j že skora j zamujeno , 
saj bi bilo t reba objekt v celoti podret i , če bi hoteli na tem mestu postaviti 
industrijski orat. 

Razmiš l janja k ra janov o rušitvi ob jek ta so že prisotna in vse kaže, da 
bo prišlo do uresničitve, še posebno zato, ker šola n ima telovadnice. Z 
rušenjem stare šole pa bi pridobil i precej g r adbenega mater ia la in tako 
prihranili p o m e m b n a f inančna sredstva. T a k š n a razmišl janja , o rušenju 
stare šole in zgraditvi telovadnice dob iva jo v Crešnjevcu vse več privr-
žencev, saj j e v tem kraju rekreat ivno življenje zelo razgibano, žal prav 
zaradi p o m a n j k a n j a telovadnice v zimskih mesecih zamre. 

Fotograf i ja in tekst: Viktor Horvat 

Dan žena v Sestržah 
Mednarodn i dan žena so praznično proslavili v soboto. 6. marca 

tudi v Sestržah. Prebivalke te vasi, mamice in dekleta , so se zvečer zbrale 
v prostoru obr tne delavnice tovariša Cepa . kjer so j im člani osnovne 
organizacije Zveze socialistične mladine , pripravili pester, zanimiv 
kulturni program. 

Na improviziranem odru , so se predstavili cicibani, ki so svoje mamice 
razveselili s številnimi točkami, osnovnošolci z recitacijami in zapet imi 
pesmimi. Mladinci so v sk rbno pr ipravl jenih skečih. na zabaven, duhovi t 
način, nakazali na probleme, s katerimi se s reču jemo v vsakdan jem 
življenju. Mladinka Marija Ahec. je za to priložnost napisala »enode-
janko<< o problemih mladih; polno smeha pa j e zbudi la točka posebne 
odda je domačega radia, ki j e na zabaven način prikazal vrsto na.svetov 
in vesti od kuhan ja , vremena, tujine, domač ih logov, pa do nojgometne 
tekme sova.ščanov, k i j e navdušila prisotne. 

Prireditev je prikazala, celotno predstavi tev kul turnega in d ružabnega 
doga jan ja te vasi. Kot g o s t j e nastopil tudi moški pevski zbor iz Zgornje 
Polskave z narodnimi in umetn imi pesmimi, na to pa je za zabavo Se 
pozno v noč igral domači mladinski ansambel . 

Vzdu.šje je bilo enkra tno, domači mladinci pa .so s to vsakoletno 
manifestaci jo dokazali , da so dobri organizator j i . O b tej priložnosti .so 
izdali že sedmo številko glasila O O Z S M S Sestrže. k i j e po.svečena prav 
osmemu marcu — dnevu žena. —I d p — 

POPRAVEK 
SKLEPA O RAZPISU R E F E R E N D U M A ZA 

UVEDBO KRAJEVNEGA SAMOPRISF'FVKA 
ZA S O F I N A N C I R A N J E PROCJRAMA IZ-
G R A D N J E K O M U N A L N I H IN D R U G I H OB-
JEKTOV TER D R U G I H DEJAVNOSTI NA 
OBMOČJU KS PODLEHNIK 

V sklepu o razpisu r e fe renduma za uvedbo kra-
jevnega samoprispevka za sof inanci ranje p rograma 
izgradnje komuna ln ih in drugih objektov ter dru-
gih dejavnosti na območju K S Podlehnik. obja-
vljenem v U r a d n e m vestniku občine O r m o ž in Ptuj, 
št. 3—21 /82, z d n e 25/2— 1982. so bile v pr imer javi 

z izvirnikom ugotovljene napake , zato .se da je na-
slednji 
POPRAVEK 

Na kuncu 5. člena se doda ti)čka 6. ki se glasi: 
»6. za-lastnike vikend hišic, v pavšalnem znesku 

1.000.— din^. 
V šesti vrsti 6. člena se za besedo Podlehnik po-

stavi veju a. nadaf jnj t : besedilo pa sc črta. Pravilno 
besedilo se glasi: »po 6. ti-čki 5. člena tega sklepa pa 
tudi :bčani. ki n ima jo stalnega prebivališča na ob-
močju KS Podlehnik.«. 

Štev. 76 /82 l ' rcdsednik skupščine KS Podlehnik 
Datum: 26, 2. 1982 Franc Kozel I. r. 

Pred novim razvojnim obdobjem 
v prejšnji številki Tedn ika smo 

poročali o pr ipravah na izvedbo 
re fe renduma o podal j šanju kra-
jevnega samopr ispevka v krajevni 
skupnosti Žetale. 14. marca se 
bodo pt)leg volišč odpr la glaso-
valna mesta tudi v sosednji , prav 
tako haloški krajevni skupnost i — 
v Podlehniku. Tudi tu se bodo 
krajani tega dne odločali o nad-
al jevanju zbiranja sredstev s po-
močjo kra jevnega samoprispev-
ka. V petih letih n a m e r a v a j o tako 
zbrati neka j nad 11 mili jonov di-
narjev. s temi sredstvi, in tudi s 
prostovoljnim delom pa name-
ravajo nadal jevat i so razmerno 
hiter razvoj svoje kra jevne sku- ' 
pnosti. 

Juni ja letos bo poteklo d rugo 
obdobje samopr ispevka v kraje-
vni skupnosti Podlehnik. V pre-
teklih štirih letih .so zbrali neka j 
nad 9 mili jonov d inar jev sredstev, 
program razvoja za to referen-
dumsko obdob je pa so. oz i roma 
bodo v celoti uresničili. 

Največje uspehe .so dosegli pri 
modernizacij i cestnega omrežja , 
obnovili so precej električnega 
omrežja, v Zgorn jem Gruškov ju 
p a j e v tem obdob ju prvičzasveti la 
električna luč. Zgradili so tudi 
novo mrliško vežico, precej sred-
stev pa so namenil i za gramozi-
ranje 62 kilometrov krajevnih 
cest. 

Novo re fe rendumsko obdob je 
bo nada l j evan je sedanjega raz-
voja kra jevne skupnosti . Seveda 
za celoten načrt razvoja v teh letih 
sredstva zbrana s samoprispev-
kom ne bodo zadoščala. Računa jo 
sveda na pomoč d ružbene sku-
pnosti. p o m e m b n o vlogo pa bodo 
tudi v tem obdob ju opravili kra-
jani s prostovoljnim delom, in če 
bo po t rebno še z doda tn imi pri-
spevki. 

Razvoj kraja n a m e r a v a j o nad-
aljevati z asfa l t i ranjem ceste proti 
pokopališču in gostišču na Gorci , 
ta akcija jih bo veljala okoli 2,5 
mili jona dinar jev. 

Dokončat i namerava jo mo-
dernizaci jo ceste Podlehnik-
—Spodnje Gruškovje , nadal je-
v:iili bodo z g ramozi ran jem kra-
jevnih cest. sledila bo elektrif ika-
cija območi j , kamor doslej še ni 
seglo električno omrež je — gre za 
kraje Dežno in Zgorn j Sedlašek. 
p o m e m b n e j e tudi razrešitev vo-
dovodnega omrežja , n a k u p zem-
Iji.šča za novi trgovski lokal, do-
končanje mrliške vežice, del 
sredstev bodo namenil i za po-
trebe SLO in de lovanje društev, 
za vzdrževanje zadružnega d o m a 
in tako dal je . 

Če bo r e fe rendum uspel, v to pa 
ne dvomijo , saj si kra jani želijo 
hitrejšega razvoja kra jevne sku-
pnosti, bodo združevali sredstva 

po naslednjih s topnjah delavci 2 
iKlstotka svojega osebnega do-
hodka. upokojenci I odstotek, 
kmetje bodo prispevali 4 odstotke 
katastrskega dohodka , zasebni 
obrtniki prav tako 4 cnlstotke 
svojega dohodka . 

Predsednik sveta KS Podlehnik 
Maks Krajnc. 

V krajevni skupnost i uva ja jo v 
naslednjem obdob ju zanimivo 
novost, ki bo gotovo izboljšala 
samoupravno odločanje in raz-
polaganje z zbranimi sredstvi. 

Vsak vaški o d b o r bo namreč sa-
mostojno razporejal 70 odstotkov 
na nj ihovem območ ju zbranih 
sredstev, 30 odstotkov pa bodo 
skupno namenil i za večje akcije, 

I o obliko razpolaganja s sredstvi 
so pcKiprli tudi na zborih k ra janov 
in tudi iz razprave na teh zborih v 
krajevni skupnost i Podlehnik ne 
dvomi jo v uspešen izid referen-
duma. 

Z uresničitvijo petletnega raz-
vojnega načrtji v krajevni sku-
pnosti P(xilehnik še zdaleč ne 
bodo rešeni vsi problemi, ki 
spreml ja jo življenje predvsem v 
hribovitih predelih. V svojih dol-
goročnih načrtih .so zato dali na 
prvo mesto oskrbo z zdravo, pi tno 
vtxlo. Seveda to ni skrb in naloga 
samo omen jene kra jevne sku-
pnosti. Tu .se njihovi interesi pre-
pletajo z interesi in žel jami .so-
sednjih haloških kra jevnih sku-
pnosti. pa tudi z načrti obč ine in 
republike. N a meji s sosednjo re-
publ iko Hrvatsko so namreč za-
dostne količine vode. Zgradi t i bo 
p<^)trebno zajet je in vodovodno 
omrežje, tako bodo tudi Haloze 
oskrbljene s p i tno vodo. v p r imeru 
izpada električne energi je pa bi 
višje ležeči rezervoarj i vode lahko 
nadomestil i izpad v nižje ležečih 
krajih. 

JB 

Razvojna prizadevanja 
v KS Vitomarci 

U v o d o m a bi ver je tno ne bilo po t r ebno ponavl ja t i , d a j e k ra jevna 
skupnost Vitomarci v Slovenskih goricah med n a j m a n j razvitimi v 
ptujski občini. 1250 liudi živi na hr ibovi tem svetu, ob slabi in nevzdrže-
vani prometn i povezavi, odda l jen i od večjih ^reclišč in delovnih mest. 
Za večino j e kmeti js tvo glavni vir dohodka . Zal pa na kmet i jah osta ja 
vse p remalo mlajših ljudi. Zarad i s t rmih obdelovaln ih površin j e delo s 
stroji o teženo in tudi nevarno , zemlja^ pa ne d a j e toliko kot v ravnini. 
Za to se veliko ljudi odloča za delo v tovarnah . Vozijo se v Ptuj . Kidri-
čevo ali pa tudi v Maribor . Približno 100 pa j ih je na začasnem delu v 
tujini. 

V krajevni skupnost i ni delovnih mest. razen seveda v kmeti js tvu. 
Kra jan i pa si vseskozi pr izadevajo, da bi v KS ustvarili take pogoje, da 
bi bilo življenje tu lepše, lažje in boljše. Da pa ta pr izadevanja vedno 
niso dala maksimalnih rezultatov, pa je v določeni meri krivo tudi 
dejstvo, da se vodilni l judje v s t ruk turah k ra jevne skupnost i med seboj 
ne razumejo najbol je . 

Kl jub temu pa so bili doseženi določeni uspehi. Zgra jen i so bih 
trije krajevni vodovodi , zgra jena je bila nova šola in tudi prvi kilometri 
asfalt iranih cest. Potem, k̂ o v začetku leta 1979. zaradi nesoglasij , ni bil 
podal jšan krajevni samoprispevek, je to uspelo v začetku leta 1980. 

Tako j e bila zagotovljena niater ialna osnova za nada l jn je delo. Asfalti-
ran je bil del ceste v smeri proti G a b e r n i k u , na k ra jevne ceste j e bilo 
navoženih okrog 800 m ' gramoza, pričelo se j e z adaptac i jo stare 
osnovne šole. Za dokončan je del pri adaptaci j i smo dobili tudi določe-
na sol idarnostna sredstva, b rez kater ih začetega ne bi mogli uspešno 
zaključiti. T a k o p a smo zagotovili ustrezne prostore za sestanke D P O 
in samoupravn ih organov kra jevne skupnost i , prostore za PTT. za 
civilno zaisčito. svoje prostore pa so dobj l i tudi mladinci . Zelo sk rbno 
urejen prostor imajo upokojenci , pa tudi prosvetno društvo in strelsko 
društvo imajo svoje prostore v tej zgradbi . 

T r e n u t n o .se pr ipravl ja izgradnja da ln jovoda in t ransformatorske, 
postaje v Novincin, v polnem r azmanu pa je akcija izgradnje telefonije 
v vseh vaseh kra jevne .skupnosti. V pre jšn jem letu smo sk ladno s 
planom kra jevne skupnost i in p l a n o m PTT T O Z D Ptuj podpisal i 
sporazum o gradnj i 40 parnega telefonskega kabla na relaciji Trnovska 
vas—Vitomarci . N a v k y u b nepo t r ebn im p rob lemom pri organiz i ranju 
in vodenju te akcije, smo razen sredstev v višini 950.000 din. kolikor je 
vrednost investicije na relaciji Trnovska vas—Vitomarci . zagotovili 
tudi nada l jn jo g radn jo po posameznih vaseh. Kra jan i so pokazali 
veliko zavzetost ne s a m o s prostovol jnim delom, a m p a k tudi s prosto-
voljnimi prispevki bodisi v d e n a r j u ali pa s tem, da so zbirali drogove. 

V teh dnevih je bilo izkopanih 250 Jam in postavl jeno isto število 
telefonskih drogov. Seveda pride seda j še mon taža kablov in na to 
pr ikl jučevanje na avtomatski telefonski promet . D a n a pa je t rdna 
osnova za uspeh te akcije, katere cilj j e izgradnja 75 telefonskih priklju-
čkov v vseh naših vaseh. Pri dosedan j em delu, ki ga vodi svet kra jevne 
skupnosti , j e po t rebno poudari l i uspe,šno delo o d b o r a za izgradnjo 
telefonije, "priznanje pa iz rakamo tudi T O Z D PTT Ptuj za uspešno 
dogovar jan je in sodelovanje. 

Tajn ik s. o. KS Vitom^irci: 
Ivan D V O R S E K 

Ob dnevu Žensk 
v tej haloški vasici so se ženske po neka j l e tnem p remoru odločile, 

da bodo sovaščanom prikazale neka j utr inkov iz svojega življenja. V 
soboto so pripravile razstavo ročnih del. ki n a s t ^ a j o o b dolgih zimskih 
večerih, ko je na kmetij i m a n j dela kot običa jno . Z e n e so razstavile razne 
ročne izdelke, predvsem pletene, pa tudi risbe in rože so krasile razstavni 
prostor v osnovni šoli. 

V soboto so končale tud i kuharski tečaj , ki ga j e vodila Mar t ina Novak . 

Povedala je , da se je tečaja udeležilo trinajst žena m deklet , ki so se 
naučile marsičesa o dobri kuhinj i . O b zakl jučku .so pripravile svečano 
kosijo in nan j povabi le svoje može. Zvečer so v d o m u kra janov gostovali 
člani prosvetnega druš tva Leskovec s komed i jo Kam iz zadrege. 

Osrednja prireditev o b 8. marca p a j e bila v ponedel jek popo ldan , ko 
so v d o m u kra janov pripravili šolarji in mladi iz Stoperc prisrčen kul turn i 
program. Povedati j e t reba, da gre zahvala z^ vse o m e n j e n e pr i redi tve 
vsem aktivnim ženskam v tej haloški krajevni skupnost i , posebej še 
Kristini Jus. ki s i j e na jbo l j pr izadevala , da bi j ih organizirali in izvedli 
prav ob m e d n a r o d n e m prazniku žensk, jvi Dob l j eka r 

Udeleženke kuharskega tečaja so hitele s pripravljanjem jedi, ki so jih 
potem na skupnem kosilu ocenjevali možje. Bili so zadovoljni. 

Foto O M 

Žene v Hajdini smo praznovale 
Kot vsa leta doslej, smo tudi 

letos žene Ha jd ine lepo prazno-
vale svoj praznik — 8. marec. Tudi 
tokrat sta nam o b našem prazniku 
pripravila proslavo vaška odbora 
iz Spodnje in Zgorn je Hajd ine . Za 
ziičetek nam je zapel štiri pesmi 
pevski zbor Hajd ina , sledil j e po-
zdravni govor, za zaključek pa so 
osnovnošolci pripravili recitacije. 

Z e n e s m o n a v d u š e n e nad tako 
pozornos t jo naših o b č a n o v , p o -

sebna zahvala pa gre seveda mo-
škim organiza tor jem oziroma 
obema vaškima o d b o r o m a : 

Za zabavo je poskrbel odlični 
narodnozabavni ansambel iz Sa-
vinjske doline. Zelo zadovol jne 
smo bile z moško strežbo in t ako je 
ra janje t rajalo vse do ju t ran j ih ur. 

Vsem, ki so nam pripravili to 
veselo praznovanje , se iz srca 
z.;ihvaljaijemo za ves trud in dob ro 
voljo. 

Podobnih zabavnih prireditev 
si želimo tudi v bodoče! 
Iskrena hvala — hajdinske žene. 

Obiskali naistarejše prebivalke in borke 
Delegacija predstavnikov Osnovne organizacije 

ZSMS Ivan Spolenjak Ptuj. Kra jevne organizacije 
ZZB N ( ) \ Ivan Spolenjak Ptuj in garnizijo JLA 
Dušana Kvcdra — f o m a ž a Ptuj jc v soht>to. 6. in 
nedeljo. 7. marca obiskala najs tarejše prebivalke 
krajevne skupnosti Ivan Spolenjak Ptuj in članice 
ZZB NOV Ivan Spolenjak Ptuj. To t radicijo v tej 
krajev ni skupnosti gojijo že tretje leto, da na ta način 

izk. ižcjo pvvt>rnost s t n a š č a n k in bi>rk. ki s o kot 
partiz. inke. akt iv i s tke na terenu, i z se l jenke , intcr-
n iranke pr i speva le h krepitvi nariKlniH>svoK>dil-
nec. i g ibani . i . — D l \ i p l e r 

Prvo srečanje pionirskih 
in mladinskih KUD 

Občinska zveza kul turnih organizaci j v Ptuju s i j e že v lanskem letu 
zapisala v svojem programu, da mora posvetiti posebno pozornost 
us tanavl janju pionirskih in mladinskih ku l tu rno umetniških društev v 
osnovnih in srednjih šolah. T o nalogo že uresničuje in vse več j e .šol, ki so 
taka društva že ustanovili ali pa se na ustanovitev pr ipravl ja jo . 

V organizacij i Z K O Ptuj se bodo v ponedel jek , sredo in četrtek 
predstavili mladi iz osnovnih šol Kidričevo in Videm, gledališki narašča j 
pri D P D Svoboda Ptuj. i z C S U l ler mladinska skupina pri prosvetnem 
društvu Ruda Sever iz Ciorišnice. 

V ponedel jek o b 17. uri b o m o lahko videli v dvorani gledališča 
nastop skupine iz O Š Boris Kidrič Kidričevo in Videm ter mladih članov 
D P D Svoboda Ptuj. V sredo, prav tako o b 17. uri, bo nastopila mladinska 
skupina PD Ruda Sever izGor išn ice in Kluba mladih iz Ptuja. V četrtek 
pa b o m o ob istem času videli č lane mladinskega ku l tu rno umetniškega 
društva iz CSUI — T O Z D Ciimnazija z delom L. Suhado lčana Srečna 
h i š a - D O B I i R D A N . mš 
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OB PRAKTIČNEM POUKU V KOVINARSKI ŠOLI TUDI NOV IZDELEK ZA KMETUSTVO 

Tritočkovni traktorski nakiadalec 
Učenci, ki se usposabljajo za ko-

vinarske poklice v CSUI Ptuj 
f O Z D Kovinarska, metalurška in 
kmetijska šola Ptuj, imajo deljen 
pouk na teoretični in praktični del. 
Praktični pouk poteka po predpisa-
nem učnem načrtu v šolskih delav-
nicah in v p Z D . 

Učenci prvih razredov kovinar-
ske šole si pridobivajo spretnosti 
pri vseh ročnih in nekaterih manj 
zahtevnih strojnih obdelavah, 
neodvisno od bodočega poklica. Iz-
delki teh učencev so praktično ne-
uporabni. 

Učenci drugih razredov so pri 
praktičnem pouku razdeljeni v sku-
pine po sorodnih poklicih. Ti učen-
ci se po učnih mestih menjavajo in 
pri učenju opravljajo manj zahtev-
na dela proizvodnega značaja. Za 
te storitve so potrebni dolgi obdelo-
valni in pripravljalni časi. Izbira iz-
delkov za učence drugih letnikov 
mora biti temu primerna. Zahteve 
po natančnih merah, kakovostnih 
površinah in oblikah izdelkov 
odpadejo. 

V tretjem razredu pa so učenci 
deljeni v skupine po poklicih. Prav 
v tem zadnjem šolskem letu si pri-
dobijo največ prakse za svoj po-
klic. Pri teh bodočih delavcih je 
običajno storitev izbrana po učnem 

načrtu in povezana s proizvodnjo. 
Zanje niso primerna obsežna za-
htevnejša dela, ker je mnogokrat 
zaradi majhne napake uničen celo-
ten proizvod. Škoda, ki nastane za-
radi takšnih napak pa čestokrat 
presega predvidene stroške, name-
njene za praktični pouk. 

Učitelji praktičnega pouka CSUI 
TOZD Kovinarska, metalurška in 
kmetijska šola Ptuj se trudimo, da 
izbiram.o po učnem načrtu takšna 
dela, ki jih učenci lahko opravljajo, 
ker v istem TOZD usposabljamo 
kovinarje, metalurge in kmetijce in 
ker so nekateri kmetijski stroji za 
proizvodnjo manj zahtevni, smo se 
odločili za lastni izdelek — tritoč-
kovni traktorski nakiadalec. Na 
tem traktorskem priključku so eno-
stavna dela za učence prvih in dru-
gih razredov (zarisovanje, točka-
nje, vrtanje, rezanje navojev, pilje-
nje, krivljenje, striženje . . .) in za-
htevnejše naloge za učence tretjih 
razredov (struženje, rezkanje, upo-
gibanje, varjenje, montiranje, kon-
troliranje . . .). 

Tudi prizadevanje vsakega učen-
ca je mnogo večje, če izdeluje izde-
lek, ki ima uporabno vrednost, ne 
pa mesto v košu oz. na odpadu. 

Omenjeni traktorski nakiadalec 
ima tri priključke: 

— škarje za nakladanje hlodovi-
ne do premera 60 cm, 

— košaro z bodali prostornine 
1/4 kub. m za nakladanje gnoja, 

— lopato s prostornino 0,2 kub. 
metra za nakladanje sipkih materi-
alov (pesek, zemlja, gramoz . . .). 

Hitro in enostavno se priklopi na 
različne tipe traktorja. Izhodiščna 
lega se nastavi z dvema vijakoma 
glede na tip traktorja. Odnos med 
silo in višino dviganja se uravnava s 

čepom gibljivega zgloba. Tudi na-
gib košare se nastavi hitro in eno-
stavno po želji. 

Glede na vsestransko opravljen 
preizkus in glede na pozitivno oce-
no prvih naročnikov interesentom 
svetujemo, da nakiadalec lahko na-
ročijo v delavnicah CSUI Ptuj 
TOZD Kovinarska, metalurška in 
kmetijska šola. 

Izdelek učencev kovinarske šole 
je razstavljen v Trgovskem podjet-
ju , ,Metalka" Ptuj. 

Škarje za nakladanje hlodovine. 

Košara z bodali za nakladanje gnoja. Lopata za nakladanje gramoza in podobnega. 

Pred setvijo 
sladkorne pese 

Mesec dni pred setvijo sladkorne pese seveda že pos ta jamo pozorni 
na uresničevanje letošnjih planov setve. Po sprejetih planskih nalogah 
mora družbeni sektor v ptujski občini posejati s s ladkorno peso 8(X) 
hektarov, kmetijska zadruga Lovrenc 50 hektarov, kmetijska zadruga 
Ptuj pa 382 hektarov. 

Potrebno je povedati, d a j e kmetijstvo iz leta v leto podvojilo površi-
ne. posejane s to kulturo. Lani so kooperanti kmetijske zadruge na 169 
hektarih pridelali 5.566.260 kilogramov sladkorne pese. Pridelovalci so 
že spoznali številne prednosti, ki jih prinaša ta industrijska polj.ščina. 
Ugotovili so med drugim, da imajo pri pridelovanju sladkorne pese 
najbolje plačano delovno uro. 

S pripravo zemlje za letošnjo setev sladkorne pese so kmetovalci 
pričeli žc jeseni. V to pripravo sodi oranje, apnenje , gnojenje in tako 
dalje. Pri takšni pripravi zemlje lahko seveda pr ičakujemo dobre 
pridelovalne rezultate. 

Žal se tudi letos precej zatika pri sklepanju pogodb s pridelovalci. 
Do 20. februar ja je bilo p n KZ Ptuj sklenjenih pogodb za 154 hekta-
rov. kar predstavlja komaj 40 odstotkov planiranih površin. Pred 
pospeševalno službo je torej še velika naloga, dnevno bi morali v 
naslednjih 30 dneh skleniti kar za 4 hektare pogodb. Da gre tudi letos 
za male površine sladkorne pese pove podatek, da je površino 154 
hektarov zagotovilo kar 247 pridelovalcev sladkorne pese. 

Izkušnje kažejo, da kmetovalcev ni pot rebno več prepričevati in j im 
dokazovati smotrnosti pridelovanja te poljščine, v imenu kmetijske 
zadruge pa pozivamo vse, ki bodo letos sejali s ladkorno peso, pa 
pogodbe še niso sklenili, da navežejo stike s kmetijsko zadrugo in se 
dogovorijo o vsem potrebnem. Zaradi velikega štvila pridelovalcev 
namreč pospeševalci ne zmorejo obiskati sleherne kmetije. 

Na zagotavljanje površin za setev sladkorne pes žal negativno 
vplivajo težave, ki so se pojavile pri obračunu in izplačilu zaslužka 
lanskoletnim pridelovalcem. Kot smo seznanjeni, j e prišlo do pomote v 
tovarni sladkorja v Ormožu, oziroma pri nj ihovem računalniku. 
Plačilo je sedaj v celoti opravl jeno in kljub tem težavam so pridelovalci 
z dohodkom zadovoljni. 

JB 

O kmečki ženski 
v Cirkovcah so ob mednarodnem prazniku žensk pripravili pogovor 

o vlogi kmečke ženske, o problemih otroškega varstva, o upokojitvi — 
skratka o vseh aktualnih vprašanjih v tem času. Pogovor so združili s 
proslavo, na kateri so se predstavile članice ženskega pevskega zbora 
prosvetnega društva, pionirska folklorna skupina in člani prosvetnega 
društva, ki so presenetili s spevoigro Vasovalci, v kateri so zapeli ljudske 
pesmi. Udeleženke proslave — dvorana je bila polna do zadnjega 
kotička, so bile zadovoljne. Menile so le, da bi o položaju kmečke žene 
lahko večkrat razpravljali, pa tudi kaj storili, da bi stvari krenile na bolje. 

V teh dneh pa bodo v krajevni skupnosti Cirkovce izvedli zbore 
občanov. Pogovorili .se bodo o melioracijah, o kadrovskih zadevah v 
krajevni samoupravi in krajevni konferenci SZDL, o otroškem varstvu 
ter o obnovi ene od starih hiš v Cirkovcah, kjer bi naj dobili prostore 
borci, mladina in upokojenci. 

N. Dobljekar 

STEKLINA ŠE VEDNO GROZI 
Steklina s e j e v ptujski občini pojavila konec leta 

1980. Doslej so to nevarno kužno bolezen odkrili v 
osmih krajevnih skupnostih predvsem na haloškem 
območju, vsi podatki kažejo, da je reka Polskava 
naravna meja, ki zaenkrat še preprečuje, da bi se 
steklina razširila na ostali del Ptujske občine. Za-
enkrat še ni mogoče trditi, da s e j e steklina pojavila 
tudi v Slovenskih goricah, čeprav so na območju 
krajevne skupnosti Destrnik pred približno pol leta 
ugotovili osamljen primer stekline. Podatek, da so 
zadnji primer stekline odkrili, 8. februar ja letos 
pove, da je bolezen na našem območju še vedno 
prisotna in da moramo še nadal je izvajati vse ukrepe 
za zatiranje te bolezni. 

Ena na jpomembnejš ih akcij je seveda preventi-
vno cepljenje psov, ki ga prav v tem mesecu izvaja 
Obdravski zavod za veterinarstvo in živinorejo Ptuj 
— T O Z D Veterinarstvo, program cepljenja je bil 
objavljen v prejšnji številki Tednika, sproti pa ga 
objavljamo tudi v naših radijskih oddajah . 

O znakih stekline smo že mnogo poročali, vendar 
ne bo odveč, če to ponovimo še enkrat, saj lahko s 
pravočasnim odkrivanjem bolezni mnogo prispe-
vamo k preprečevanju njenega širjenja. 

Znaki okužbe pri psu so v začetku neposlušnost, 
pes se prične skrivati, laja brez vzroka, odklanja 
hrano ali požira tuje predmete, žival se slini in ima 
kalen pogled. V nadal jevanju bolezni postane pes 
razdražljiv, strga se z verige in se potepa, postane 
tudi napadalen in nevaren za okolico. Proti koncu 
bolezni nastopi omrtvelost žrela, jezika, nog in na 
koncu žival pogine zaradi zadušitve. Divje živali se 
zaradi stekline začno nenormalno obnašati . Pridejo 
celo v bližino hiše ali v samo hišo. tudi te živali 
postanejo proti koncu napadalne, napada jo domače 
živali in celo ljudi. Seveda 'moramo vsak tak pojav 
takoj prijaviti, ne samo veterinarski službi, temveč 
tudi lovski družini, ki deluje na območju, kjer je 
obolela živel odkrita. Hitro ukrepanje v takem pri-
meru lahko mnogo pr ipomore k nadal jn jemu ši-
rjenju stekline. • JB 

KMALU DO RIBARNICE 
Temeljna organizacija MIP Maloprodaja ima v 

načrtu za letos več obnovitvenih oziroma preuredi-
tvenih del v posameznih prodajalnah, s katerimi 
želijo obogatiti že obstoječo ponudbo, predvsem 
pa vplivati na kakovost prodaje. Ce odštejemo 
investicijo na Ziherlovi ploščadi, ki bi jo naj pričeli 
že v mesecu maju, če seveda ne bo novih omejitev, 
zasluži pozornost nova ribarnica, ki jo temeljna 
organizacija ureja v nekdanji prodajalni kruha v 
Lackovi ulici. Kot so povedali, bo odprta že 17. 
marca. V nej pa bodo prodajali s ladkovodne in 
morske ribe, vino, konzerve in druge spremljajoče 
blago, zlasti tisto, ki sodi k pripravi rib. 

Predvidevajo, da bodo obnovitvena dela veljala 
300 tisoč dinarjev, prav toliko pa naj bi znašal tudi 
mesečni promet prodajalne, ki bo v začetku zapo-
slovala le enega delavca. V načrtu temeljne organi-
zacije je ludi ureditev prodajaln na Bregu, dalje 
ureditev oddelkov v blagovnici Mercator. potem 
marketa v CM D in še kaj. 

Letos bo temeljna organizacija dosegla po oceni 
blizu 2.15 milijarde dinarjev s tem. da oo zaposle-
nih enako število delavcev kot v letu 1981 in sicer 
620. Precej težav pričakuiejo pri oskrbi, čeprav 
trenutno teh težav ni. Določen zastoj pričakujejo 
pri tekstilni in tehnični stroki. MG 

RAZDELITEV SREDSTEV ZA POSPEŠEVANJE 
KMETIJSTVA 

Planirani dohodek samoupravne interesne sku-
pnosti za pospeševanje kmetijstva ptujske občine bo 
v letu 1982 znašal nekaj manj kot 22 milijonov 
dinarjev. Kot je predvideno v programu dela sku-
pnosti za leto 1982. bodo združena sredstva pred-
nostno namenjena nalogam pri razvoju našega 
kmetijstva, skupni cilj vlaganja sredstev skupnosti 
pa je večja proizvodnja hrane: 

Tudi v tekočem letu bo velik del sredstev name-
njen .sofinanciranju pospeševalne službe, predvsem 
za pospeševalne akcije na manj razvitih območjih 
občine, kot so Haloze in Slovenske gorice, ter za 
pospeševalne naloge pri organiziranju proizvodnje 
na melioriranih območjih. Kot doslej bo samo-
upravna interesna skupnost sofinancirala pospeše-
valne programe kmetijskih organizacij. Pri t^m 
bodo upoštevali le programe, ki temeljijo na plansko 

proizvodnih ciljih, kijih imajo posamezne kmetijske 
organizacije zastavljene v skladu z občinskim sred-
njeročnim planom. Z združenimi sredstvi bodo sti-
mulirali naložbe v infrastrukturne objekte in sofi-
nancirali načrte usmerjanja kmetij, del sredstev bo 
namenjenih za nadomestila hribovskim kmeti jam, 
za st imuliranje izboljšanja bioloških osnov kmetij-
skih površin in v živinoreji. Pomembna naloga je 
tudi izobraževanje kmetovalcev, kmečkih žena in 
mladine, prvič pa bo del sredstev namenjen tudi za 
izvedbo komasacij in za namakanje , zaenkrat le za 
izvedbo projektov za namakalne sisteme ob kanalih 
HE SD 1 in 2. Iz finančnega načrta skupnosti je 
razvidno, da bo v Tekočem letu več kot polovica 
združenih sredstev namenjena intervencijam pri 
pi^rabi hrane in sicer kar 1.3 milijona dinarjev. 

.IB 

Obiščite 
PRODAJALNO 

gorenje 

na Ormoški cesti v Ptuiu, 

kier vam ie na izbiro ves proizvodni program 
GORENJE, 
od kuhiniskega pohištva in sanitarne opreme. 
do ur in malih gospodiniskih aparatov. 

Prodaialna ie odprta od 8. do 16. ure, 
ob sobotah pa od 8. do 12. ure. 
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Dohcr dcn no lepo mi hodile po/drovleni . Cines gdo van jaz lolo 
pismo pisen je prt)znik vseh žensk. Son sen duma. M i c a j e na nekšnem 
Ale-Že sestanki. ( ines sen jaz gospodinja. Nekšne konzerve mos i že gor 
i)dpr|a. druga pa si tak ne ven skuhati. Sramota, pa kaj si čen. če pa se 
iiikoi nesen okoli .šporheta ali peči suka. Nekaj pa le ven nareti: toplo 
\ o d o segreti, hrenovke skuhati nt) ja jca spražiti. Joj. ke nemo pozoha: 
\sen ženskan. diklinan. mamican. tetan. hotran. taščican. storin hiaman 
nt) vsemi ženskemi sveti želin malo boj pozno vse najlepše za minuli 
proznik. Želin. da se vas moški svet ne bi samo enkrat na leto spuna z 
ovejeno rožici) ali kokšnin drugin darilom, .laz sen moji Miciki eno rožo 
lončnico kupa. po legpašeenoprozornospa lnos ra jč ico .V srajčici de me 
zamotala gdo se me rada mela. tisto rožo pa de mi v glavo vrgla gdo mo 
|o fejst razjeza. Kupa sen vsestransko praktični darili. 

Za) pa bi se rad še malo na mojo delegatsko bazo obrna. Kak vena že 
vsi vete. so volitve pred nami. CJnes v delovnih no drugih organizacijah 
volimo, v nedelo pa mo v krajevnih skupnostih delegate volili. Jaz vas 
\()bin no van predlogan. da že v nedelo zarana vutro svojo dolžnost 
oprovite na svojen gla.sovalnen mesti. To van predlogan zato. da nedo 
trebale volilne komisije celi den na zamudnike čakati. Krajone v Pod-
lehniki no v Žetalah. ki bodo v nedelo tudi za krajevni samoprispevek 
glasovali, vobin. da obkrožijo lan kak piše »Glasujem ZA«. 

Kak vidite nan je zima. ki z repom moše. drgoč malo snega poslala. 
MOJ sosid Juža mi je v zvezi s len reka: Veš Lujz. loti sneg je umetno 
gnojilo za v.se tiste, ki si provega gnojila nedo mogli kupiti ali pa ga v 
trgovinah nedo dobili. S len sen van že napoveda priprave za spomla-
dansko setev karuze. s ladkorne pese. saditev krompira no drugih potreb. 
Predlogan van. da vsoki štiki zemlje narobe obrnete no ga obdelate. Več 
hrane za ljudi no živino mo pridelali, boljše mo živeli! 

Te pa veselo na delo. F\)zdrovlja vas LUJZEK. 

Uspešno V letu 1981 
v temeljni organizaciji Emona K K gostinstvo Haloški biser so v 

preteklem letu kljub zaostrenim pogojem gospodar jenja dosegli zado-
voljive gospodarske in f inančne rezultate. Se najbol j se na poslovanju 
odraža upadanje nočilvenih zmogljivosti in manjša prodaja alkoholnih 
pijač, medlem ko prodaja hrane beleži bolj.šo rast. Pregled gospodar jenja 
na podlagi ugotovljenih rezultatov kaže, da s e j e v letu 1981 menjala 
struktura prodaje gostinskih storitev. 

Celotni prihodek s e j e v primerjavi z letom 1980 povečal za 36 
odstotkov in je planirano višino presegel za 8 odstotkovr Rast dohodka 
s e j e povečala za 41 odstotkov, glede na plan pa za 13 odstotkov. Čisti 
dohodek p a j e dosegel indeks 122, glede na plan je večji za 4 odstotke. 
Tudi osebni dohodki so se med letom popravili in so približani 
povprečju panoge. 

Za tako dobre rezultate gre v glavnem zasluga zaposlenim, ki so 
varčevali na vseh področjih in se trudili za kakovostne storitve. 

MG 

PRENOVLJENA DVORANA 
PRI TOMAŽU 

Pri Tomažu pri Ormožu je bila v soboto. 28. februar ja odprta preu-
rejena kul turna dvorana, obenem je bila uprizorjena igra RAZTR-
G A N C I . k i j e pred množico gledalcev uspela. 

Bile .so podel jene tudi L I N H A R T O V E Z N A Č K E , članom, ki so 20 
in več let delali na kul turnem polju, v dramski sekciji in podobno. 

Značke so prejeli: Elvira Karapandžič . Ignac Oman . Janko Kokol. 
Jožef Krajnc . Janez Kupčič. Anica Kovačič in Eranc Antolič. J. K-

O hitrejšem 
razvoiu 
turizma 

Pred kratkim so se v Ptuju se-
stali predstavniki izvršnega sveta, 
občinske turistične zveze, turi-
stičnih družbenih organizacij in 
neposrednih izvajalcev turistične 
ponudbe z namenom, da se 
sprejmejo usmeritve za hitrejši 
turistični razvoj občine, ( i lavni 
poudarek je bil na okrepitvi no-
čilvenih zmogljivosti, zlasti še na 
vključevanju zasebnih turističnih 
sob v turistično ponudbo. Pove-
zano s tem pa tudi o ustanovitvi 
enotne recepcijske službe, davč-
nih olajšavah m politiki nadalj-
njega razvoja turizma v občini. 
Nu jno je . da se zasebne turistične 
sobe vključijo v turistično po-
nudbo glede na to. da ni priča-
kovati novogradnje. 

Zato je bilo sklenjeno, da se do 
20. marca pripravi samoupravni 
sporazum o enotni ponudbi vseh 
udeležencev in objavi razpis za 
pridobitev zasebnih turističnih 
s o b MG 

Še milijon 
za novi dom 

Krajani Frnovske vasi so po 
dolgem času in čakanju končno 
le dobili nujno potrebni prostor 
za kulturne prireditve. Dom 
krajanov — kot ga imenujejo 
sicer še ni povsem nared. ker 
bodo morali vanj vložiti še okrog 
milijon dinarjev, toliko pa je že 
usposobljen, da ga lahko segreje-
jo, vanj postavijo improvizirane 
sedeže in na odru tudi zaigrajo. 
Člani domačega prosvetnega 
društva so se v tej sezoni predsta-
vili kar z dvema deloma VOL-
KAŠINOM in Nušičevim G U M -
BOM. v tem času pa pripravljajo 
še Finžgarjevo Razvalino življe-
nja. Igrala jo bo starejša skupina, 
ob njej pa so aktivni tudi mladin-
ci. ki bodo na domačem odru 
razveselili občinstvo s komedijo 
Ad acta. 

V Trnovski vasi pa so na 
široko odprli vrata tudi gostujo-
čin skupinam. Doslej so že gostili 
Destrničane in Juršinčane, na-
javili pa so .se še nekateri z d ram-
skimi uprizoritvami, koncerti in 
kinopredstavami. Dve kinopred-
stavi so v Trnovski vasi že imeli, 
želijo pa si predvsem kvalitetnih 
filmov. 

Dom krajanov v Trnovski vasi 
bo nared za otvoritev do letošnje-
ga krajevnega praznika, 4. okto-
bra. zanj pa že zagotavljajo 
namenski samoprispevek, delali 
pa bodo tudi udarniško, če bo 
treba. Saj j im je prav prostovolj-
no delo poleg družbenih sredstev 
omogočilo investicijo, ki predsta-
vlja pomemben napredek za sam 
kraj in za celotno krajevno skup-
nost. mš 

IZOBRAŽEVANJE OZN 
v petek in soboto ter v nedeljo dopoldan je v 

dijaškem domu v Ptuju potekal seminar klubov 
OZN severovzhodne Slovenije. Organizator tega 
seminarja je bil center klubov OZN, ki deluje pri OK 
ZSMS Ptuj. 

Seminarja se je udeležilo okrog 50 slušateljev, 
članov O Z N . mentorjev in članov občinskih centrov 
OZN. 

Udeležencem seminarja so predavali republiški 
funkcionarji . Teme so bile izvirne. Ogledali so si 
precej filmov, o katerih je v nadal jevanju stekla 
razprava. 

S e m i n a r j e bil končan v nedeljo dopoldan, ude-
leženci seminarja pa so bili s predavanj i nadvse 
zadovoljni. 

J. Hvaleč 

Ob Dnevu žena v Medvedcah in Apačah 
Gasilsko društvo Medvedce in tamkajšnja mla-

dinska organizacija sta v počastitev Dneva žena 
pripravili proslavo za svoje matere, babice, sestre. V 
programu .so nastopili najmlajši in mladinci z reci-
tacijami in skeči, ter tako vsaj za trenutek odvrnili 
misli žena od napornega vsakdanjega dela. 

Prav tako pa so pripravili podobno proslavo v 
Apačah, kjer so se žene skupaj s svojimi možmi 
prijetno zasukale ob zvokih zakonskega para Moj-
zer iz Apač. Vzdu.šje je bilo enkratno in podobnih 
večerov si v Apačah še želijo in to ne samo ob Dnevu 
žena. Danilo Klajnšek 

„IZ VASI v VAS" NEKAJ 
NEDELJ IZ DOLENE 

Že v prejšnji številki smo na krat-
ko sporočili, da bomo v nedeljo, 7. 
marca začeli z novim krogom oddaj 
,,iz vasi v vas", ki smo jih posneli v 
krajevni skupnosti Dolena. Poslu-
šalci radia Ptuj so se v nedeljo lah-
ko o tem tudi prepričali ob posluša-
nju prvega dela, zvrstili pa se bodo 
verjetno še trije. Naj na kratko opi-
šemo, kako smo snemali to oddajo. 

V naselju Dolena, ki ga v ozki 
dolini potoka Peklača sestavlja več 
zaselkov, smo prvič snemali že pred 
nekako petnajstimi leti. Takrat 
smo imeli na voljo le preprost mag-
netofon — skoraj da otroško igra-
čo — s katerim ni bilo mogoče na-
rediti zvokovno kakovostnih po-
snetkov. Zato iz tistih časov ni 
ohranjen niti en sam posnetek pet-
ja, ali glasbe. Danes, ko se celo na 
terenu ponašamo s profesionalno 
snemalno tehniko in le v studiu, je 
seveda podoba povsem drugačna. 

Vse vredne zapise petja in igranja 
redno shranjujemo. 

Za vnovično snemanje v tem kra-
ju smo se odločili po telefonskem 
klicu Francke Petrovič, tajnice 
Krajevne skupnosti Dolena. Zatrje-
vala nam je, da se tukajšnji ljudje 
že dlje časa pripravljajo na snema-
nje in da bi ponovno radi sodelova-

li v oddaji ,,Iz vasi-v vas". In tako 
smo, 12. novembra lanskega leta 
postavili svoje mikrofone v dvorani 
ličnega Doma družbeno političnih 
organizacij, kjer se je tega dne 
zbrala cela vrsta ljudskih pevcev in 
godcev ne le iz Dolene, temveč celo 
iz Siteža, Kočic, Doklec, Vildona 
itd, V začetku smo menili, da bosta 
za snemanje petja in igranja zado-
stovala dva traka po 45 minut, a 
smo se ušteli. Bolj ko se je približe-
vala polnoč, bolj so pevci in godci 
postajali razpoloženi. Ob petju so 
se kar n.aenkrat spomnili še ,,tiste" 
pa , , tote" pa spet , ,one" pesmice, 
ki so jih, kdo bi vedel kdaj, prepe-
vali že njih očetje in mame. Toda 
ker je bila ura zares že zelo pozna in 
ker je že tudi drugemu traku pošla 
sapa, smo snemanje preložili na na-
slednji dan. Poleg Mešanega pev-
skega zbora iz Sel, ter Antona 
Bedenika, Franca Topolovca in 
Leopolda Svenška, ki se še spomi-
njajo nekdanjih kolednic, smo tega 
dne snemali še družino Vidovič iz 
Vildona (brate in sestre). Ptiči iste-
ga gnezda, ki so se na snemanju po-
javili kar tako, nenajavljeni, za po-
izkus kot so rekli, so zagostoleli ta-
ko, da jih je bilo milina poslušati. 

In slika včerajšnjega dne se je 
ponovila. 

Iz pogovorov z občani bomo sli-
šali veliko o nekdanjem težkem ži-
vljenju, ko je za kos kruha bilo pre-
litega veliko znoja in o današnjih 
časih, ko se je marsikaj spremenilo 
na bolje. Zvedeli bomo, da sta tu-
kaj, nedaleč druga od druge, bile 
kar dve graščini. Ena v Doleni, o 
kateri danes ni niti sledu, druga pa 
v Popovcih, ki pa se je pogreznila, 
kot pripovedujejo najstarejši. 

Tam, kjer je nekoč stala, je danes 
travnik kamor še vedno hodijo ko-
sit ,,na grašakovo". Mnogi so tudi 
slišali vzdihovanje grešnih duš graj-
skih, če so se ob uri strahov mudili 
tod okoli; še zlasti takrat, ko so se 
vračali s Haloz veselega srca in po-
skočnih nog. A to je bilo že davno, 
davno! Danes, pravijo, ni slišati ni-
česar več, ker ljudje ,,že tudi nič 
več ne verjamejo". In če je nenado-
ma ,,neozdravljivo" zbolel ta, ali 
oni vaški otročaj ali živina, so to 
prav gotovo storile coprnice. Druge 
razlage si niso vedeli najti, saj se je 
za mnoge svet začel na začetku vasi 
in končal na njenem koncu. Tako 
je bilo! Vendar se je tudi tukaj veli-
ko tega spremenilo. Svet je postal 
večji in nič ni več tako tesen kot ne-
koč; a o tem več v oddaji. 

I. C. 

Božo Kos med cicibani 
Otroke starejših skupin vzgojnovarstvenih enot 

v Rajčevi ulici in Med vrti 2 v Ptuju je prejšnji 
petek obiskal glavni in odgovorni urednik Ciciba-
na. revije za najmlajše. Z malčki s e j e pogovarjal o 
njihovem življenju in delu, pokazali so mu svoje 
likovne izdelke — narisali .so tudi njega — in mu 
povedali precej pesmic. Tudi uganke so mu zasta-

vljali. Vsaki skupini je Božo Kos poklonil tudi 
risbo, ki j'^ je narisal kar tam 

Potem so se z Božom Kosom pogovarjale tudi 
vzgojiteljice. Pogovor je bil zanimiv — govorili so 
namreč o vsebinski zasnovi Cicibana in to tistega 
dela mesečnika, ki je namenjen predšolskim 
otrokom. N. Dobljekar 

{ožo Kos med ptujskimi cicibani, (foto O M ) 
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Predvojna ptujska mladina 
v boju za napredek in družbeno 
preobrazbo 

In ob prebiranju zapisnikov Nemškega društvenega do-
ma^) postaja človek pozoren na nekatera dejstva. Pred pričetkom 
pisanja zapisnikov sej za leto 1921 je npr. nekdo izpisal značilne misli 
nekaterih nemških mislecev, ki so gotovo prevzemale tukajšnje nemšt-
vo. Naj navedem nekaj primerov: »Nobena sreča ni tako čisla kot biti 
zvest svojemu narodu«. (H. VVastian);^ »Sudmarka čuvaj, da noben 
tujcc nikoli ne ugonobi nemške zemlje, nemške časti!« (O. Kernstock); 
»Vsi stojimo na straži.« (F:. Ertl); 
»Nemcem le lahko Nemci pomagajo.« (L. Zahn) 

Vendar se ni ničesar ukrenilo, oblasti so ostale le pri ugotovitvah. 
Izvore takega oportunizma lahko iščemo le v strukturi kraljevine SHS. 
Ta je v bistvu še nadalje ohranila .socialna nasprotja preteklosti. Celo 
več: potuhnjeno nemštvo (trgovci, obrtniki, 'lastniki manjših obratov, 
veleposestniki) je ,še nadalje izkoriščalo ceneno delovno silo zaostalega 
agrarnega podeželja. Ljudsko štetje v letu 1921 je pokazalo, da s e j e 
število nemškega prebivalstva zmanjšalo (Ptuj je imel 4.449 prebival-
cev. od teh 2.976 Slovencev in 974 Nemcev"'), toda tisti, ki so ostali, so 
kaj kmalu izkoriščali svojo ekonomsko moč. Trhli starojugoslovanski 
režim, mnoge strankarske razprtije v državi so samo pogojevale nem-
ško nadutost, ki se je razbohotila v Ptuju po Hitlerjevem prihodu na 
oblast. 

Težki življenjski pogoji malega človeka so narekovali, da je 
.slovenski viničar — prolqtarec iskal kruh pri nemških meščanih. 
Pomeni, da so socialno-ekonomska protislovja dobivala v našem mestu 
nacionalno obeležje. Ni čudno, da so pozneje demagoške fraze hitleriz-
ma našle svoj odmev pri ljudeh, ki so se čutili gospodarsko ogroženi. 

Ekonomsko socialne razmere v naših krajih razkrivata študiji dr. 
Kranja Žgeča »Haloze« (Sodobnost 1935) in Jožeta Kerenčiča »Zemlji-
ški odnosi v Jeruzalemskih goricah«, Maribor 1939, ne gre pa prezreti 
tudi drobnih sporočil tistih, ki jih je pestilo gorje tedanjega časa. 
Navajam nekaj značilnih ugotovitev. 

V tovarni čevljev »Petoviji« so bili vodilni uslužbenci Nemci, 
Avstrijci in Čehi. Zaposlenih je bilo nad 120 delavcev in uslužbencev. 
Delovni čas ni bil stalen, saj so delavce zaposlovali od 7 do 12 ur na 
dan; večina ni dobivala niti 5 din na uro. O življenju v tovarni je 
večkrat pisala »Delavska politika«. Odmevi gospodarske krize v 
začetku tridesetih let so se odrazili v kratkih noticah: »Delavska 
politika« je 28. 12. 1932 v št. 104 zapisala o »naraščajoči brezposel-
nosti«, češ da je »Petovija« odpovedala delo polovici delavcev in da 
bodo ostale v kratkem odpustili. Enako so odpuščali delavce v Piricho-
vi tovarni usnja, kjer so jim znižali mezde za 20%, ker je padla cena 
u.snju. Kot je poročal omenjeni list 30. L 1932, bi bila potrebna v 
tovarni delavska organizacija! Položaj delavcev v »Petoviji« se je iz 
dneva v dan slabšal, dokler ni kupil tovarne 1937. leta lastnik usnjarne 
Pirich, a mnogi delavci so še naprej ostali brez zaslužka. »Delavska 
politika« je 9. juni ja 1937 v št. 46 pisala, da je v Ptuju okrog 200 brez-
poselnih, da 100. delavcev »Petovije« nima dela in da je okrog 100 
delavcev iz Ptuja in okolice šlo na delo v Nemčijo,« ker ga tukaj ne 
dobijo«. Nedolgo zatem je tudi tovarna galanterijskega usnja »Pirich« 
leta 1939 ustavila obratovanje zaradi »vojnih razmer«, ki so onemogo-
čale izvoz. Tudi drugod ni bilo nič bolje, pa naj bo to v Pletarni, v 
»Vunatexu« v Majšperku, v perutninarski tvrdki Josipine Reinhard ali 
v opekarni v Žabjaku. 

Delodajalci so vsak nastop delavcev kaznovali z odpovedjo dela. 
V »Vunatexu« .so zaslužili delavci le 1,25 din na uro in ker so se želeli 
strokovno organizirati, sta jim podjetnika Novak Franjo in Kubricht 
Mici grozila z »odpovedjo službe« — beremo v »Delavski politiki« 29. 
nov. 1938. leta. Možnosti izkoriščanja so bile tod še večje. Na tem 
območju je bila namreč delovna sila še zlasti poceni in za haloško 
prebivalstvo je predstavljala tovarna pravo rešitev. 

Nemški kapital se je uspel ob socialnoekonomskih nasprotjih v 
novi jugoslovanski državi, še zlasti ob težkih življenjskih razmerah v 
naših krajih, trdno zasidrati. Ta nasprotja je bilo v bistvu moč čutiti že 
kaj kmalu po prevratu. Narodnoobrambni boj je imel pozneje izvore 
prav v izkori.ščanju nemškega in nemškutarskega kapitala. 

Lokalni »Ptujski list« je skušal 4. 7. 1920 v št. 27 opravčiti eko-
nomsko poseganje tujcev in je spretno govoril o »prvi jugoslovanski 
tovarni« usnja na Bregu, češ d a j e potrebno dobiti zanjo strokovnjake 
iz inozemstva. Tako je prišlo v Pirichov obrat deset preddelavcev z 
Dunaja, ki bodo »izvežbali« domače slovenske delavce. Pisec članka v 
bistvu odgovarja »nekaterim listom«, ki so predstavili ornenjeno 
podjetje kot nemško, češ da »ogroža Ptuj v narodnem oziru«. Člankar 
zaključuje, da bi se morali Slovenci zanimati za industrijski razvoj, se 
gospodarsko povezati in inozemci »nam ne bodo iztrgali iz rok vodstva 
pri industriji.« 

Lahko bi dejali, da so mogle ostati te navedbe le pri besedah. 
Šibka ekonomska osnova domačega kapitala in nestabilni politični 
sistem v državi sta pogojevala rast nemške ekonomske moči. Domača 
delovna sila je bila skrajno izkoriščena. »Delavska politika« je o težkih 
delovnih pogojih večkrat poročala. 

Pod naslovom: »Iz borbe delavskih zaupnikov proti avstrijskemu 
velepodjetju« je list npr. 27. nov. 1935 seznanil bralce z ustanovitvijo 
delavske organizacije v Reinhardovi tvrdki. Že naslednje leto pa so bili 
bralci seznanjeni, da delajo delavci v tem podjetju od 5. do 18. ure, da 
o plačilu nadurnega dela ni govora in da so pričeli odpovedovati delo 
delavskim zaupnikom, ki so se pobrigali za zaščito delavcev. 

Ekonomska nuja je prisiljevala ljudi, da so prodajali svojo delo-
vno silo za nizke mezde. Prav v naših krajih imamo opravka z agrarno 
prenaseljenostjo, z zaostalim podeželjem in ti majhni kmetje, agrarni 
proletarci iščejo dodatni zaslužek v mestu. Toda skromna industrija 
vseh ne more zaposliti. Tako se pri nas ni mogel razvit industrijski 
proletariat z izostreno razredno zavestjo. 

Mar je potem čudno, da je revščina na podeželju marsikoga 
prignala na delo k nemškemu delodajalcu in da so demagoške fašistič-
ne fraze zaradi ekonomske nestabilnosti privedle v Ptuju marsikoga v 
nemške vrste?! 

Starojugoslovanske oblasti ne le da niso poskušale reševati druž-
benih nasprotij, ampak so celo mirno spremljale nemško in nemšku-
tarsko vzdigoviinje. Omeniti je namreč potrebno, da s e j e sicer v Ptuju 
število Nemcev 1920. leta v primerjavi z letom 1900 zmanjšalo za 1942. 
ker se je zlasti uradništvo iz-selilo. toda ostala je peščica pravih Nemcev 
s svojim premožejijem in večina ponemčenih Slovencev — obrtnikov 
in trgovcev —. ki so si pred prvo vojno s pritopom v nemške vrste 
okrepili gospodarski položaj s pomočjo Siidmarke. " Ne gre tudi 
prezreti, da so prav ti v tridesetih letih odkrito stopili v politično 
ospredje kot vneti privrženci hitlerjanske ideologije in da so s svojimi 
nastopi sprožili odpor vseh naprednih družbenih sil. In medtem ko 
režim ni ničesar ukrepil zoper nemštvo. pa je odkrilo nastopal proti 
niirodnoobrambnemu in revolucionarnem gibanju, ki g a j e prav v letih 
porajanja fašizma, razpredla pri nas Komunistična partija. 

Toda preden je prišlo do široke fronte ljudskega gibanja, je bilo 
potrebno premagati vrsto težav. Dejstvo je. da je agrarno podeželje 
bilo boj za ekonomski obstoj in prehajalo pod politični vpliv tistih 
burožaznih tokov, ki so na neosveščenem podeželju iskali svojo oporo 
m koristi. Osveščanje izkoriščanih, oblikovanje revolucionarne razred-
ne zavesti in enotne fronte demokratičnih sil je bila v danih razmerah 
osnovna partijska usmeritev. 

Veljavni 
uradni jezik 

v Jugoslaviji 
»Pošiljamo Vam posebne vrste »cvetko iz naših logov«. Priporoča-

mo skrbno »obdelavo« in Vas lepo pozdravljamo. Direktor I-RS P. J., 
Industrija pohištva StoL Kamnik.« 

la c\etka se glasi: »lOB obrazac vam vračamo nepotpisan jer ne 
ra/umijemo šta sve piše. Ako želite da to učinimo. molimo da tekst 
pišete na Srpskohrvatskom. važečem službenom jeziku u Jugoslaviji. 
.A. Sirbegovič. lnterexport. Radna organizacija Spoljna trgovina, 
OOL R zastupanje inostranih firmi i lnex autokuča.« 

Dopis je res.lep zgled za napačno pojmovanje stvari: namesto dS bi 
se malo potrudili s slovenskim dopisom, ga kar vračajo, češ: govori že 
\cš kako in te bo razumel ves svet. Pa bi bilo vendar veliko lepše, ko bi 
si v takem podjetju kupili vsaj slovensko-srbohrvaški slovar (enega so 
i/delali celo v Beogradu, drugi je pravkar izšel v Ljubljani) in malo 
pokukali vanj. ne pa da hočejo uresničevati pravice, kot bi rekel 
Prešeren, »bolj množnih Slave rodov«. In pri tem je v Beogradu kar 
nekaj Slovencev pri zveznih ustanovah, .so poklicni strokovni prevajal-
ci. pa ludi na tllološki fakulteti se najde kdo, ki zna toliko slovensko, 
da ne bi bilo treba sicer razumljenega obrazca vračati s tako grobo 
gesto. Da je Stolov dopis dejansko bil razumljen, se vidi iz prvega 
odstavka istega odgovora Stolu: »U vezi vašeg lOB obrasca, koga vam 
u prilogu vračamo, obavještavamo vas. da je do razlike na računu 
došlo zato što je pogrešno uradena profaktura. odnosno naveden 
pogrešan robni broj a zatim i isporučena pogrešna roba.« 

Malo dobre volje, .sestop na realna tla. pa bo vse dobro in prav. Kam 
bi pa končno prišli, če bi tako kot Stolu odgovarjali tudi »inostranim 
firmam«?! Svoj čas je bilo rečeno: Brat k bratu, tj. eden drugemu 
naproti: ti korak k meni. jaz korak k tebi. pa bo vsak lahko uporabljal 
SVOJ jezik tudi v takih primerih. 

Raz.sodišče vabi vse. ki jim ni vseeno, kako Slovenci govorimo in 
pišemo, naj predloge in pobude za boljše jezikovno izražanje pošiljajo 
na naslov: 

Sekcija za slovenščino v javnosti. Jezikovno razsodišče. RK SZDL 
Slovenije. 61000 Ljubljana. Komenskega 7. 

Dober slovenski jezik naj bo naša skupna skrb! 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
( i rad Vurbergje bil znan daleč 

nat)krog. in to ne samo zaradi 
lepih in bogatih posesti, lastni-
kov. ki so se odlikovali na vi.sokih 
državnih položajih in ne samo 
zaradi lepih stavb. 

Cirad je bil postavljen na 
strateško pomembno mesto na 
vzpetini nad Dravo. Že ljudske 
pripovedke razlagajo, kako je bil 
večkrat v nevarnosti in res so ga 

napadali Madžari in nato tudi 
Turki. Zato je bil zavarovan z 
mogočnim obzidjem, glavni por-
tal pa so branili še štirje topovi — 
dva velika in dva imenovana 
»kača« ali »zmaj«. Peti top je 

branil dostop do bližnje cerkve. 
Matija Slekovec omenja, da so 
bili ti topovi med najstarejšimi in 
najbolj znamenitimi na Štajer-
skem. Zadnjič so menda zabob-
neli na proslavi miru 1. 1814. 
Nekaj teh topov hrani ptujski 
muzej v viteški dvorani. 

V preddverju gradu je stal 
globok vodnjak, ki sta ga menda 
izkopala dva na smrt ob.sojena 
zločinca in si tako rešila življenje. 
Vodo so iz vodnjaka črpali s 
pomočjo velikega samotežnega 
kolesa, ki je merilo v premeru 
več metrov. To edinstveno na-
pravo so po vojni prenesli na 
plato pred bivšo žitnico na ptuj-
skem gradu, vendar je leseno 
konstrukcijo menda vzela zima, 
in nam je ostal le kamnit obod. O 
vodnjaku iz notranjega dvorišča 
pa smo že prejšnji teden zapisali, 
da je postavljen v parku na 
Muzejskem trgu. 

Ptujski muzej hrani iz vurber-
škega gradu tudi nekoliko poško-
dovano kamnito ploščo iz 16. 
stol., ki v reliefu prikazuje nastop 
glumačev in norcev s kakšnega 
sejma, robato in obenem hudo-
mušno upodobitev, ki je najbrž 
krasila zgornji del kamina. 

Marjeta Ciglenečki 

Lesena konstrukcija nad vodnja-
kom iz preddverja vurherškega 
gradu 

Fololeka kulturnozgodovinskega 
oddelka 

Idejnopolitično izobraževanje 
in usposabljanje mladih 

Za kvalitetno družbeno delovanje je potrebna 
ustrezna idejnopolitična usposobljenost, ki pomeni 
vsoto političnega izkustva in teoretičnega znanja. 
V dinamiki današnjega družbenega razvoja ni 
mogoče pridobiti enkrat za vselej ne le strokovne, 
temveč tudi politične usposobljenosti, zato je 
potrebno, da se članstvo ZSMS neprestano družbe-
no izobražuje in to znanje potlej preverja v družbe-
nopolitični akciji. 

Mladi ne smemo biti samo .sopotniki družbenoe-
konomskega in političnega razvoja, temveč se 
moramo aktivno pojavljati v vseh sredinah družbe-
nega odločanja in s tem prevzeti samoupravne 
demokracije. Neprestano sistematično idejnopoli-
tično usposabljanje omogoča, da bomo znali po-
vezovati marxistično teorijo in pridobitve NOB s 
.samoupravno prakso in s tem dati svoj prispevek k 
spreminjanju družbenoekonomskih in političnih 
razmer. Tako pridobljeno znanje in izobraževanje 
bo .še udarnejše sredstvo politične akcije ZSMS. 
Dejavnost ZSMS pri idejno-političnem usposablja-
nju mora zajeli mlado generacijo na vseh mestih 
njenega združevanja in delovanja, pri tem pa zajeti 
čim več delavske, kmečke, šolske (visoke, srednje 
in osnovne šole) mladine ter mladino, ki deluje v 
mladinskih specializiranih organizacijah in drugih 
aktivnostih. 

Usmeritev ZSMS zagotavlja napredno vsebino 
akcije z razvijanjem načela idejnih jeder, obvezuje, 
da v čimvečji smeri spodbujamo in organiziramo 
mlade ljudi, da imajo večje zmožnosti in interes pri 
spoznavanju idejnoleoretičnih problemov. To je 
oblikovanje formalnih ali neformalnih skupin 
(vodstva. marxistični krožki, klubi O Z N , . . . ) ki 
morajo zadostiti bistvnemu pogoju, da so nosilci 
razglabljanj o družbenih pojavih in obenem svoje 
zna^nje in gledanje nenehno vnašajo med vrstnike, 
oziroma se stalno usposabljajo za aktivno delova-
nje v družbi. Aktualna naloga šol, mladinskih 
klubov in aktivov ZSMS v gospodarstvu je, da 
oživljajo-in krepijo idejna jedra v krožkih in 
klubih, poskrbe za njihovo oblikovanje. Kot idejna 
jedra ZSMS mora krepiti tista snovanja, stališča, 
poglede, ki so marxistično orientirani in posegajo v 
izboljševanje družbenih razmer in odno.sov. Poleg 

i organiziranih oblik izobraževanja, je sestavni del 
i usposabljanja vse idejnopolitično delo organizacij 
I m vodstev ZSMS. v kolikor prispeva k snovanju in 
' oblikovanju novih spoznanj in vrednot, ki vzvratno 

vplivajo na smer in učinkovitost akcije. Pri progra-
miranju se mora izhajali iz interesov in potreb 
mladine, da jih istočasno čim bolj motivira za delo. 
Ugotoviti se morajo tiste možnosti, ki omogočajo 
n^rdgradnjo pridobljenega znanja, učinek in spro-
ščajo ler razvijajo ustvarjalne ambicije mladih — 
najtesneje je treba povezati izobraževanje'mladih z 
njihovimi snovanji, ki se odvijajo v okviru idejno-
poliličnega dela. 

Cilji idejnopoliličnega usposabljanja so sestavni 
del dejavnosti, kjer gre za prilagajanje aktualnim 
potrebam ali potrebam specifičnih skupin mladih. 
Z idejnopolitičnim usposabljanjem se mladi sezna-
njajo in proučujejo temeljne značilnosti socialistič-
nega samoupravnega sistema. Mladi proučujejo in 
spoznavajo bistvene družbene pojave naše dobe in 
aktualne družbene probleme pri nas in v svetu — 
najbolj pomembne pojave med mlado generacijo 

kot je njen položaj, idejni tokovi, vrednote, social-
no-ekonomska problematika, generacijska nemir-
nost . . . Pomembno je osvajanje komponent 
ustvarjalnega marxizma samoupravnega socializ-
ma in sodobne kritične misli, seznanja idejno 
osnovo družbenopolitične ureditve, političnega 
sistema socialističnega samoupravljanja in proti-
slovja v njem. vlogo in delovanje subjektivnih sil m 
problemi, ki se pojavljajo tu, izhodišča SLO in DS, 
osnove mednarodnih odnosov in politike neuvršče-
nosti. Idejnopolitično usposabljanje mladih mora 
vodili h krepitvi njihove zavesti za aktivno, enako-
pravno in odgovorno vključevanje v vse oblike 
družbenega delovanja in odločanja, še posebej 
tistega, ki zadeva njihove najbolj neposredne 
interese in potrebe. Idejnopolitično usposabljanje 
mora zagotoviti čim popolnejše razumevanje 
zakonitosti družbenega razvoja, mobilizacijo 
ustvarjalne sile mladih in jih teoretično usposobiti 
za boljše opravljanje funkcij v družbeni praksi ter 
voditi k oblikovanju vsestranske, razvite, kritične 
in ustvarjalne mlade osebnosti. 

Glavna naloga organizacije ZSMS je, da spozna-
va in rešuje družbenopolitične probleme, ki sodijo 
med najzaplelenejše, kajti v njih se prepletajo 
človeški cilji, interesi in sredstva za dosego ciljev, 
za reševanje le-teh pa je potrebna čimširša množič-
nost mladih. Vsebina in programi idejnopolilične-
ga izobraževanja in usposabljanja morajo biti 
oblikovani tako. da razvijajo organizirano, siste-
matično. vsestransko programirano in kakovostno 
delo 0 0 ZSMS in njihovih oblik dela. V njih se 
mora tesno povezovati teorija s samoupravno 
.socialistično prakso. Mladim morajo s pridobiva-
njem teoretičnega marxističnega znanja zagota-
vljali razumevanje družbenih nasprotij in njihovo 
obvladovanje. Vprašanja uspehov in neuspehov 
na.še družbe morajo najti svoje mesto v njih, vse 
izobraževalne akcije naj potekajo kot svojevrstne 
šole .socialističnega samoupravljanja vseh mladih. 
Potrebe konkretnih okolij, kjer mladi žive in dela-
jo. naj narekujejo tako ali drugače oblikovane pro-
grame. tudi težavnost vsebine. OO ZSMS mora 
biti glavni nosilec in gibalo idejnopoliličnega 
izobraževanja in usposabljanja mladih. Vsebina in 
programi naj pripomorejo vplivati na razvoj in 
uveljavitev ustvarjalne o.sebnosli mladega človeka, 
na njegovo strokovno — notranje nagnjenje in na 
njihovo idejnopolitično usposobljenost za njegov 
konkretni ustvarjalni prispevek k razvoju naše 
družbe. Vsebina sama mora v mladih osebnostih 
oblikovali razvoj vrednosti socialistične samou-
pravne družbe, tovarištva, samodiscipline, razvijati 
željo po samoizobraževanju. učenju. Usmerjena 
mora bili v potrebe konkretnega dela v OO ZSMS 
oziroma posameznih oblik dela ZSMS. 

V okviru OK ZSMS se bodo izobraževali pred-
sedstvo. vodstva organov in OO ZSMS vseh 
področij načrtno na mladinski politični šoli v 
okviru konkretnih tem. za katere bo predlog 
pripravila RK ZSMS. Sistem usposabljanja bo 
potekal od OO ZSMS. področnih konferenc. OK 
ZSMS. MS ZSMS pa do RK ZSMS. ki bo na tem 
nivoiu pripravila stalno politično šolo. tematsko 
specializirane politične šole. predavanja in študij-
ske ler akcijsko-mobilizacije posvete. 

- I d p — 

Dobro obiskana 
razstava 
v Ormožu 

v sredo. 3. marca so v Ormožu 
odprli razstavo likovnih del zdra-
vljenih alkoholikov. Razstavo je 
pripravil koordinacijski odbor za 
rehabilitacijo in psihiatrijo. Raz-
stavljenih je bilo 59 slikarskih del 
pacientov psihiatričnih bolnišnic 
v Jugoslaviji. Doslej je ta razsta-
va že obšla Bitolo. Ljubljano. 
Reko. Šibenik in Varaždin. Po-
krovitelj razstave v Ormožu je 
bila Skupščina občine Ormož. 

Ob odprtju razstave, v mali 
dvorani ormoškega doma kultu-
re. je v imenu pokrovitelia spre-
govorili Milan Rilonja. podpred-
sednik SO Ormož ler pozdravil 
obiskovalce in goste. Dr. Marjan 
Pregl. predstojnik ormoške psi-
hiatrične bolnišnice pa je govoril 
o človekovi ustvarjalnosti. V 
nadaljnjem programu je bilo 
predvideno predavanje o Pablu 
Picassu. vendar predavatelja ni 
bilo. zato je namesto njega Lju-
bomir Radovančevič iz Zagreba 
predstavil umetniška dela druge-
ga velikega Španca — Salvadorja 
bal i ja . Ljubomir Radovančevič 
je tudi predaval o psihoanalizi in 
o nadrealizmu. 

Razstava je bila odprta dnev-
od 10. do 18. ure. v soboto, 6. 
marca pa od 8. do 12. ure. ko so 
jo zaprli. Ogledalo si jo je veliko 
število ljudi. 

Praznovanje 
200-letnice 

šole 
v Cirkulanah 
Organizacijski odbor za pra-

znovanje 200-letnicc osnovne 
šole v Cirkulanah. ki je poime-
novana po borcu domačinu 
Maksu Bračiču. je imenoval 
posebne za organizacijo priredi-
tev. ki bodo potekale skozi vse 
leto. 

Za mesec marec so načrtovane 
naslednje prireditve: 

— v nedeljo. 7. marca je bila v 
dvorani šole odprta razstava 
fotografij Slojana Kerblerja pod 
naslovom »Haloški človek.« 

— \ nedeljo. 21. marca popol-
dne bo v Cirkulanah revija 
pevskih /borov, ki j ih povezujeta 
prosvetni drušlvi Cirkulane in 
\Iarkovci. 

— \ soboto. 27. marca ob 18. 
uri pa bo v Cirkulanah nastopil 
znani gledališki igralec Maks 
Eurjan v monodramo. f 

5) ZAP. Zapisniki sej Nemškega društvenega doma MU 
6) Nastlan je bil organizator .^Sudmarke« m nem.ško nacionalni politik 
7) ZAP. arhivsko gradivo o nemštvu (izbral Ivan Lovrenčič) 
S) Pokrajinski mu/.cj Piuj (P\1P). Nemška predvojna dejavnost. Delova-
nje sovražnih organizacij v ptujskem okraiu v obdohiu stare Jugoslavije. 
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Plesne vaje 
Petek . . . teden le naokrog. Zopet se ob nežni glasbi vrtijo (sicer 

rnalo bolj nerodno in boječe) mkidi pari po nekoliko neravnem podu 
šolske dvorane. Tu m tam sUšiš mentorja, ki nekoga »popravlja« ob 
nerodnem koraku, trdnih nogah . . . Odvijajo se plesne vaje. bolje 
rečeno prvi koraki, ki bi naj bili podobni plesu, vsaj nekateri se trudijo, 
da bi bilo tako; pri drugih je precej težav, sicer pa vsak začetek je 
težav en. Te/ava se stopnjuje s tem. ko je treba nasprotnika prijeti in 
tako »objetic narediti ali doplesati začetne, osnovne korake. Opaziti je. 
da se vsi trudijo in če je tako. uspeh ne bo izostal in uskladiti korake z 
glasbo: nekaterim sc noge zapletajo, prisoten je posmeh, zardevanje. 
popravljanje las. . . noge ne ubogajo. Tudi to mine in že se nekateri 
pari vrtijo brez večjjh težav, tako jim je lepo. da skoraj ne slišijo glasbe, 
ki je nehala igrati, ( a s se je iztekel, toda še vedno se ne morejo ločiti od 
nežnih ritmov glasbe, od nežnega prijema . . . 

Zamisel, da bi v osnovni šoli .MAKSA BRACIČA V ("irkulanah 
organizirali plesni tečaj. jC bila kaj hitro realizirana. Hitro s e j e dalo 
organizirati zunanjega sodelavca, k i j e mladince te .šole »popeljal« v 

skrivnosti plesnih ritmov, spretnosti. ve.ščin . Začelo s e j e s petkom, 
seveda še v mesecu decembru. Včasih smo rekli in še rečemo, »petek je 
slab začetek«, toda tokrat ni bilo tako. začelo se je imenitno, tudi 
nadaljevalo tako, seveda do počitnic, .sedaj pa je ostalo. Upamo, da 
samo za kratek čas. Prostorska stiska in pomanjkanje časa je vzrok, da 
je zadeva obstala. Vsi so prepričani, da bo problem skoraj rešen in da 
bodo učenci 8. razredov ob koncu šolskega leta na valeti zaplesali 
spro.ščeno, brez zardevanja. treme, drhtenja . . . To si vsi želijo in se 
jim tudi m.i pridružujemo. Sicer pa drži, da se največ mladih ljudi, 
parov spozna ravno na plesu in če ne znaš plesati . . . 

Foto-novinarski krožek 
OŠ Cirkulane 

Prvi boječi in še nerodni koraki . . , 

Pregled dela in uspehov 
v TOZD Mizarstvo-žaga 

v petek. 26. februarja so delavci Emona KK Ptuj T O Z D Mizar-
stvo — žaga Ptuj pripravili občni zbor. Po poročilih o poslovanju in 
zaključnem računu ter o nadaljnjih naložbah in poslovanju se je 
razvila razprava. V razpravi je sodeloval tudi direktor TOZD-a tov. 
Šoštarič, ki je v svoji razpravi povedal, da smo lahko zadovoljni z 
doseženimi rezultati, obenem pa opozoril na labilnost izvoznega 
trži.šča ter povdaril, da s i j e potrebno prizadevati in poiskati širši krog 
izvoznega trži.šča. ker le takšen način poslovanja zagotavlja uspešno 
delo in poslovni uspeh. 

Sledila so poročila o uspešnosti dela O O sindikata ter bil podan 
zaključni blagajniški obračun. Ker je vodijnim organom OO sindikata 
potekel mandat, .so izvolili nove organe iii"^im zaželeli uspešno delo. 

Po končanem uradnem delu občnega zbora so delavci z vodstve-
nim kadrom ostali skupaj še na tovariškem srečanju! V. P. 

KANTE ZA SMETI IN PAPIR 
Cesto se hudujemo nad komunalnimi delavci zaradi nerednega 

odvoza smeti. Na to negodovanje nas navede pogled na polne kante za 
smeti, na kupe. ki se nabirajo ob kantah. Pri tem pa se ne vprašamo, ali 
so komunalni delavci res krivi, ki največkrat redno odvažajo smeti v 
časovnem zaporedju, k i j e določen v programu del in nalog. To časov-
no zaporedje odvoza je določeno na podlagi poprečnega izračuna, 
koliko smeti se nt)rmalno dnevno nabere. 

I oda kante so pogosto mnogo prehitro polne. Nekateri stanovalci 
vanje odlagajo vse. kar jim v stanovanju dela napoto, to p a j e razni 
papir, kartonaža. polivinil. cunje, les itd. V vsakem bloku v Kidriče-
vem imajo kurilnico in vsak kuriač bi prav rad sprejel tak odpadni 
material, zlasti papir in ga pokuril. Poleg tega p a j e odpadni papir tudi 
dragocena surovina za naše papirnice, le zbiranje bi morali bolje 
organizirati. 

l etošnje leto je tudi leto čistoče okolja, zato poskrbimo, da se 
bomo odpravili takih razvad, da ne bomo odlagali v kante za smeti 
vsemogočega, včasih tudi gnijoče stvari, zaradi katerih bi morali 
delavci zlasti v poletnih me.secih nositi maske za zaščito pred smra-
dom. 

Besedilo in posnetek: Konrad Zoreč Polivinil, kartonski in drugi papir prehitro napolnijo kante za smeti. 

MOJA MAMA JE MATI IN DELAVKA 
Na dan žensk. 8. marca se spominjamo 

vseh žensk, vseh žena. vseh mater. Venda r vse 
matere ne opravljajo enakih del. Nekatere 
hodijo v službo, druge delajo doma. nekatere 
opravljajo težja, druge lažja dela. 

Moja mama opravlja praktično dvojno 
delo. Dopoldne dela na delovnem mestu, 
popoldne pa doma. I^en delovni dan se 
prične ob 6. uri zjutraj. Takrat vstane, nama s 
sestro pripravi zajtrk in naju zbudi. Ko se s 
sestro umijeva. oblečeva. pozaj trkujemo in 
gremo, s sestro v šolo. mama pa v službo. Z 
uelom prične ob 7. uri. Dela pri Kmetijskem 
kombinatu v trgovini s sadjem in zelenjavo. 

V.sak dan ima veliko dela. V trgovini dela do 
15. ure. potem še pospravi in odnese denar na 
banko. 

Domov pride ob 16. uri in začne kuhali. Ko 
je kosilo pripravljeno, se najemo, potem pa 
mama pospravlja, šiva in nama s sestro včasih 
pomaga pri nalogah, če česa ne razumeva. 
Zvečer pripravi večerjo, potem si pripravi kaj 
še zase. za službo in pozno je že. ko se odpravi 
spat. 

Takšen delovni dan ima vsak dan in le 
redkokdaj je prosta. Razvedri se samo v 
nedeljo, ko nima službe in tudi s sestro nisva v 
šoli. tedaj smo skupaj. Skupaj smo tudi, ko 

ima dopust. Moja mama le mali in delavka, 
zato zasluži posebno pohvalo, saj opravlja 
dvojno delo. 

Mislim, da moramo žene in matere bolj 
spoštovati, saj veliko pr ispevno za naš gospo-
darski in družbeni razvoj. Tudi v NOB so 
žene mnogo prispevale, če ne bi bilo njih. bi 
mnogo ranjecev umrlo, ker jih ne bi nihče 
negoval, jim nudil pomoči. Zato moramo vse 
žene spoštovali in jim pomagati pri delu. 
zlasti se pri težjih delih, za katera so često 
telesno prešibke. 

Jožek Žmauc. 7. b OŠ 
Olga Meglič Ptuj 

Premalo posluha za tamburaški zbor 
Morda se nekoliko čudno sliši, če 

trdimo, da člani tamburaške sku-
pine nimajo dovolj posluha, kdo 
bi to dejal, morda sam avtor, ki je 
o njih preslabo seznanjen. Zakaj 
potem nekateri, ki jim življenje 
oblikuje želje po neki ustvar-
jalnosti, kljub temu ne pridejo do 
,,jasnega" ali bolje zavestnega 
spoznanja. Potem, ko se člani sku-
pine zavestno ali podzavestno 
iskreno odprejo za resnico, mora 
izbrati različne izhodiščne točke za 
svojo pot v smeri zadnjega vzroka, 
zadnjega razloga, končnega teme-
lja vsega, kar je. V tem primeru so 
vsi, ki iščejo zadnji odgovor, po-
dobni hribolazcem, ki se po razli-
čnih poteh vzpenjajo proti vrhu. 
Nikakor ni naš namen, da bi se 
ustavljali ob posameznih poteh in 
jih razčlenjevali, preiskovali in 
presojali, ampak se bomo raje 
vprašali, kakšna je skupna osnova 
vseh poti, kaj ljudi sili, da odsto-
pajo od raznih društev. 

Ce je človek dosleden in iskren 
iskavec resnice, mora biti priprav-
ljen sprejeti vsako spoznanje, mo-

ra biti odprt za nadaljnja iskanja 
tako dolgo, dokler ni popolnoma 
in vsestransko spoznal resnice, ki 
bi bile prav gotovo prikazana tudi 
med mladimi tamburaši, ne samo 
pri Veliki Nedelji tudi drugod, ši-
rom naših krajev. Namreč v zvezi s 
člankom, ki je bil napisan 28. 1. 
1982. (Mladina in družbeno poHti-
čna (nejaktivnost). 

Torej dodali bom moral avtorju 
K. M. Velika Nedelja glede tam-
buraškega zbora. Veliko krat se 
zgodi, da je pisec, kot tudi avtor 
premalo seznanjen o delovanju, in 
morebitnim težavam zaradi katerih 
se je zbor odpovedal vsem nasto-
pom. Ko se je pred leti zbor po-
novno sešel in ko je njihova usta-
novitev dokazala, da so zopet tisti, 
zbrani kot so bili takrat, so na mi-
lost ali nemilost samega sebe, zo-
pet prijeli za inštrumente, ki so že 
skoraj dotrajani. Vendar kot 

vztrajni muzikantje so igrali na-
prej, pa čeprav ne tako kot bi mo-
rali, kot na primer z novimi inštru-
menti, ki so jim pred leti bili 
obljubljeni. Kamor koli so se 
obrnili in s prošnjami dokazovali, 
da so za njih tudi inštrumenti nuj-
no potrebni, so vsepovsod naleteli 
na gluha ušesa. Vedno je bil odgo-
vor s kratko vsebino! Nimamo 
sredstev. Čudno zveni mar ne, po-
skušajmo razsvetliti temo, torej na 
prireditve. Domača pesem v petju 
in besedi na vseh prireditvah, pro-
slavah pri Veliki Nedelji, ob sreča-
nju v Markovcih, s folklorno sku-
pino v Markovcih, v Zgoniku, v 
Italiji in večkrat v Prvencih itd. . . 

Za tako razpoloženje v odnosu 
med člani tamburaškega zbora v 
današnjem času premalo posveča-
mo njihovo pozornost, prosvetno 
društvo pa bi moralo bolj razgiba-
no delovali, stopiti na pol, po ka-
teri so hodili naši predniki. 

Kaj šele, da uporabim te izraze, 
ki so nam tako domači, gotovo 
mora nekdo to svojo značilno po-
tezo pri iskanju samega delovanja 
usmeriti samo k ciljem, ki so v ob-
močju vodoravne razsežnosti in 
tako nekako zadostiti njenim 
težnjam. Vendar to ne pomeni po-
polne zadovoljitve, ker gre le za 
polovično dejavnost, za dela, ki bi 
se jih lakorekoč navadili, za ome-
jevanje nečesa, kar bi naj bilo od-
prto v neskončnost v vse smeri. Ce 
smo res odprti za spoznanje našega 
dela, se moramo določiti tudi vsaj 
za navidez še tako malo obetajoče 
in še tako drzno iskanje in razmi-
šljanje in prav taka odločitev je 
ena izmed nujnih osnov, na kate-
rih je mogoče zgraditi temelje, to-
rej laka odločitev je nekakšen iz-
hod iz_^čaranega kroga. 

Na koncu bi dodal še to. Lahko 
je govoriti prosvetorjem za to ali 
ono stvar, težje se je odločili za 
nakup inštrumentov, ki si jih zbor 
najbolj želi. toda vprašanje je eno, 
odgovor povsem drugačen. 

Viktor Rajh 

Smučanje članov SK Ptuj na Jahorini 
Zadnji teden počitnic, natančneje 7. februarja, 

smo člani smučarskega kluba že ob šestih zjutraj 
izpred ptujskega hotela odpotovali na dolgo pot proti 
.lahorini. Natovorjeni s smučmi, pancerji, kovčki, 
nahrbtniki in z drugo potrebno , ,kramo" smo veselo 
pričakovali naslednji teden. Med potjo se je ,,naš 
duhovni oče" alfa in omega smučarske sekcije, Fe-
renc Purgaj trudil z iskanjem televizorja, da bi si 
ogledali prenos iz Schiadminga. S prenosom na 
zagrebški in sarajevski televiziji ni bilo nič. Naš Bo-
jan Križaj pa si je vseeno prismučal srebrno medaljo. 
Popoldne smo prispeli v Pale, majhen kraj ob vz-
nožju Jahorine in se nastanili v hotelu Koran. Nasle-
dnje jutro smo se z avtobusom pdpeljali na .lahorino. 
Pred nami so bila razprostrta čudovita zasnežena 
smučišča. Seveda smo bili takoj na smučeh in že smo 
se pridno učili z našima vaditeljima Zokijem in Lu-
kom, ki se jima je dan kasneje pridružil še tovariš 
Milan Cimerman. 

Smučarski učitelji so se trudili z nami in na koncu 
tedna smo prav malo padali. Ob večerih smo se zaba-
vali v disku ali pa smo kar sami kaj zapeli. Zadnji 
dan smo tekmovali. Opremljeni s številkami z rekla-
mo radenske in z obveznimi srčki, smo čakali kdaj 
bomo na vrsti. Najprej so vozili najmlajši, nato pa 
seveda ,,gospe okoli tridesetih". Bilo je res napeto, 
kot da se borimo za svetovni pokal. Vse je potekalo 
kot po maslu. Zvečer smo imeli zaključno podelitev 
priznanj in diplom. Vzdušje je bilo kol se na takih 
prireditvah spodobi — prepevali in veselili smo se 
pozno v noč. 

Tako se je naše smučanje na Jahorini končalo. Vsi 
smo se vrnili s celimi udi in z lepimi spomini na lepe 
poljane. Sedaj že olimpijske Jahorine in na prijetno, 
složno društvo. Zato gre zahvala predvsem organiza-
torju Ferehcu Purgaju in vsem, ki delajov smučar-
skem klubu Ptuj , ki res živi in dela s polno paro. 

S. B. 

Več pozornosti izvirnosti 
Pustne norčije so bile tudi letos 

na širšem območju občine Slov. 
Bistrica pestre in kar je .še po-
membnejše. med občani so vzbu-
dila večje zanimanje. Značilnost 
letošnjih pustnih praznovanj je 
bila predvsem razdrobljenost 
pustnih prireditv po posameznih 
krajih. Prav gotovo pa je bilo 
najbolj veselo v krajih, ki .se 
lahko ponašajo z izvirnimi običa-
ji. Med njimi je potrebno na 
prvem mestu omeniti pustno 
klado iz Sp. l'olskave in Košuto 
iz Pokoš. 

Posebno barvo .so dali ptuj.ski 
kurenti, ki .so prišli v Slov. 
Bistrico že v soboto dopoldne, 
obiskali trgovske in gostinske 
lokale. Tistih značilnih trofej, 
ženskih robčkov si sicer niso 

uspeli veliko zbrati, kar gre 
pripisali še premajhnemu pozna-
vaju običaja, zato pa so bili na 
cesti sprejeti z velikim navduše-
njem. Seveda ni bilo mogoče 
preslišali prepričljivost spremlje-
valca kurentov, ki je z megafo-
nom in privlačno opremljen, 
vabil na ptujsko kurentovanje. 

Vse kaže. da je bil seveda ob 
gostujočih kurentih, dovolj pre-
pričljiv in tako na prireditev v 
Ptuj privabil ludi veliko število 
Bistričanov in okoličanov. 

Pustovanja so v soboto. 21. 
februarja pričela v gostinskih 
lokalih pa tudi na ulicah tako. da 
sta bila nedelja in ponedeljek čas 
oddiha pred osrednjim torkovim 
praznovanjem, ko so se že v 
jutranjih urah prikazale prve 
pustne maske v več krajih obči-
ne. Dopoldan .so se predstavili 
tudi najmlajši iz otroških vrtcev 
in osnovnih .šol. V občinskem 
središču pa je bil osrednji dogo-
dek v torek. 23. februarja popol-
dne. ko ;-.o učenci osnovne šole 
Poht)rski ixlred predstavili svojo 

pustno domišljijo z organizira-
nim pohodom pustnih mask po 
mestnih ulicah. Težko bi našteli 
vse vrste likov, ki so jih predsta-
vljali. prav gotovo pa velja ob 
tem spoznanje, da je manjkalo 
več izvirnosti, .saj je bilo največ 
ponavljajočih se likov iz živalske-
ga sveta in še bi lahko našteli 

like. ki .se iz leta v leto ponavlja-

Razmišljanja, kako popestriti 
ta prav gotovo zanimivo oustno 
prireditev, .so bila prisotna že na 
ocenjevaju mask po končanem 
pohodu po mestnih ulicah. Ob-
veljalo je mnenje, da je bil 
letošnji pustni sprevod organizi-
ran zelo dobro, manjkala pa je 
izvirnost mask. Da bi se temu v 
prihodnje odmaknili, so organi-
zatorji. vodstvo osnovne šole 
Pohorski odred Slov. Bistrica, že 
sedaj pričeli razmišljati kako bi k 
sculelovanju pritegnili izvirne 
pustne maske in običaje iz okoli-
ških naselij. 
Besedilo in posnetek: Viktor 

Horvat 

Sprevod pustnih mask skozi občinsko središče Slov. Bistrica. 

Pes ne sluti kdaj mu grozi lovčeva puška 
Pes, ki vedno uboga gospodarja, ki je nekaj 

vsakdanjega, a hkrati tako nenavadna žival bi 
človek dejal, da brez le priljubljene živali ne 
bi mogel biti posebno takrat, če smo na njega 
navezani, ga smatramo za člana svoje družine. 
Seveda psi niso le igračke, čeprav so včasih tudi , 
to, ampak so sila koristne in mnogostransko 
uporabne živali, zakaj drugače jim človek prav 
gotovo ne bi posvečal toliko pozornosti in nege. 
Sicer pa ljubezni do psov ne manjka, posebno 
tistim, ki imajo psa čuvaja kot nekakšno 
obrambno silo pred morebitnimi nezaželjenimi 
gosti — denimo roparji. 

Dobro se še spominjam sosedovega psa, Tar-
zan mu je bilo ime, dober čuvaj jc bil, stalno 
privezan na verigi, in zanj ni bilo večjega užit-
ka, ko se je zmuznil in ušel, da sc je natekal, 
vendar ne dalje kot okrog domače hiše, ali pa se 
jc z otroci sprehodil po gozdu, kjer je od veselja 
skakal, tekel stran, gledal nazaj, kje so otroci 
in spet tekel. Kadarkoli sem prišel, vedno me je 
spoznal po koraku, še preden sem ga videl, in 
preden je videl on mene, pa čeprav nisem bil 
njegov gospodar. Cisto na poseben način je ma-
hal z repom, ko sem sc mu približal me je prija-

zno gledal, rekel bi da nekako hvaležno. Opa-
zoval sem, kako pes gleda svojega gospodarja, 
kaj vse je v teh očeh. Tega ne znam opisati, 
najbrž nikoli ne bom, namreč oči psa, prijazno 
vdane, ki samo gledajo svojega gospodarja, 
vsak njegov gib vidijo, kaj je treba storiti, takoj 
ubogajo še pred besedo, še preden mu kaj reče, 
pes že ve, kaj si gospodar misli, kaj bo treba 
narediti. 

To je brezmejna zvestoba, vdanost, oboje-
stranska ljubezen, to je nekaj, kar je možno res 
samo v odnosu človek — pes. Sicer pa ta pes ni 
bil vajen tekati za divjadjo, kol ga je na koncu 
obsodil lovec, gotovo so to posebni psi potepu-
hi, ki nimajo pravega bivališča, si iščejo hrano 
drugod, če je treba lovijo divjad po gozdovih 
ipd. 

Res jc, da lovec, ki preganja po gozdovih 
sumljive živali predvsem lisice, mačke, včasih se 
tudi prikrade kakšen pes. ki ga bo lovec ustrelil, 
saj se v tem času zopet pojavlja steklina, ki je 
za živali, posebno pa za človeka sila nevarno. 
Marsikdo bo lovcu zameril, če mu bo ustrelil 
psa ali mačka, vendar je povsem to njegova 
dolžnost, ki je utemeljena z zakonom, da se 

pokončajo sumljive živali. 
Tako se je tudi zgodilo s tem priljubljenim 

psičkom Tarzanom, ki so ga otroci peljali v 
gozd, da bi se z njim poigrali. Seveda je pes te-
kal kot po navadi, se od njih odaljil in se na klic 
zopet vrnil. Toda dolgo ni bilo tako. Nihče od 
njih ni slutil niti sam pes, čeprav ima izredno 
dober nos, kol nekakšen univerzalni inštrument 
za odkrivanje tujca. Preveč se je oddaljil od ot-
rok, ki so morda nabirali zvončke. Od ne daleč 
vstran se je zaslišal strel lovčeve puške, nato pa 
otožno cviljenje psa, ki je zadet obležal. 

Nikoli ne bom pozabil, mi je pripovedoval 
eden od starejših otrok, kako ga je gledal tak-
rat, ko je umiral. Zdelo se mu je, da njegove oči 
niso verjele, da bo moral umreti po nedolžnem. 
Celo takrat, v tistem trenutku, ga je gledal 
prijazno, rekel bi, da hvaležno, celo takrat ga je 
imel rad. In potem so njegove oči ugasnile s 
solzami, se mi zdi vdano, brez jeze, brez 
sovraštva. Tarzana ni več. tisti pa, ki se spreha-
jajo po gozdovih s puško na rami, bi morali 
bolj deliti živali na koristne in škodljive, tega pa 
najbrž nikoli ne bodo znali. 

Viktor Rajh 
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ŠOLSKO ŠPORTNO DRUŠTVO V CSUI 

SLABI POGOJI ZA DELO 
V ptujski občini je še veliko 

šolskih športnih društev, ki nima-
jo pravih pogojev za svoje nor-
malno delovanje. Ni prostorov za 
redno šolsko uro telesne vzgoje, 
kaj Šele za dejavnosti .šolskega 
športnega društva. Med ta društ-
va gotovo sodijo šolska športna 
društva, ki delujejo v okviru 
srednješolskega centra Ptuj. Ta-
ko. kot se je že več kje po Slove-
niji zgodilo je bilo tudi v Ptuju. 
Zmanjkalo je namreč denar ja za 
telovadnico ob srednje.šolskem 
centru. Še vsa sreča, da smo na 
referendumu odločili, da bomo 
združili sredstva za izgradnjo 
prepotrebnih pokritih površin, 
namenjenih za telesno vzgojo. 

, Kot sem že omenil imajo ptujski 
srednješolci na voljo manjše 
telovadnice in športno dvorano 
Mladika. Pa še tu bodo morali 
ven, po besedah mentorja ŠŠD 
na gimnaziji. Rada Acimoviča, 
ko se bo pojavil boljši plačnik: 
Ali ni to mogoče absurd. Pa 
pustimo to, .saj j e to stvar tistih, ki 
nam krojijo športno politiko 
Ptuja. 

Zoran K rajne je predsednik 
šolskega športnega društva na 
gimnaziji. O delu društva je 
povedal naslednje. »Delo društ-
va in s tem sekcij ni takšno, kot bi 
moralo biti. Na naši šoli t renutno 
najboljše delujeta smučarska in 
atletska sekcija. Obe pa sta v 
sklopu SK Ptuj in AK Ptuj. Na j 
povem, da se na suhe smučarske 
treninge vozi okrog 40 učencev in 
učenk, v nekaj kilometrov odda-
ljene Markovce, kjer smo dobili 
telovadnico na razpolago. Na 
ped.agoški gimnaziji pa v okviru 
interesnih dejavnosti igrajo od-
bojko.« 

Bojan Mihelač je podpredsed-
nik šolskega športnega društva 

na gimnaziji. »V svoje vrste 
želimo pritegniti čim večje število 
učencev in učenk, vendar pa nam 
to do sedaj ne uspeva najbolje. 
Tako, kot smo se udeleževali 
prvenstev srednjih šol v preteklo-
sti, se jih bomo tudi v pr ihodno-
sti. Saj se tako le sestanemo pred 
tekmovanjem in nekaj vadimo. 
Poskušali pa bomo tudi z organi-
ziranjem košarkarske lige. Pri-

pravili pa bomo tudi košarkarski 
turnir ženskih ekip v počastitev 
Dneva žena. prav tako pa sreča-
nje z gimnazijo iz Murske Sobote 
m drugimi šolami. Škoda, da ni 
boljših prostorskih pogojev, saj 
bi bilo delo društva nedvomno 
večje z večjim učinkom.« 

Rado Acimovič je mentor 
•šolskega športnega društva na 
gimnaziji. »Pogoji za delo so 
slabši, kot so bili na stari gimna-
ziji. Na voljo imamo prostor na 
stari gimnaziji, pa še tega del imo 
skupaj z osnovno šolo Olga 
Meglič. Dvakrat na teden smo 
tudi v športni dvorani Mladika, 
poskušamo s Ptujskimi toplica-
mi. Toda učenci izgubijo veliko 
ča.sa zaradi oddaljenosti objektov 
od srednješolskega centra. Pove-
dati pa moram, da tudi higienske 
razmere niso najboljše. Kar pa 
pogrešam je to. da je premalo 

načrtnega sodelovanja s ptujski-
mi klubi.« 

Drago Prislan je mentor šol-
.skega športnega društva na GUŠ* 
in UAS. »Večino na teh šolah 
predstavljajo dekleta, ki pa se ne 
vključujejo v večjem številu v 
sekcije šolskega športnega društ-
va. Moram povdariti, da so 
pogoji za delo zelo slabi. Na 
voljo imamo telovadnico skupaj 

s Posebno osnovno šolo. Zgodi 
se. da nam redna telesna vzgoja 
večkrat odpade , ker so pač v 
telovadnici razne proslave. Sedaj 
imamo.telesno vzgojo v ptujskih 
toplicah. [Efektivnega dela je 
malo. ker .se veliko zgubi na 
potovanju iz srednješolskega 

centra do toplic. Delo sekcij bo 
zaživelo bolje pomladi, ko bodo 
na programu občinska prven-
stva. Takrat bo tudi lepše vreme 
in učenke bodo imele večjo 
možnost vključevanja v delo 
šolskega športnega društva, ozi-
roma njenih sekcij.« 

Sonja Kajzezberger je matu-
rantka UAŠ. »Ko sem obiskova-
la prvi in drugi letnik sem se 
udeleževala dela šolskega šport-
nega društva. Sedaj pa še veno-
mer selimo že pri redni telesni 
vzgoji in verjetno za delo društva 
ni prostora ali časa. V glavnem se 

sedaj ne vključujem. Te selitve in 
oddaljenost verjetno vplivajo na 
manjšo zainteresiranost pri de-
kletih za delo društva.« 

Branko Strelec je učenec prve-
ga letnika kmetij.ske šole. »Prija-
vil sem se v nogometni in šahov-
ski krožek, drugi pa v tiste 
krožke, ki j im najbolj odgovarja-
jo. Vsak se vključi v tisto, kar ga 
zanima.« 

Matevž Cestnik je predsednik 
šolskega športnega društva na 
kovinarski, metalurško kmetijski 
šoli. »Delo društva je dobro 
organizirano. Pri nas imata naj-
večjo tradicijo nogomet in roko-
met. pa ludi v atletiki smo 
dosegli vidne rezultate. Pomladi 
bomo organizirali ludi turnirje 
skupaj z delovnimi organizacija-
mi. v katerih .so naši učenci na 
praksi, prav tako pa se bomo 

pomerili z drugimi ptujskimi 
srednjimi šolami. Zan imanje za 
delo društva je dokaj veliko, 
organiziranost pa je tudi dobra . 
Poleg teh treh sekcij delujejo še 
druge. Vsak pač poskuša najti 
zase tisto, kar ga zanima. Le 
pogoji v času zime niso najboljši. 
Gotovo pa se bo to uredilo. 

Res je neprijetno, če nimaš 
prostora, da bi imel redno šol.sko 
uro telesne vzgoje. Names to tega 
pa dva razreda morata gledati 
Kekca. Sicer pa bolje film, kot pa 
nič. Športni kolektivi bi morali 
poiskati pol do šolskih športnih 
društev v srednješolskem centru. 
Saj bi lahko iz njihovih vrst 
pridobili tudi marsikaterega no-
vega člana iz okolice, ki do sedaj 
ni imel priložnosti, da se seznani 
z delom športnega kluba. Klubi 
bi morali skrbeti, da bi imeli 
sekcije na srednjih šolah, tako 
kot jih imajo na osnovnih šolah. 
To obliko .sodelovanja bi na j 
nadaljevali v srednjih šolah. 
Tako bi v sekcije pridobili več 
članov, ki bi lahko potem postali 
tudi amaterski delavci po klubih. 
Torej načrtno sodelovanje ne bi 
bilo odveč. 

Ptujski srednješolci bodo mo-
rali še malo potrpeti. Saj preden 
bo postavljena nova večnamen-
ska telovadnica, se bodo še 
stiskali v manjših in nehigienskih 
prostorih. Vsaj to bi malo uredili. 
Ko pa bo stala telovadnica, bo 
gotovo zraslo število učencev in 
učenk, ki se bodo vključevali v 
delo šolskih športnih društev; pa 
tudi filmov ne bo potrebno 
gledati. To je bilo pač nujno, ker 
so se znašli v prostorski stiski in 
ne izpade, kot norčevanje, am-
pak, kot trenutek resnice in del 
problema, s katerimi se srednje-
•šolci srečujejo. 

Besedilo in posnetki: 
Danilo Klajnšek 

Zoran Knjnc, — predsednik 
Š Š D gimnazija 

Bojan Mihelač — podpredsednik 
Š Š D gimnazija 

Drago Prislan, — mentor Š Š D 
G U Š in UAŠ 

Rado Acimovič, — mentor Š Š D 
— Gimnazija 

Sonja Kajzezberger, — maturant-
ka UAŠ 

Matevž Cestnik, — ' predsednik 
Š Š D — kovinarska, metalurška 
smer 

Ptujski planinci pregledali svoje delo 
v torek. 2. marca so se zbrali v 

dvorani Narodnega doma ptujski 
planinci na 27. občnem zboru in 
pregledali opravljeno delo v mi-
nulem letu. O bogati aktivnosti 
Planinskega društva Ptuj smo pi-

..sali pred kratkim, zato tokrat le o 
najpomembnejš ih akcijah. 

Poudarili je potrebno, da ptuj-
ski planinci posvečajo po.sebno 
skrb vzgoji mladih planincev. Da 
bi jih naučili varno hoditi v gorski 
svet. organizirajo vsako leto pla-
ninsko "šolo. V lanskem letu .so 
organizirali kar štiri oddelke. 
Prizadevajo si tudi pridobiti čim-

kandidatov za vodnike, men-
torje in inštruktorje planinske 
vzgoje. Tu je treba omeniti še 
orrenlacijo. kjer beležijo izredne 
uspehe in planinske tabore tako 
letne kol zimske. 

Tudi s .sosednjimi društvi so 
poživili sodelovanje v okviru ko-
ordinacijskega odbora planinskih 
društev naše občine. V okviru teh 
prehajajo v novo-delegalsko or-
ganiziranost za zastopanje pla-
ninstva pri telesno kulturni sku-
pni sti in pri PZS prek Štajerskega 
meddruštvenega odbora PD. 

V razpravi so dali starejši pla-
ninci še pobudo, naj bi PD Ptuj. v 
dogovoru s PD Pomurja . razširilo 

»Pomurska planinska pol« na 
Slovenske gorice, saj bi bila lo 
zanimiva popestritev in možnost 
za organizirano delo najmlajših 
pa tudi drugih. 

Družbeno dejavnost je pohvalil 
10 Planinske zveze Slovenije 
Danilo Škerbinek. k i j e sodeloval 
na tem občnem zboru, na katerem 
so najzaslužnejšim in n a j p r i p d e -

vnejšim podelili družbena in 
društvena priznanja. Hermina 
Misoličje prejela zlato Bloudkovo 
značko, posebna priznanja pa .so 
prejeli zmagovalci v orientaciji. 

Priznanja sla prejeli ludi najpri-
zadevnejši planinski skupini na 
osnovni .šoli Juršinci in Ivan 
Spolenjak Ptuj ter njuni mentori-
ci. 

V program dela .so si zapisali 
mnoge aktivnosti, s katerimi bodo 
utrjevali in širili dosedanje zvrsti 
dejavnosti. Prepričani so. da bodo 
program kljub obsežnosti uresni-
čili. kol so ga vsa leta doslej. 

Društvo bo še en mandat vodil 
Tone Purg. mladinski odsek pa 
Vlado Korbar. 

Besedilo in pospetek: L. C. 

Tone Piu-g izroča zlato Bloudkovo 
značko Hermini Misotič. 

Med udeleženci občnega zbora je bil tudi predsednik IG PZ Slovenije 
Danilo Škerbinek (sedi v prvi vrsti prvi z desne). 

Adalbert Slekovec 
o ptujskih filatelistih 

V naslednjem prispevku vam želimo predstaviti delo članov filateli-
stičnega društva v Ptuju. Preden pa se tega lotimo, poskušajmo ugotoviti: 
kaj je sploh to filatelija? Predsednik ptujskega društva Adalbert Slekovec 
pravi: 

,,Filatelija je zbirateljska dejavnost, ki je stara toliko kot znamke, to-
rej nekaj nad sto let. Ta dejavnost pa se ne ukvarja le z zbiranjem znamk, 
temveč tudi ostalih poštnih vrednostnic. Na primer z zbiranjem dopisnic. 
Posebej zanimive so dopisnice iz stare Avstrije s slikami, ki so nadomeščale 
današnje razglednice. Danes imajo precejšnjo vrednost. Del filatelije je tu-
di zbiranje priložnostnih žigov, kar je celo neke vrste poslastica. Vsega je že 
skoraj preveč, rekel bi, da je vsa ta dejavnost preobširna, zato se filatelisti 
radi specializirajo na posamezna tematična področja. Pri znamkah recimo, 
zbirajo posamezniki samo države Evrope, drugi samo znamke Avstrije, 
tretji Nemčije, ipd. V nekaterih primerih zbirajo posamezniki samo znam-
ke z živalsko tematiko, drugi znamke z rastlinsko, i td ." 

Na kakšno zbiranje pa ste se omejili vi? 
,,Za odgovor na to vprašanje moram začeti tam, kjer sem sam začel z 

zbiranjem znamk. Star sem bil 10 let in hodil sem, verjetno v četrti razred. 
In fantje smo tisti čas, v stari Avstro Ogrski zbirali vse znamke povprek, ži-
gosane in že uporabljene. Te znamke smo potem lepili v zvezke, jih med se-
boj menjavali in tudi prodajali. No, tako nekako začne verjetno vsak 
filatelist. Potem pride obdobje, ko začetna strast zbiranja nekako mine, 
kot je recimo meni. Vse skupaj sem za nekai dinariev prodal. Nekaj let sem 
pavziral, pozneje pa me je spet prevzelo in spet sem začel z zbiranjem 
znamk. Še zmeraj je bila „v modi" stara Avstrija in ker drugih ni bilo, sem 
zbiral rabljene. Ogromno jih je bilo, pozneje smo lahko dobili že italijan-
ske znamke in sicer ekspresne, kot smo pravili. Pozneje sem večkrat okle-
val, ali bi nehal, ali nadaljeval. Pa sem ostal pri drugem, le krog zbiranja 
sem zožil. Danes zbiram samo še avstrijske znamke, pa seveda domače 
jugoslovanske. In seveda sistematično, vsako znamko, ki izzide, vložim po-
sebej na ustrezajoče mesto. Težko bi rekel, da je šla kakšna znamka mimo 
moje evidence." 

Od kdaj pa v Ptuju obstaja filatelistično društvo? 
,,Že kar precej dolgo, saj je bilo ustanovljeno leta 1946. Danes nas je 

45, od tega le 10 mladincev. Mislim, d a j e takšno stanje slabo, predvsem za 
razvoj filatelizma. Razen tega je za mlade ljudi še ena ovira in sicer denar. 
Znamke so razmeroma drage. Vsi pa težijo za tem, da bi čim prej zbrali več 
serij, morda zato, da bi zbirka bila čim prej več vredna. Moram pa reči, da 
to ni glavni namen filatelije, ampak je pomembna izobrazba, ki jo pridobi 
zbiralec na la način." 

Kako pa delujete v okviru društva? 
,iZelo različno. Predsednik je tu, blagajnik tam, tajnik spet drugje. 

Svojih prostorov nimamo, zato se sestajamo na rednih društvenih sestan-
kih, kjer vabimo vse ljubitelje filatelizma. Po navadi se sestajamo v poseb-
ni sobi gostišča Novi svet, svojih prostorov namreč nimamo. Imamo pa 
oglasno tablo v prostorih Pošte, prek, katere potekajo v glavnem vse infor-
macije. Na sestankih razen debate menjujemo tudi znamke med seboj, 
včasih tudi prodajamo." 

Po kateri sodobni znamki pa je trenutno največje povpraševanje? 
,,Ce se omejim le na jugoslovanske znamke, potem je trenutno največ-

je povpraševanje za znamkami z likom predsednika Tita. Tako ima zname-
niti ,,užički b lok" že bajno ceno, tam nekje okrog 7.000 din velja. Iskane 
so tudi znamke jugoslovanskih narodnih herojev, ipd. Od znamk v medna-
rodnem merilu pa naj omenim zbirko esperantskih znamk, kjer je primerek 
z letali in nominalo 3(X) din, vreden skoraj stari milijon in pol. Za primerja-
vo pa naj dodam, da je skoraj ista esf)erantska znamka z nominalo 15 din 
skoraj brez vrednosti. Vse je odvisno od povpraševanja, od naklade znam-
ke, pa tudi od tematike." 

Kaj pa razstavna dejavnost, kdaj ste imeli zadnjo razstavo? 
, ,Zadnjo razstavo filatelizma smo imeli, ko je bil v Ptuju kongres slo-

venskega zdravniškea društva. To je bila izredno uspela in tudi obsežna 
razstava na tematiko o zdravstvu. No, prav gotovo pa smo imeli največjo 
razstavo filatelizma, ko smo praznovali 1900 letnico Ptuja. Takrat je jugo-
slovanska poštna direkcija izdala tudi spominsko znamko z motivom Ptu-
ja, ki ga je izdelal Božidar Jakac. To znamko je danes že težko dobiti ." 

M. Ozmec 

Podružnica društva invalidov 
pri Tomažu 

v četrtek. 18. februar ja so pri Tomažu pri Ormožu ustanovili 
podružnico društva invalidov. Do sedaj so invalidi iz Tomaža bili 
vključeni v matično invalidsko društvo v Ormožu, ker pa je le ta 
postala preobširna, se je pri Tomažu osnovala podružnica, ki šteje 54 
invalidov. 

Podružnica s i j e izvolila ožji odbor in sicer za predsednika podruž-
nice je izvoljen Janko K U K O L , za sekretarja Viktor Rajh in za blagaj-
nika Alojz Horvat. 

Podružnica je sprejela svoj plan dela in sicer bodo ustanovili vsaj 
eno sekcijo: kegljaško, strelsko ali šahovsko. 

Ker je večinoma kmečkih invalidov, ki n imajo nobenih pr iznanj 
invalidnosti, bodo le ti stopili pred invalidsko komisijo, ki bo določila 
stopnjo invalidnosti, zaradi morebitnih pomoči ali dajatvenih olajšav. 

Zmenili so se, da bodo organizirali izlet na grob pok. tov. TITA. 

Ocenili bodo delo 
počitniške zveze 

v občini Slov. Bistrica deluje t renutno 11 družin počitniške zveze, 
ki združujejo prek tisoč članov. Predvsem so ti iz vrst mladih na osnov-
nih šolah, srednjih šol in združenega dela. 

V tem mesecu bodo v družinah PZ, na rednih letnih skupščinah 
ocenili svoje delo. za katerega je značilno, da je v preteklem letu 
zabeležilo delno stagniranje dejavnosti, tako je pred kratkim ocenil 
tudi izvršni odbor PZ občine Slov. Bistrica. Dogovorili so se, da bodo 
na skupščinah ocenili dosedanje delo zelo kritično in poiskali tudi 
vzroke stagnacije. 

Ob lem bodo sprejemali nove, smelejše delovne programe. V 
posameznih družinah pa načrtujejo tudi kadrovske spremembe in 
dopolnitve v vodstvih PZ. ' 

Med najpomembnejš imi akcijami počilničarjev bistriške občine v 
preteklem letu .so bile organizacija srečanja slovenskih počilničarjev na 
Osankarici in akcija trimskega kolesarjenja do Sagadinove domačije v 
Srečah pri Makolah. Počitničarji bistriške občine so v okviru družin PZ 
organizirali ludi več daljših in krajših pohodov, izletov in drugih akcij. 
Aktivno pa so se vključevali ludi v vse aktivnosti, katere je organiziral 
OK ZSMS Slov. Bistrica. 

Osrednji cilj letošnjih skupščin PZ občine Slov. Bistrica bo ponov-
na poživitev delovanja družin PZ v občini in tudi iskanje širših možno-
sti povezovanja počilničarjev v občini s počitničarji izven občine. Prvi 
takšen korak bodo storili z bližnjo vzpostavitvijo stikov med občinski-
mi organizacijami PZ Slov. Bistrica in pobratene občine Cičevac v SR 
Srbiji. Viktor Horvat 

Moški pevski zbor v TGA Kidričevo 
\ ' Kidričevem že precej let obstaja moški pevski zbor, k i j e opravil 

veliko uspešnih nastopov doma in v tu j in i .predvsem pa je nepogrešljiv 
na raznih proslavah in prireditvah v Kidričevem. 

Prej je zbor deloval v okviru D P D Svoboda Kidričevo, sedaj pa je 
že nekaj ča.sa pod okriljem tovarniškega odbora sindikata T G A . kar 
mu tudi zagotavlja sredstva za nemoteno delo in prostore za redno 
vadbo, ki j o imajo vsak teden v sejni sobi DS T G A . Ker je zadnji čas 
precej pevcev odslo v pokoj, so povabil i vse delavce, ki imajo ustrezen 
alas in ljubezen do petja, da se jim pridružijo in okrepijo moški pevski 
/bor. F. Meško 
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Polni delovnega elana smo ponovno stopili v 5olo. da bi z novimi 
mtKiTii /ačeli drugo polletje. Med počitnicami ni bilo snega, toda kljub 
temu smo Jih lahko prijetno preživeli. 

V četrtek. 19. 2. smo imeli kulturni dan. Na ta dan nas je obiskal 
režiser in pisatelj fimil hrelih. Ker ga mnogi spomini'vežejo na Ptuj. in 
ker je naša š<.)la v ptujski občini, s e j e rad odzval našemu vabilu. Ko je 
vstopil v dvorano, smo rhu zaploskali. Začeli smo s proslavo, ki s o j o 
pripravili učenci naše šole. 

Po končani proslavi smo na oder povabili tov. Emila Ereliha. ki se 
nam je najprej zahvalil za povabilo. Začel je s pripovedovanjem o 
svojem življenju. Iz njegovega pripovedovanja je bilo razvidno, d a j e 
mnogo prepotoval. S svojim delom pa še danes koristi celotni družbi, 
saj je operni in gledališki režiser ter pi.satelj. Naši knjižnici je podaril 
deset knjig »Stari Matija«. Ko je končal s pripovedovanjem, smo ga 
povabili na majhno zakusko v šolo, kjer je bila tudi podelitev Ingoliče-
vih bralnih značk. 

Letos je bilo tekmovalcev veliko, saj je cicibanovo značko dobilo 
4C). bronasto 50, srebrno 57 m zlato 48 učencev. Med nami je zavladalo 
prijetno vzdušje, toda preden smo se razšli, smo se še enkrat zahvalili 
gostu za obisk in ga prosili, da nas še kdaj obišče. 

Darija Ostroško, 8. a 

Osnovna šola Videm pri Ptuju 

ŠOLSKA HRANILNICA 

Na naši šoli imamo šolsko 
hranilnico. V njo hodijo učenci 
varčevalci, ki varčujejo denar. 
Tudi jaz hodim v .šolsko hranilni-
co. Tam sem dobila knjižico, v 
katero vlagam prihranjeni denar. 
Vsak mesec dobim štampiljko. 

Sedaj še imama štiri štampilj-
ke. Za prva dva sem dobila 
stenski koledarček. Za naslednja 
dva bom dobila etui z barvicami. 
Zelo rada hodim v hranilnico, 
kajti, ko bom odrasla si bom 
lahko s tem denar jem kupila 
kakšno dragoceno stvar. 

Helga Mihelič, 
4. a OŠ Tone Žnidarič 

TEKALI S M O NA SMUČEH 
Z očkom in mamico smo se šli 

smučat na Roglo. Vsi trije imamo 
tekaške smuči. Veliko smo tekali, 
jaz pa sem padla in se s smučka-
mi udarila po glavi. Malo me je 
bolelo, ampak s e j e dalo prestati. 
Zvečer smo se utrujeni vrnili na 
Ptuj, ostal pa je lep spomin na 
četrtek, ki smo ga preživeli na 
smučeh na Rogli. 

Mojca Vrečer. 
4. a OŠ Tone Žnidarič 

JAZ IN PTICE 

Hodim v 4. a razred OŠ Tone 
Žnidarič. Naš razred se je odlo-
čil. da bo to zimo krmil ptičke. 
Prvi dan mraza smo takoj začeli 
v krmilnice vsipovati zrnje. Okoli 
šole imamo deset ptičjih hišic. 

V petek natrosimo malo več 
zrnja, ker v soboto in nedeljo 
nihče ne pride k šoli. Ptičke 
imam rad. ker mi poleti zelo lepo 
p<.)jejo. Tudi jaz .sem že imel 
majhnega ptička. Krmil sem ga 
toliko časa. dokler ni odra.sel. 

Andre j Golob. 
4. a OŠ Tone Žnidarič 

MAMIN MLADOSTNI UTRINEK 
Moja mama je doma v Lasigovcih pri Polenšaku. V družini je bilo 

dvanajst otrok, ki .so mnogokrat kaj ušpičili. Tudi to j e utrinek iz 
mamine mladosti. 

Nekega poletnega dne je morala mama pasti svinje. Napodila jih 
je v okol. okrog katerega je bil plot. narejen iz lat. Le-te so bile že trhle, 
na nekaterih mestih pa so manjkale. Ker so se ob plotu razbohotile 
koprive, je mama vzela srp. da bi jih oožela. Zagledala je prašiča, k i j e 
lezel .skozi luknjo v ograji. Hotela g a j e spoditi nazaj, p a j e bil prašič 
trmast m je ni ubogal. Mama s e j e razjezila in s srpom nepremišljeno 
zamahnila po prašičevem hrbtu. Srp je bil oster, zato je prašiču prekla-
la hrbtenico. Začel je močno cviliti in se valjati po tleh. Iz hiše sta 
pritekla starša, da bi videla, kaj s e j e zgodilo. K o j e oče opazil nesrečo, 
je takoj odhitel v kuhinjo in prinesel dolg mesarski nož. Zaklal je 
prašiča, mamo pa hudo premeril od nog do glave. Zda j je vedela, 
koliko je ura. 

Od strahu pred kaznijo je zbežala. Skrila s e j e v košato krošnjo 
drevesa in ždela v njej do trde teme. Ker je ni bilo v hišo. jo je šla 
mama iskat. Komaj jo je prepričala, d a j e splezala z drevesa, tako s e j e 
bala očetove jeze. Tisti večer se ni nič zgodilo. Drugo ju t ro pa jo je oče 
premikastil. 

Kadarkoli se mama spomni na to doživetje, se bridko nasmehne. 
Eranci Čerček. 7. a 

OŠ Gorišnica 
BABICA M I J E PRIPOVEDOVALA 

Že mnogo let je minilo od takrat, ko je moja babica prvič prestopi-
la šolski prag. Šolo je pričela obiskovati, ko je dopolnila sedem let. 
Takrat .seje šolsko leto pričelo na spomlad, meseca aprila in trajalo do 
aprila, naslednjega leta. Vmes pa .so imeli dva me.seca počitnic, in sicer 
meseca avgusta in septembra. Pouk .se jim je pričel ob 9. uri in končal 
popoldne o b 16. uri. Vsak dan so imeli enake predmete. V nižjih 
razredih so imeli čitanje. računstvo, petje, risanje ter vsak dan obvezno 
verouk. V višjih razredih .so zraven teh predmetov imeli še prirodopis 
(današnjo biologijo), zgodovino in zemljepis. V šolo so takrat hodili 
sedem let. Iz .šole .so izstopali različno. Kadar je kak posameznik 
dopolnil štirinajst let. pa čeprav tudi v sredini šolskega leta. mu že 
drugi dan ni bilo več treba priti v .šolo. Takrat so bile tudi učilnice 
veliko drugače opremljene kot danes. Imeli so ozke dolge klopi, ki so 
jim služile za mizo in sedež hkrati. Na klopi so bili vgrajeni tako 
imenovani tintniki. v katerih so učenci imeli črnilo. Pi.sali so s peresni-
kom. pa tudi s svinčnikom. V razredu je bilo veliko učencev, včasih 
tudi po sto. V šoli so imeli tudi kuhinjo, brez jedilnice, ki p a j e bila 
odprta, le v zimskem času. Poleti ,so si nosili učenci malico z doma, ki 
p a j e bila zelo skromna. pt>gosto tudi sam suh kruh. 

Takrat so imeli tudi zelo stroge učitelje. Vsak razred je imel 
svojega učitelja, k i j ih je poučeval celo leto. Mnogo učencev takrat ni 
končalo šole ter so ostali nepismeni. 

Že mnogo let j e minilo od takrat in do danes s e j e marsikaj zelo 
spremenilo. Na te čase pa se bomo vendar še vedno spominjali, čeprav 
le ob pripovedovanju naših dedkov in babic. 

D R A G I C A K O L E D N I K . 8. b 
OŠ MAKSA BRAČIČA C I R K U L A N E 

RUSA 

V .soboto popoldan sem že od 
daleč slišala glasno vpitje in 
pokanje vodičev ruse. Zavili so 
na naše dvori.šče. Nato je prišla 
ven mamica. Rusa je zaplesala, 
pokač je pokal z bičem, vodič pa 
nam je zaželel bogato letino. 
Nato jim je mamica dala denar 
in jajca. Ž veseljem so sprejeli 
dar in vriskajoč odšli naprej. 

Cvetka Pečar, 3. a OŠ Tone 
Žnidarič 

MIHEC SKRBI ZA PTICE 

Zuna j je zima. Mihec je posta-
vil ptičjo krmilnico. Muc se je 
prismukal h krmilnici. Mihec je 
(Klne.sel krmilnico k psu. Pes je 
stražil ptičke. Ptički so veselo 
zobali. Mihec je bil vesel. 

Teja Belšak, 2. b OŠ Olge Meglič 

MAŠKERADA 
Včeraj ni bilo pouka. Bili smo 

maškare. V telovadnici smo imeli 
ma.škerado. Maškare so plesale. 
Bilo mi je všeč. 

Zlatka je bila oblečena v 
dedka. Dobro je igrala. Zato je 
stari dedek dobil nagrado. Tudi 
klovn je dobil nagrado. Slavica je 
bila kuharica. Dušan je bil ku-
har. Sergeja je bila prodajalka 
vijolic. Jaz sem bila oblečena v 
Sneguljčico. 

Nataša Urlep, 1. a 
OŠ Majšperk 

Zjiiiraj sem vsa vesela skočila iz 
postelje, i Napravila sem se za 
prodajalko vijolic. Imela sem 
rožnato obleko, bel predpasnik in 
belo ruto. Na obrazu sem imela 
zlate in srebrne zvezdice. Vijolic 
sem imela polno košaro. 

Bilo je tudi veliko drugih ma-
škar. Največ je bilo kavbojcev. 
Uroš je bil Indijanec. 

Sergeja Sajgadin, L a 
OS Majšperk 

P T U J S K O KURENTOVANJE 
V starih časih so se na Ptuj-

skem polju razvili razni pustni 
običaji. Med običaji se je najbolj 
ohranil korant. Korant ima zelo 
debel kužuh. okrog pasu pa 
zvonce, ki oznanujejo dober 
pridelek kmetom. Koranti pobi-
rajo tudi robce in kateri jih zbere 
največ, je zmagovalec. 

Boris Šegula, 
4. a OŠ Tone Žnidarič 

POCITNICE 
Počitnice so se začele 25. 

januarja . Prvi teden sem prežive-
la samo doma. Pomagala sem 
mamici. Ob lepem sončnem 
vremenu nas je mamica pustila 
ven. Hodili smo se sankat s 
setrico Suzano in bratcem Pe-
trom na sosedov hrib. Peljali smo 
sc vsi trije navzdol. Včasih nas je 
zaneslo in smo se prevrnili. Na 
saneh sem morala biti vozač, ker 
sem morala paziti ha bratca, k i j e 
še bolj majhen. 

Drugi teden mi je mamica 
dovolila, da sem lahko šla k 
sestrični Dušici v Makole. Tam 
.sem .se tudi smučala. 

Tretji teden sem bila spet 
doma. Morala sem začeti z 
učenjem. Ovila sem si zvezke. 
\ sak dan sem si napi.sala vrsto 
računov in jih izračunala. Mami-
co sem imela za tovarišico. da mi 
jih JC pregledala. Tako so bile 
moje počitnice hitro pri kraju. 

Zlatka Pišek, 1. a OŠ Maj.šperk 

POČITNIŠKI UTRINEK 
Nekega dne med počitnicami 

smo se pogovarjali, kdaj bi šli k 
bratu, ki je pri vojakih v Ribnici 
na Dolenjskem. Končno smo se 
le dogovorili za soboto. 

V soboto me je mamica pokli-
cala, saj sem morala hitro vstati, 
kajti vlak je že peljal ob 5.30. 
Hitro sem se oblekla, bila sem 
vesela, da bom lahko odšla k 
bratu. Ko smo bili pripravljeni, 
smo se z avtom odpeljali do 
postaje v Pragerskem. Tam smo 
avto parkirali pri neki hiši. Ko 
smo prišli na postajo, smo kupili 
karte in odhiteli na vlak. Z 
vlakom smo se vozili skozi mesta, 
vasi vozili smo se približno 3 ure. 
Ko smo prišli v Ljubljano, smo 
prestopili na avtobus. Na avto-
busu mi je bilo zelo slabo, kajti 
vozili smo se celo uro. Ko smo 
prišli do kasarne v Ribnici, smo 
se javili. Danilo je takoj pritekel 
in nas objel. Meni so v oči 
nastopile solze, tudi mamica je 
jokala. Potem smo si ogledovali 
Ribnico. Videla sem tudi spome-
nike slavnih slovenskih pesnikov, 
pisateljev, borcev, ki so že umrli. 
Na spomeniku sem tudi opazila 
napis. Dr. France Prešern. Zapi-
.sano je bilo, d a j e bil najboljši na 
osnovni šoli in d a j e bil zapisan v 
»Zlato knjigo«. Ko smo si v.se 
ogledali, smo šli v restavracijo, 
da se malo pogovorimo. Naročili 
smo si kosilo in Danilo (vojak je 
začel pripovedovati meni. mami-
ci. ateku: »Joj. kako počasi mi 
tečejo dnevi. Kar naprej štejem 
dneve. Sedaj mi teče že peti 
me.sec«. Nadaljeval je: »Hrana je 
dobra, nimam se kaj pritoževati 
pa tudi zelo okusna.« Nato je v 
restavracijo stopil kapetan. Brat 
je vstal in ga pozdravil: »Zdra-
vo!«. Potem je zopet sedel. Čas je 
tako hitro minil kakor, da bi se 
obrnil. Povedal nam je dosti 
lepega in zanimivega. Ko je bila 
ura 5 smo morali na avtobus. 
Zelo dolgo smo se poslavljali. 
Meni je bilo zelo hudo, da bo 
moral ostati v Ribnici. Zavedala 
.sem se tega. da sovražnik lahko 
napade našo domovino Jugosla-
vijo in da morajo vojaki biti 
pripravljeni, ob misli na to sem 
se potolažila. Pripeljal je avto-
bus. takoj smo vstopili. Prespala 
z avtobusom in vožnjo z vlakom, 
saj sem bila pošteno utrujena. 
Ker sem vso noč prespala se mi 
je zdelo, da smo se hitro pripelja-
li v Pragersko. Domov sem prišla 
zelo utrujena. Odšla .sem takoj 
spat. saj je bila ura že ena ponoči. 

To je bil moj najlepši dogodek 
v teh zimskih počitnicah. 

Marinka Vek, 
6. a OŠ Cirkovce 

PRISTNA PUSTNA MASKA 

Že ves teden spremljam pustne 
maske, ki se lovijo po ptujskih 
ulicah. 

Najbol j pristna pustna maska 
v Ptuju je kurent. Za nas otroke 
je kurent grozljiva maska. Odra-
sli vedo. da se v kurenta oblečejo, 
mladi postavni fantje, ki j im je 
do pustnih norčij in zabave. 

Kurent je oblečen v topel ovčji 
kožuh. Obute mora imeti tople 
zimske čevlje. Na nogah so 
debele rdeče ali zelene nogavice. 
Najvažnejša je kurentova kapa. 
Obrazni del je iz usnja. V obraz 
sta vrezani dve odprtini za oči. 
Ima dolg nos. Iz ust mu visi dolg, 
jezik rdeče barve. Rogovi so 
okrašeni s pisanimi trakovi in 
peresi. Okrog pasu mu zvonijo 
zvonci, ki so pripeti na verigo. 
Pas mu krasijo številni robci, saj 
še vedno velja pravilo, da je 
najlepši kurent tisti, ki dobi več 
robcev. 

Nataša Arko. 3. a, OŠ Tone 
Žnidarič 

PRANJE 
Nekega dne sem si zaželela, da 

bi prala. V kopalnico sem si pri-
nesla perilo. Natočila sem si vroče 
vode. Začela sem z delom. Prat 
sem dala najprej belo perilo. Nato 
še ostalo. Ker pri pranju nisem 
bila preveč previdna, sem zmešala 
belo in pisano perilo. .Mama me ni 
kregala. Povedala mi je . da mo-
ram biti naslednjič bolj pazljiva. 
Bila je zadovoljna. 

Irena Mar. 4. a. 
OŠ Tone Žnidarič 

BILA SEM KLRIRKA 
(Domišljijski spis) 

Bila je strašna vojna. S sedmim letom sem jx)stala kurirka. Sprva 
sem opravljala lažje naloge. Nekoč je bilo treba prenesti važno sporoči-
lo do štaba bataljona. Pred mano je bila dolga pot, k i j e vodila skozi 
temen gozd. Nisem smela misliti, da me bo strah. Da bi bila manj 
opazna .sem nosila zeleno obleko in rjave čevlje. Oprezala sem na vse 
strani. Zavohala sem dim in zagledala plamen. Previdno sem se plazila 
v bližino ognja, okrog katerega so sedeli vojaki in govorili v nerazum-
ljivem jeziku. Takoj sem vedela, da moram vstran. V gluhi tišini je pod 
mojimi nogami počila vejica. Sledil je strel in brezglavo tekanje voja-
kov. Spustila sem se v dir. dva vojaka pa za menoj. Rešil m e j e bezgov 
grm v katerega sem se skrila med dve skali. Do noči so lomastili okrog, 
da še dihati nisem upala. V mraku je vse utihnilo, vojaki so odšli, saj se 
ni.so pt)čulili varno. Previdno sem se splazila iz grma. Prebredla sem 
globoko vodo in varno prinesla sporočilo v štab. Kako sem se razvese-
lila. ko sem med ncwimi obrazi zagledala očeta. Planila sem k njemu in 
dvignil me je visoko v zrak. Bil j e ponosen name. Tudi meni so od 
ponosa rdela lica. Ko sem se vračala v četo, m e j e nekaj časa spremljal 
oče. 

Dočakala sem svobodo. Vrnil se je tudi oče junak. Oba sva bila 
žalostna, ker je mama za vedno ostala v taborišču smrti. 

Monika Vrbnjak 
5. r. OŠ Slovenjegoriške čete 

J u r š i n C i 

MAŠKARADA V PTUJU 
Med zimskimi počitnicami 

sem šla večkrat s prijateljico v 
mesto. Tako sva ludi nekega dne 
šli. Videli sva 5 velikih kurentov 
in .še ogromno mask. Najbolj 
naju je bilo strah duhov v belih 
haljah. 

Pozneje so prihajali še starši z 
malimi otroki. Kurenti so dajali 
malim otrokom roke in objemali 
mlada dekleta. Nekaj časa sva se 
.še sprehajali, potem pa odšli 
domov. 

Nataša Koderman. 
4. a novinarski krožek 

OŠ Tone Žnidarič 

POČITNIŠKA DOŽIVETJA 
_ Letošnje zimske počitnice sem 
pričakoval z veseljem, saj sem šel 
na enotedensko smučanje na 
Pohorje. 

V ponedeljek, 1. februarja smo 
se ob 7. uri zbrali pred šolo. Ob 
7.10 smo se odpravili. Vožnja je 
bila prijetna. 

Po prihodu na Pohorje, smo se 
zbrali v koči. kjer nam je tovariš 
upravnik prebral hišni red. Nato 
nam je določil .sobe. 

Bil sem v sobi številka 20 s 
tremi prijatelji, s katerimi smo 
skupaj preživljali lepe smučarske 
dni na Pohorju. 

Vstajali smo zgodaj zjutraj, 
nato smo došli k zajtrku. Po 
zajtrku smo se s smučarskim 
avtobusom odpeljali na smuči-
šče. Po triurnem smučanju smo 
se vrnili na kosilo, po kosilu pa 
smo spet težko pričakovali avto-
bus. Popoldan smo se smučali do 
šestnajstih. 

Tako so minevali dnevi. In 
naposled je prišel zadnji, tako 
težko pričakovani dan tekmova-
nja. Z uspešnim smučanjem sem 
se visoko uvrstil. Zimskih in 
letnih počitnic se stalno veselim. 
Hura za počitnice! 

Aleš Fras, 
OŠ Franc Osojnik 

• NAŠ DOMAČI PRAZNIK 
Koline so domač praznik. Ko-

lin se veseli staro in mlado. 
Komaj so se pričele počitnice, 
sem že zvedela novico, ki me je 
razveselila. Stara mama je pove-
dala, da bo imela koline. »Toda 
ne še jutri«, je rekla, »temveč čez 
dva tedna.« Komaj sem pričaka-
la ta dan. Zjutraj sem se zbudila. 
Mislila sem še zaspati, pa sem se 
spomnila, da moram na koline. V 
hipu sem se predramila. Toplo 
oblečena sem odšla k stari mami. 
Ko sem prišla tja. je že bil pri 
njih mesar. Vprašala sem ga, 
zakaj še niso zaklali prašiča. 
Mesar je v šali dejal, da je čakal 
name. Začudeno sem ga pogle-
dala in se v mislih vprašala 
»zakaj?« Potem mi je le še šinilo 
v glavo, da sem mu že zadtijič 
obljubila, da bom držala prašiča 
za rep. 

Stara mama prižene prašiča iz 
svinjaka. Ko sem videla, kako 
kruli, mi je vse minilo, v trenutku 
sem si premislila in odšla v 
kuhinjo, kajti bilo me je sram. 
Toda nisem mogla dolgo zdržati 
v hiši. Ko sem prišla ven, so mu 
že odrli kožo. Občudovala sem 
ga, kako hitro in zanesljivo je 
rezal meso. Nato sva z mesarjem 
prala črevesa. Ker je bilo mrzlo, 
sva uporabljala toplo vodo, ki 
sem jo morala nositi iz kuhinje. 

Zanimivo je bilo tudi to, da je 
ves potek kohn fotografiral tova-
riš Stojan Kerbler. Naredil je 
številne posnetke, ker bo razsta-
vljal »koline« v Mariboru v 
Rotovžu. 

Kmalu smo končali delo zu-
naj. Preselili smo se v hišo — 
kuhinjo. Tam je mesar delal 
klobase. Eno je naredil tudi 
zame. In tudi to delo smo hitro 
končali. 

Kmalu je bila večerja pripra-
vljena. Najedli srno se res pošte-
no, da smo kar obsedeli za 
mizami. Šalili in pogovarjali smo 
se še dolgo v noč. Toda, k o j e bilo 
zame najbolj prijetno, smo se 
razšli. 
Natalija Dolenc, 6. a, OŠ Cirkov-

ce 

PRI EOTO-NOVINARSKEM KROŽKU 

Poleg rednega učnega programa učenci sodelujemo v raznih 
interesnih dejavnostih. Na šoli imamo ustanovljenih več interesnih 
dejavnosti, več krožkov. 

Foto-novinarski krožek obiskuje 15 učencev. Zbiramo se enkrat 
tedensko. Fotografiramo razne prireditve, športne dogodke, skratka 
delo in življenje v šoli. Ko slike izdelamo, zraven napišemo kratke 
.se.stavke. Izdelane slike izob^šamo na oglasno desko. Krožek bo postal 
še živahnejši, ko bomo dobili zvočnike in vse potrebno za šolski radio. 
Zadali smo si že nekaj nalog. Obiskati nameravamo ostarelo občanko, 
ki živi v težkih ter slabih življenjskih pogojih. Foto-ncvinarski krožek 
ne deluje samo na šoli temveč tudi na širšem področju. Nekateri člani 
tega krožka obiskujemo »šolo mladih peres« v Ptuju. Tam se pogovar-
jamo. kako delujejo krožki na drugih šolah. Pogovarjamo se tudi o 
mladinskih in pionirskih birgadah ter o njihovem delu in načrtu. 
Seznanili smo se tudi z zanimivo temo o šolskih gla.silih. Naše šolsko 
glasilo bo letos namenjeno predvsem 200-Ietnici šolstva v Cirkulanah. 
Izdelujemo tudi stenča.se. Udeleženci na.še šole prinašamo tja fotogra-
fije. ki prikazujejo predvsem življenje in delo v šoli. Sestavke in foto-
grafije objavljamo v Tedniku. 

Želim, da bi vsak učenec bil vključen vsaj v eno dejavnost, ker. le 
tako bo lahko obogatil sebe in domovino. 

NADA LORBEK. 8. b. 
OŠ Maksa Bračiča 

Cirkulane 

Naše ptice — tisk z lepenko — Sonja Ramont OŠ Tone Žnidarič 

.Mama pri delu — linorez Janez Štrafela OŠ Tone Žnidarič 
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Uspešni nastopi 
Nami/noleniška tekmovanja so v polnem razmahu. O b koncu pre-

jšnjega meseca so se igralke N [ K Petovia Tamara Kampuš. Valerija 
Novak m Sonja Marinkovič udeležile republiškega mladinskega tek-
movanja v NOVI (iorici. Med posameznicami je Marinkovičeva dosegla 
delitev 5. do 8. mesta. Še boljšo uvrstitev pa so dosegle mešane dvojice. 
Dvojica Podlesnik — Kampuš je dosegla delitev tretjega, dvojica Ku-
kovičič — Marinkovič pa petega mesta. 

V soboto. 6. marca j e bil v dvorani Mladika drugi republiški selekcijski 
turnir za pionirke v vseh treh skupinah. V prvi skupini je Sonja Ma-
rinkovič osvojila tretje mesto. Valerija Novak pa je bila sedma. Zmagala 
je Zalokarjcva z .lesenic. 

Pionirji N I K Petovia so nastopili na selekcijskem turnirju v Murski 
Soboti. Igor k r a n j c j e brez poraza zmagal v tretji skupini. Boštjan Novak 
p a j c osvojil osmo mesto. 

Ž. M. 

Aluminij-Drava 8:4 (3:4) 
v prijateljskem nogometnem srečanju sta se na stadionu Aluminija 

pomerili mladinski enajsterici Aluminija in ptujske Drave. Po težkem 
igrišču so mladi nogometaši prikazali dobro igro. V prvem polčasu .so bili 
veliko boljši mladinci Drave, ki pa svoje premoči niso znali realizirati. V 
drugem polčasuje bila situacija na igri.šču drugačna. Mladinci Aluminija 
so zaigrali veliko bolje in napolnili mrežo Drave. Tekma je bila koristna 
za oba nasprotnika, saj sta lahko vodstvi videli igralce in kaj še morejo 
v igri popraviti. Zadetke za Aluminij so dosegli Zupanič 3. Glažar 2. 
Šibila 2 in Cestnik I. . Danilo Klajnšek 

Aluminij-Osankarica 2:3 (2:1) 
v drugi prijateljski tekmi so mladinci Aluminija gostili mladince iz 

Slovenske Bistrice, ki nas topajo v enotni mladinski republiški ligi. Po 
zasneženem igrišču sta ekipi prikazali veliko borbenosti, saj so pogoji 
onemogočali bolj dovršeno igro. V vodstvo so prvi prišli gostje. Na to so 
domačini prek Suena izenačili in nato prek Glažar ja povedli. V drugem 
polčasu pa .so gostje izkoristili dva kiksa domače obrambe in si zagotovili 
tesno zmago. Na j omenim, da .so mladinci Aluminija zadeli kar trikrat v 
vratnico in da so bili dvakrat sami pred gostujočim vratar jem. Tekmo je 
dobro vodil Turk iz Apač Danilo Klajnšek 

Aluminij-Pobrežje 1:0 
v Kidričevem sta se na stadionu Aluminija v prijateljskem nogo-

metnem srečanju pomerili ekipa Aluminija in Pobrežja iz Maribora. 
Zmagali .so domačini z zadetkom Škrajanca. 

S to tekmo s e j e od Aluminija poslovil trener prvega moštva. Ivo 
Pšajd. ki odhaja na novo delovno mesto v Slovenske Konjice. Škoda za 
tako poštenim nogometnim delavcem je nedvomno velika. Nekateri si 
bodo z njegovim odhodom oddahnil i , še po.sebej tisti, katerim ni bilo 
povšeči njegovo delo. Danilo Klajnšek 

V nedeljo že prva srečanja 
Medobčinska nogometna zveza je vsem klubom v občinah Ormož, 

Ptuj in Slovenska Bistrica posredovala tekmovalni koledar za spomla-
danski del sezone. Prva srečanja se bodo pričela že to nedeljo. To bo 
četrtllnalni del tekmtwanja za jugoslovanski nogometni pokal na tem 
območju. Na sporedu boste srečanji Gorišnica — Dornava in Kicar — 
Središče. Zmagovalcema se bosta nato priključili obe članski .selekciji 
Ptuj in Pragersko. 

Z rednim ligaškim bodo najpre j začela moštva v skupini A med-
občinskih lig in sicer v nedeljo 21. marca. 1- kotar 

Nova zmaga ptijskih košarkanev 
č lan i K K Ptuj so se v soboto zvečer v dvorani Mladika pomerili z 

gosti iz, Brežic. To je bilo srečanje rednega kola v območni republiški ligi. 
Srečanje so z rezultatom 71:59 (36:23) dobili domačini. Ptujčani niso 
prikazali pričakovane igre. zato so se jim gostje v sredini srečanja zelo 
dobro upirali in približali na samo eno točko. Šest minut pred koncem 
srečanja je bilo namreč 52:51 za Ptuj. Vendar so .se domačini zbrali, 
zaigrati hitreje in bolj zavzeto ter srečanje zanesljivo dobili. 

Dvorana Mladika, gledalcev 30. .sodnika Inkret (Maribor) in 
Tomšič (Radenci): 

PTUJ: Kilipič 9. Erbu.s. Šeruga. Vučinič, Beranič 18, Bedrač 16, 
Gailhofer. Cobelx 12. M. Kotnik 4. R. Kotnik 6. Dobrijevič 2, Musič 4; 

BRliŽICR: Stefanič 8. Gerjevič. Dimitrovski 8, Bogdanovič 6. 
Petrovič 9. Krvavica 8. Bitenc. Omerzo 20. Jotič. 1- kotar 

Festival košarke 82 
O b koncu tedna bo na sporedu tudi polfmalni del republiškega 

pionirskega prvenstva v ko.šarki. znanega pod nazivom Festival košarke 
82. Ekipi K K Ptuj bosta nastopili v Šmarjah pri Jelšah in se poskusili 
uvrstiti v finale. Nasprotnika Ptujčank bosta Rogaška in Šaleška, fantov 
pa Šmarje in Savinjska. 1. kotar 

Poraz v Slovenskih Konjicah 
č lan ice K K P tu j so v soboto gostovale v Slovenskih Konjicah in so 

.se pomerile z igralkami Cometa. Po pričakovanju so bile domačinke 
boljše in zmagale z 71:57. Točke za Ptuj so dosegle: Majda Šireč 20. 
Komik 17. Vogrinec 17 in Horvat 2. V pr ihodnjem kolu se bodo 
Ptujčanke doma pomerile z ekipo Jesenic. 1. kotar 

Nadaljevanje prvenstva v SNL 
v nedeljo se bo pričel spomladanski del prvenstva v slovenski 

nogometni ligi. Igralci Ptuja so v nedeljo zaključili z odigravanjem 
prijateljskih srečanj ter tako praktično sklenili pripravljalno obdobje. 
Na izredno težkem, s snegom pokritem igrišču, so se pomerili z mari-
borskim Kovinarjem in izgubili s 3:2. Po oceni trenerja Zajca so program 
priprav dobro izvedli, vendar bo potrebno še več zavzetosti igralcev, 
zlasti na treningih. Prijateljska srečanja v takšnem obdobju in pod 
takšnimi pogoji, kot so v zadnjem času. pokažejo le fizično pripravlje-
nost. ostalo pa bo pokazalo že prvo kolo spomladanskega dela prvenstva. 
Selekcija Ptuj .se bo na stadionu Drava pomerila z Mariborskim Žele-
zničarjem. Srečanje bo v nedeljo popoldan, pričelo pa se bo verjetno ob 
14. uri. 1. kotar 

Prva prijateljska srečanja 
Spomladanski del prvenstva v slovenskih rokometnih ligah se bo 

pričel prvo soboto v aprilu. Igralke RK Drava bodo v drugem delu 
priprav pričele z odigravanjem prijateljskih srečanj, čeprav je naspro-
tnice zaradi neustrezne dvorane težko dobiti. Vabilu za medsebojna 
srečanja se je prvi odzval RK Zrinski iz Čakovca. Tako bo danes 
popoldan na stadionu Drava dvojni program, ki se bo pričel ob 15. uri. 
Najprej se bosta pomerili ekipi mladink, za tem pa še članski vrsti obeh 
klubov. Za članice RK Drava bo to precej težka preskušnja, saj j e ekipa 
Zrinski v vrhu.severne skupine druge zvezne l ige.vnjenih vrstah pa sedaj 
nastopa tudi bivša članica Drave Katica Mumlek. 1. kotar 

Občinska pionirska prvenstva 
Poglejmo bližnji razpored občinskih pionirskih prvenstev in tekmo-

vanj. k i j ih v sodelovanju s klubi pripravlja Z T K O . Danes popoldan bo 
v Mladiki drugi del občinskega atletskega prvenstva. V soboto bo v 
(iorišnici pionirsko posamično prvenstvo v šahu. v soboto 20. marca v 
Mladiki občinsko prvenstvo v namiznem tenisu, dan kasneje, torej v 
nedeljo. 21. marca pa še občinsko prvenstvo v streljanju z zračno puško 
v strelišču pri dvorani Mladika. |. kotar 

Prva mesta za SD Turnišče 
v strelišču za zračno orožje pri dvorani Mladika je bilo v nedeljo 

občinsko prvenstvo s serijsko zračno puško, na katerem je nastopilo 71 
strelcev in strelk. Pri članih je zmagal David Ribič, pri članicah Zdenkr 
Matjašič. pri mladincih Darko Jazbec in pri mladinkah Mira Skok — vsi 
iz SD Turnišče. V skupni uvrstitvi družin je prvo mesto osvojila SD 
Mercator. d rugo je Turnišče in tretje Kidričevo. Najboljši bodo v nedeljo 
v Ptuju nastopili na regijskem prvenstvu. A. K. 

Vindiš v Atene 
O b koncu tedna bo v Atenah balkansko prvenstvo v krosu. V 

jugoslovanski reprezentanci bo nastopil tudi mladinec atletskega kluba 
Ptuj Mirko Vindiš. To je po velikih uspehih Janeza Meznariča nova 
pritrditev kvalitete in dela v ptujski atletiki.-Zaželimo Mirku Vindišu 
veliko uspeha na njegovi dosedanji največji tekmovalni preiskušnji! 

I. kotar 

Šah v Leskovcu 
č lan i T V D Partizan Leskovec — .sekcija šah, so v soboto in nedeljo 

organizirali turnir v šahu v okviru krajevnih skupnosti. Udeležilo se ga 
je veliko šahistov. zmagal je Stanko Bedrač z 8,5 točke, drugi je bil Franc 
Zavec s 7 točkami in tretji Jože Zavec s 6 točkami. Sledijo Alojz Zavec, 
Anton Zavec. Fran jo Bratušek. Jožko Kmetec itd . . . 

Turnir je bil ob dobri organizaciji k l jub neogrevanem prostoru 
dobro izveden. S. B. 

ALBINA PŠAJD TRETJA 
V JUGOSLAVIJI 

Na republiškem prvenstvu v streljanju s s tandardnim zračnim 
orožjem, ki je bilo v K ranju, sta se uvrstila Albina Pšajd s pištolo na drugo 
mesto, Tonči Planine pa s puško na tretje mesto. S tem sta se tudi oba 
uvrstila na državno prvenstvo, ki je bilo v soboto in nedeljo, 6. in 7. marca 
v Nišu. obenem pa potrdila, da sta pri vrhu slovenskega strelskega šport. 

Na državnem prvenstvu v Nišu je Albina Pšajd dosegla izjemen 
uspeh in osvojila bronasto medaljo. V streljanju s pištolo za članice je 
dosegla 355 krogov, to je enako število kot drugouvrščena Tucovičeva 
(Partizan Bg). prvo mesto pa je s 357 krogi (le 2 kroga več kot Pšajdova) 
osvojila Vorkapičeva (prav tako Partizan Bg). ma 

Priznanje za .Sonjo Marinkovič ( foto Ž. M.) 

V telesni kulturi nove razvojne perspektive 
z ustanovitvijo telesno kultur-

nih skupnosti v, letu 1973 s e j e 
pričelo tudi za športno rekreativ-
no življenje v občini Slov. Bistri-
ca novo obdobje. Pomembno pri 
tem je bil novi način f inanciranja 
te dejavnosti, saj so delovni 
ljudje pričeli sredstva odvajati na 
samoupraven način, zato .so sred-
stva tudi zanesljivejši vir za 
zadovoljevanje potreb v razvoju 
telesne kulture. Hitreje so začeli 
rasti športni objekti, predvsem 
igrišča in telovadnice, povečeva-
lo pa s e j e tudi število strokovnih 
kadrov. 

V občini Slov. Bistrica beležijo 
po potrošniških sklepih porast 
števila aktivnih udeležencev za 
več kot 300 odstotkov. Skrbno je 
organizirano tudi delo z najmlaj -
šimi. saj se pred.šolski otroci 
udejstvujejo predvsem v tekmo-
vanju za športno značko. Trenut-
no je v to tekmovanje vključenih 
prek 300 malčkov. Več kot 80 
malčkov pa je doslej že uspešno 
zaključilo smučarski tečaj. Hiter 
razvoj športnih dejavnosti je 
zasluga tudi v dobri organizaciji 
šolskih športnih društev, ki jih že 
vrsto let uspešno vodi center ŠŠD 
pri Z T K O . Trenutno je v bistriški 
občini 11 ŠŠD. kjer so posvečali 
posebno pozornost organiziranju 
prioritetnih panog, kot so plava-
nje kjer jc lansko leto tečaje 
plavanja uspešno končalo kar 
414 učencev. Smučarske tečaje v 
letošnji zimski sezoni pa je uspeš-
no zaključilo okoli 430 učencev. 

Med nosilci množičnega tele-
sno kulturnega življenja v bistri-
ški občini so planska društva, 
med njimi IMPOI. . P D Poljčane 
in Oplotnica. Samo v lanskem 
letu je v tem tikviru delovalo 
prek "2000 članov. Približno 500 
mladincev in pionirjev je v 
preteklem letu spoznalo osnovni 
program dela planinskega društ-
va in slovenske planinske zveze. 
Planinska društva so veliko stori-
la tudi za zbliževanje odraslih 
planincev, saj si) s svojimi 25 
masovnimi izleti uspešno v ključi-
li prek 2000 »ibčanov . Planinska 
društv a pa M; tudi osnovni nosilci 
I rim akcij v občini. 
•Mpmistični odsek, ki dclujo pri 
PD IM POL. / d r u / u j c v svoji 
sredini 26 aktivnih članov. V letu 

1981 pa je ta dosegel svoje 
največje uspehe, saj so opravili 
kar 710 vzponov različnih težav-
nostnih stopenj. Med najuspeš-
nejše vzpone štejejo vzpon na 
Bonatijev steber v Druju. Ra-
stfinge v Triglavu., Steber Šit. 
Pomembno je tudi spoznanje, da 
.se v naporno športno aktivnost 
vključujejo tudi ženske, ki .so v 
preteklem obdobju preplezale 
Direktne v Štajerski rinki. Raz 
Jalovca in zajedo v Turški gori. 
kar predstavlja tudi v mednarod-
nem merilu alpinistični uspeh. 

Taborništvo je na območju 
občine Slov. Bistrica najbolj 
razširjeno v Makolah. kjer na 
osnovni šoli Anice Černejeve 
deluje taborniški odred z enakim 
imenom že 11 let. t renutno pa 
šteje kar 180 članov. V lanskem 
letu so bili medvedki in čebelice 
najuspešnejši na področnem 
mnogoboju v Mariboru. Njihovo 
osnovno področje delovanja pa 
je SLO. letovanja, obmorski 
tabori, orientacijski pohodi, kole-
sarstvo in čuvanje narave. 

V občini Slov. Birstica je 
vključenih v športno rekreacijo 
več sto občanov. Največ zanima-
nja pa velja za gimnastiko in 
športne igre. V Poljčanah gojijo 
skupno s športnimi igrami za 
člane, članicc in pionirje, tudi 
partizanski mnogoboj. Zanima-
nje za te zv rsti dejavnosti je večje 
kot kažejo podatki, saj pr imanj-
kuje strt>kovnih kadrov. 

Strelske d ru / ine so med re-
kreativnimi športnimi organiza-
cijami v občini uspešnejše tako 
po številu članstva kot tudi 
doseženih tekmovalnih uspehov. 
Trenutno uspešno deluje v bistri-
ški občini devet strelskih družin, 
ki se združujejo v občinsko 
strelsko zvezo. F\isebno mesto 
med njimi pa zavzema SD IM-
POL Slov. Bistrica, ki je organi-
zator vseh večjih tekmovanj v 
strelstvu. 

\ občini Slov. Bistrica je šah 
db/ivel še posebne uspehe v 
lanskem letu. ko je biK> v občin-
sko šahoA.sko ligii vključenih /c 

deset ekip. Mad najbolj kvalitet-
nimi pa sta kluba ŠK IMPOL. ki 
s e j e v lanskem letu uspel uvrstiti 
v republiško šahovsko ligo in ŠK 
Granit iz Slov. Bistrice. 

Posebno skrb za razvoj mno-
žičnega športa v delovnih organi-
zacijah je prevzela komisija za 
šport in rekreacijo pri občinskem 
sindikalnem svetu, ki vsako leto 
organizira in vodi občinske de-
lavske športne igre. V lanskem 
letu je bilo v to vrsto športno 
rekreacijske dejavnosti vključeno 
že prek tisoč delavcev obeh 
spolov in raznih starostnih sto-
penj. 

Judoist Stanko Topolčnik (des-
no), član .IK IMPOI. je najuspeš-
nejši med športniki bistriške obči-
ne v zadnjih letih, sprejema enega 
od številnih priznanj za svoje 
delo. 

Tudi kegljači vztrajno napre-
dujejo. \ ' občinski ligi so imeli 
vključenih 5 ekip prek 100 čla-
nov. Mnogi med njimi pa so 
dt)segli zavidljive tekmovalne 
uspehe tudi v republiškem meri-
lu. kar velja .še posebno za 
tekmovanje dvojic in posamezni-
kov. 

Rukomctaši delujejo v medob-
činski rokometni ligi M a r i b o r — 

Slov. Bistrica. Trenu tno .sodeluje 
v tej ligi pet ekip bistriške občine, 
vse pa so dobro uvrščene. 

Tudi v nogometu uspehi niso 
izostali, saj deluje t renutno pet 
nogometnih ekip v medobčinski 
ligi. Vključujejo pa nad sto 
igralcev. V to obliko udejstvova-
nja je vključeno v treh selekcij-
skih centrih okoli 160 mladih, 
katerih vrh je uvrstitev v člansko 
ekipo, ki zastopa občino v repu-
bli.ški ligi. V letu 1981 je ta ekipa 
zavzela 4. mesto_. Četrta selekcija, 
ki j o sestavljajo mladinci, tekmu-
je pa v republiški ligi — vzhod, 
kjer je dosegla 2. mesto, s tem pa 
s e j e uvrstila v enotno republiško 
ligo. Prav tako velja omeniti prvo 
mesto 11. .selekcije v medobčinski 
nogometni ligi P t u j — O r m o ž — 
Slov. Bistrica. Uspešno pa je 
bistriško občino zastopala III. 
kadetska selekcija, katere nosilec 
je NK Boč iz Poljčan, saj je v 
medobčinskem tekmovanju za-
vzela prvo mesto, brez poraza. 

V letu 1981 je odbojka, ki 
vključuje v občinski odbojkarski 
ligi 12 ekip z nad 200 člani, 
dosegla pomembni napredek. 
Posebno uspešna pa je bila 
občinska selekcija moških, ki je 
osvojila v slovenski odbojkarski 
ligi vzhod prvo mesto in si tako 
zagotovila kvalifikacije za vstop 
v 11. zvezno ligo. Kadeti iste 
sekcije pa .so postali prvaki 
severovzhodne Slovenije. Uspeš-
no pa nastopajo tudi kadetinje v 
Slovenski kadetski ligi vzhod. Te 
imajo svoj center na Pragerskem. 

Med najuspešnejšimi športi v 
občini pa je že več kot deset let 
judo. katerega nosilec je J K 
"iMPOL Slov. Bistrica. Ta klub je 
v letih obstoja že nekajkrat 
osvojil drugo mesto v državnem 
prvenstvu, v republiki pa je 
vseskozi najuspešnejši tovrstni 
klub. Uspehe beležijo tudi med 
posamezniki, kjer imajo že vrsto 
državnih prvakov. Uspehe pa 
beležijo tudi na mednarodnem 
področju. 

Takšni delovni, pa tudi tekmo-
valni uspehi športnikov bistriške 
občine so prav gotovo dobrt; 
izhodišče za delo v letošnjem in 
prihodnjih letih. 

Viktor Horvat 

Nadaljevanje „liga"tekmovanja 
v petek in soboto. 26. in 27. februar ja je bilo v Ormožu 4. kolo liga 

tekmovanja občinske strelske zveze Ormož. 
V vzhodni skupini je zmagala ekipa SD Središče s 3205 krogi, 

pred ekipo SD Tovarne sladkorja Ormož s 3080 krogi in pred ekipo SD 
Miklavž s 2984 krogi. Četrta je bila ekipa SD Ivanjkovci s 2837 krogi in 
peta ekipa SD Kog s 1989 krogi. Ekipa SD Kog ni bila popolna. 

Zahodna skupina je tekmovala v soboto. Ekipe .so dosegle nasled-
nje rezultate: 

1. SD »KOVINAR» Ormož 3.319 krogov 
2. SD Velika Nedelja 2.733 krogov 
3. SD Podgorci 1.787 krogov 
4. SD » O G R A D « Ormož 1.211 krogov , 
Ekipi Ograda in Podgorc nista bili popolni, ekipa SD Tomaž pa ni 

tekmovala. 
Po štirih kolih vodi SD »KOVINAR« Ormož z 72 krogi prednosti 

pred SD Središče. Proti koncu tega meseca bo zaključni del letošnjega 
liga tekmovanja. Največ nnižnosti za o.svojitev prvega mesta imata SD 
Središče in SD Kovinar Ormož. Za tretje mesto pa se borita SD Tovar-
na sladkorja Ormož in SD Miklavž. 

Za to srečanje se vsi strelci dobro pripravljajo, zato bo le dobra 
zbranost odločala o najboljših. Darko Vernik 
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DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH S L U Ž B g 

objavlja prosta dela in naloge 
P O S L O V O D J A T E H N I Č N E G A ODDELIjCA V B L A G O V N I C I 
Ormož 

Pogoji: 
— končana poslovodska šola (visokokvalificirani trgovski delavec teh-

nične stroke) 
— 3 leta ustreznih Izkušenj. 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili v 15 dneh od dneva 
objave na naslov: DO Pi^skrba,' TOZD Maloprodaja, Poljčane — 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA. 

Komisija za delovna razmerja pri osnovni šoli Hajdina 

objavlja dela m naloge: 

1. Računovodja , 
— za neaoiocen čas s polovičnim delovnim časom 
— pogoj: srednja ekonomska izobrazba, tri leta delovnih izkušenj v finančnem knjigovod-

stvu 
— kot posebej pogoj je poiskusno delo. ki bo trajalo 3 mesece 

2. Učitelja TV 
— za nedoločen čas s polnim delovnim časom 

— pogoj: PU — skupina TV 

Prijave pošljite komisiji za delovna razr-ierja OŠ Hajdina v 15 dneh od objave razpisa. O 
rezultatih razpisa boste obveščeni v 30 dneh. po preteku razpsnega roka. 
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Trditev, ki s e j e najbolj vtisnila 
in odjeknila na fKmedeljkovi 
osrednji občinski proslavi ob 
d ievu žensk v ptujski občini. 
Udeležile so se je predstavnice 
sekcij za družbeno-ekonomski in 
politični položaj iz krajevnih 
skupnosti občine in druge gostje 
(moški udeleženci proslave so 
bili le trije . . . ! ) . 

Ženske se aktivno vključujejo 
v družbeni razvoj in v proces 
.samoupravljanja; neprecenljiva 
je njihova vloga kot matere 
gospodinje, delavke in družbeno-
politične delavke. Kljub dane-
mu, pa je mnogo »ženskih vpra-
šanj« še odprtih in ta odprta 
vprašanja ostajajo ob dnevih, kot 
je osmi marec se bolj odprta 7 
naravnava v družbeno akcijo, ki 
mora slediti besedam. 

V centru, kjer je bila osrednja 
proslava, so bile ženske toplo 
sprejete: pionirji so jim izročili 
lično izdelane vo.ščilnice, kar je 
bolj odtehtalo, kot še tako draga 
roža. Se eno voščilo so jim izrekli 
mladi srednješolci, tokrat skozi 
prikaz mlade ustvarjalnosti v 
prostem času: predstavile so se 
mlade plesalke, ki jih vodi men^ 
torica Mira Mijačevič in dekliški 
pevski zbor pod vodstvom Da-
rinke Teršek, Meta Puklavec, 
ravnateljica T O Z D gimnazija pa 
je ženske seznanila s problemati-
ko srednjega usmerjenega izo-
braževanja in uspehi razvoja 
Šolstva v ptujski občini. Zatem pa 

so ženske tudi spoznale delo in 
živlienje v centru ter si ga z 
velikim zanimanjem tudi ogTeda-

Ponedeljkov zbor žensk je 
pomemben še zaradi sprejete 
poslanice žensk socialistične fe-
derativne republike Jugoslavije 
drugemu posebnemu zasedanju 

generalne skup.ščine združenih 
narodov o razorožitvi, ki jo je na 
proslavi prebrala l.izika Lacko v 
imenu sveta za družbeno-eko-
nomski in politični položaj žensk 
pn predsedstvu obcin.ske konfe-
rence SZDL Ptuj. ki je tudi 
organizirala srečanje žensk ob 8. 
marcu. MG 

Lizika Lacko je prebrala poslanico jugoslovanskih žensk za 
zasedanje generalne skupščine o razorožitvi foto: OM 

Mladinci Perutnine poživili delo 
Mladinci ntujske Perutnine so 

zadnje obdobje v analizah svp-
jega dela ugotovili, da bi njih 
d d o lahko bilo pestrejše, zato so 
začeli razmišljati o poživitvi in 
masovnejšem vključevanju v 
športno rekreacijske aktivnosti, s 
tem pa bi razvnali še družabnost. 

Prvič so poskusili z organizaci-
jo smučarskega tekmovanja. Us-
peh je bil večji kot so pričalcovali. 

Za tekmovanje v veleslalomu, ki 
je bilo organizirano na Veliki 
"Kopi na Pohorju, 28. februarja, 
se je prijavilo blizu sto delavcev 
Perutnine Za l j ih je tekmovalo le 
38, ker so člani SK Slovenj 
Gradec pripravili za rekreativne 
smučarje prezahtevno progo. 

KljuD temu so vsi smučarji 
prišli na svoj račun, saj je bilo 
vreme odlično, tako so lahko 

smučali tudi izven »konkurence« 
po mili volji. Dovolj živahno pa 
je bilo za nesmučarje. Tudi 
organizacija je bila v glavnem 
zelo dobra. 

Da je akcija dosegla svoj 
namen, celo presegla, se odraža v 
prošnji delavcev, mladih in sta-
rejših, naj organizirajo še taka 
srečanja. Sodelovali so namreč 
delavci vseh T O Z D skupaj. Za 
sedaj že načrtujejo novo akcijo za 
27. marec, če b o l e še sneg. 

Perutninarji pa so se minuli 
petek prvič udeležili tudi tekmo-
vanja delavcev agroživilskih de-
lovnih organizacij Slovenije, k i j e 
bilo na Golteh. 

7. Agroski tekmovanja, kot ga 
imenujejo, se je udeležilo več sto 
tekmovalcev, mnogih izkušenih 
in manj izkušenih, zato sta se 
tega tekmovanja ekipi Perutnine 
udeležili brez posebnih upov. 
Pomembno je zato le, da so 
začeli sodelovati in se že uvrstili. 

Besedilo in posnetek: L. C. Skupina delavcev Perutnine po prihodu na Veliko Kopo na Pohorju. 

Jožetu Jurančiču ob 80-letnici 
Te dni praznuje visok življenj-

ski jubilej 80-leinico rojstva in 
60-letnico nartrednega družbene-
ga delovanja JOŽE JURANCIC. 
rojak z območja ptujske občine, 
k i j e v času med ooema vojnama 
kot učitelj in komunist deloval na 
našem območju, ki je veliko 
prispeval v času NOB. napisal 
mnogo člankov in uredil več 
šolskih čitank. Zato je prav. da 
ob tem na kratko predstavimo 
njeigovo življensko pot in delo. 

Jože Jurančič je bil rojen. 9. 
marca 1902. v Drbetincih, K S 
Vitomarci. Že kot 16-letni dijak 
.seje koncem leta 1918 pridružil 
generalu Maistru v bojih za 
severno meji). Učiteljišče je kon-
čal leta 1922 in bil 1 leto začasni 
učitelj v Markovcih pri Ptuju, 
nato učitelj na meščanski šoli v • 
Slovenj Gradcu, šolski upravitelj 
na Remšniku in od L 2. 1930 do 
30. 9. 1936 učitelj na ljudski šoli v 
Markovcih. Od tu je bil preme-
ščen za upravitelja šole v vasi 
Telče na Dolenjskem, kjer je bil 
do aprila 1942, KO SO ga Italijani 
zaradi aktivnega delovanja v O F 
zaprli in internirali na Rabu, 
njegovo ženo pa zverinsko ubili. 
Ostali .so 4 sinovi, najstarejši, star 
16 let je bil pozneje borec v 
NOV. 

Po kapitulaciji Italije le Juran-
čič postal komisar Raoske briga-
de. potem je opravljal več odgo-
vornih političnih dolžnosti, med 
drugim je bil sekretar političnega 
oddelka XV. divizije NOV. se-
kretar oblastnega komiteja KPS 
za Štajersko, sodeloval je na 
zasedanju SNOS-a v Ajdovščini, 
ko je bila 5. maja 1945 ustano-
vljena prva slovenska vlada, kjer 
je tudi postal pomočnik ministra 
za prosveto v vladi L RS. To 
funkcijo je opravljal do februarja 

Na območju biv. ptujskega 
okraja se Jožeta Jurančica spomi-
njamo tudi kot prvega zveznega 
poslanca za ptujski okraj, k i j e bil 
izvoljen, 11. novembra 1945 v 
ustavodajno skupščino. Pred vo-
litvami je kot kandidat obšel 
skoraj vse kraje na našem pb-
močju in s prepričevalno, prepro-
sto, a kleno besedo utrjeval 
zavest ljudi za cilje nove ljudske 
oblasti. 

Pozneje je v Ljubljani opra-
vljal vec odgovornih dolžnosti, 
aprila 1949 je bil tipokojen kot 
prosvetni .svetnik. Začelo se je 
razjasnjevanje glede IB-ja, b i l j e 
zaprt in obsojen. Kot za marsiko-
ga drugega, tudi za tov. Juranči-
ca veljajo besede, ki jih je v 
Titovem Užicu nedavno izrekel 
Nikola Lj^ubičič, član predsed-
stva CK ŽKJ in zvezni sekretar 

za ljudsko obrambo: »Takrat 
nekateri iz naših vrst niso vzdrža-
li hudega pritiska in so moralno 
popustili. Vendar vsi obsojeni so 

firisli iz zaporov, vsi so se vključi-
I v življenje«. 

Tako je tudi Jože Jurančič, 
utrjen v fizičnem delu, s trdno 
vono in pošteno, začel junija 
1955 z delom kot skladiščnik pri 
Trg. podj. »Cement—opeka« 
Ljubljana, toda že po petih 
mesecih je bil učitelj —tajnik na 
Soli za umetno obrt v Ljubljani. 
To delo je opravljal vse do 
upokojitve, konec leta 1963. 
Nekaj časa še je sicer honorarno 
poučeval, vendar že dolga leta 
tega ne dela več. Vajen raznih 
zidarskih del in telesno zdrav je 
pred leti pomagal sinu pri grad-
nji hiše, s svojimi rokami in ob 
pomoči sinov si je pred leti na 

Krvavcu tudi zgradil svoj planin-
sl(i »dom oddiha«, kjer si na 
svežem planinskem zraku cesto 
utrjuje zdravje in nabira novih 
moči. Drugačne pa še piše spomi-
ne, pridno čita, spremlja družbe-
na dogajanja in je zlasti na 
tekočem o vsem, kar se dogaja na 
področju šolstva. 

k o l e Zgodovinsko društvo 
Ptuj, 11. februarja letos organizi-
ralo v Ptuju okroglo mizo in k j: 
njej povabilo še živeče revolucio- : 
narne delavce, ki so pred vojno 
delovali na ptujskem območju, se 
ĵ e v^^ilu odzval tudi Jože Juran-
čič. Se mladostno čil je živahno 
in slikovito pripovedoval o svo-
jem delu kot učitelj v Markovcih, 
kako je vzgajal učence, delal s 
starši, med kmeti, ki so sami 
zahtevali, da je v Markovcih 
ustanovil kmetijsko nadaljevalno 
šolo, za katero s e j e prijavilo nad 
80 kmetov. Večina njegovih 
učencev na šoli v Markovcih je 
tudi aktivno sodelovala v NOB. 
Takrat je tudi sodeloval z Jože-
tpm Kerenčičem in dr. Franjom 
Žgečem, zanju je na katastrski 
upravi dobil mnogo podatkov, 
prav tako iz matičnih knjig po 
zupniščih, kar sta potem uspešno 
uporabila v svojih delih, v kate-
rih sta prikazovala težke socialne 
r a ^ e r e na našem območju. 

Se podatki o družbenih prizna-
njih, ki jih je za svoje delo prejel 
Jože Jurančič: Partizanska spo-
menica 1941, Red bratsva in 
enotnosti 1. stopnje. Red za 
zasluge za narod H. s topn je 

Leta 1967 je prejel tudi Žagar-
jevo nagrado za pedagoško de-
javnost, pa tudi več drugih pri-
znanj za socia lno-pedago^a fite-
rarna dela. 

Tovarišu Jožetu Jurančiču ob 
visokem življenjskem jubileju 
tudi naše čestitke. p p 

Jože Jurančič pri okrogli mizi 
v Ptuju, H . februarja 1982. 

Foto: M, Ozmec 

Mesec inovacij v TGA 
Tudi letošnji marec so v TGA Boris Kidrič Kidričevo posvetili 

inovacijam, na predlog delavskega sveta so mesec marec oroglasili za 
»mesec inovacij«. Letošnji je že četrti po vrsti; namenjen p a j e predvsem 
spodbujanju inovacijske dejavnosti na vseh ravneh. Inovacijska deja-
vnost prispeva k dvigu produktivnosti, izboljšanju delovnih pogojev in je 
.sestavni del samoupravnih odnosov. V tem mesecu bodo v T G A na-
gradili vsak koristni predlog; sklep o tem bo dala posebna komisija. Tako 
.so v letu 1981 nagradili dva inventivna predloga, ki ju je komisija 
spoznala za koristna, v letu 1980 oa je bilo teh predlogov kar 14. 

Letos pa so prejeli že tri predloge in pričakujejo, da jih bo do konca 
meseca še več. MG 

Predstavriikl ptuiske^ 
Kot smo pred kratkim poročali, je na občinskem kvizu »Mladi in 

kmetijstvo zmagala ekipa »Dravsko polje« — Lovrenc. Takrat smo 
napovedali', da se bo zmagovalna ekipa udeležila območnega tekmo-
vanja v občini Lenart. To kvizno tekmovanje je potekalo v soboto v 
Gradišču, kot lani p a j e tudi tokrat največ znanja pokazala ekipa, k i j e 
predstavljala ptujsko občino in tako zasluženo osvojila pravo mesto. 
Kviza so se udeležili še: dve ekipi mariborske občine ter po ena ekipa iz 
občin Lenart, Ormož in Slovenska Bistrica. 

Zmagovalno ekipo so sestavljali Franc Planinšek, Jerica Planinšek 
in Janko Muzek. Zmagovalcem seveda čestitamo in jim želimo mnogo 
tekmovalnega uspeha na republiškem kvizu, ki bo sredi marca v občini 
Šmarje pri Jelšah. JB 

RODILE SO: 
Marija Fios, Lancova vas 

46/a — dečka; Zdenka Širec, 
Kraigherjeva 37' — deklico; 
Zdenka Skaza. Slovenja vas 42 — 
Dušanko; Sabina Fridl, Nova vas 
pri Ptuju 26 — deklico; Marija 
Lah. Podgorci 112 — deklico; 
Ivanka Jau.šovec. Desenci 5 — 
Lidijo; Irena K rajne. Ciril-Meto-
dov dr. 15 — Saško: Frančiška 
Valentan. Njiverce 30 — dečka; 
Marija Majcen. Trnovci 37 — 
Roberta; Snežana Liplin. Zamu-
šani 1 — deklico; Marija Topolo-
vec. Zg. Leskovec 11 — dečka; 
Irena Kolednik. Sestržo 77 — Ja-
njo; Ljubica Djukič. Tomšičeva 
38. Slov. Bistrica — Saša: Silva 
Fric. Budina 54 — deklico: Irena 
Kramberger. Biš 27 — Majo: 
Angela Pajnkiher. Rodni vrh 13 

I — dečka; Marija Janžekovič. Za-
bovci 55 — deklico; Antonija 
Krnjak. Slovenja vas 36 — dečka; 
Ljudmila ( j rn jak. Župetinci 36. 
Lenart — Vlada; Ljudmila (lOj-
kovič. Na Obrežju 14 — dečka; 
Marjana Tctičkovič. Cjruškovec 
15 — Polonco. 

POROKI.: 
I ranc Kolar . C elje, l l r a š o v č e v a 

ul. 2 m Ida Bajde ."Slo \ , Bistrica. 
T i t i n a 71. 

L M R L I SO: 
J a k o b T c / a k . Se lška ccsta 18. 

roj. 1S9(). umrl 27. februarja 1982: 
1 rane \ l c r c . Be l šakova 34. rtj. 
1X99. umrl 26. februarja '982: 
I rani. L u / n i k . O r m o š k a 18. rii). 
N i i l . umrl 2S. februarja 1982: 
H e l e n a \ idovič . S lovensk i trg 6. 
roj. 1917. umrla 1. marca |9h;2: 

Marija Berlič, Muršičeva 9, roj. 
1908. umrla 2. marca 1982; Janez 
Krajnc, Muršičeva 14. roj. 1896, 
umrl 3. marca 1982; Marija Gaj-
ser. Dobrina 3. roj. 1903. umrla 3. 
marca 1982; Frančiška Kirbiš, 
Gmureška 32, Lenart, roj. 19(X), 
umrla 2. marca 1982; Franc Ko-
kol. Grajenščak 60. roj. 1909, umrl 
3. marca 1982; Janez Holc. Dom 
upokojencev Ptuj, roj. 1908, umrl 
4. marca 1982; Marija Zagorc. 
Spolenjakova 3. roj. 1907. umrla 
5. marca 1982. 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno m 
radijsko dejavnost RADIO-
TEDNIK 62250 Ptuj, Vošnja-
kova 5, poštni predal 99. Ureja 
uredniški kolegij, ki ga sestav-
ljajo vsi novinarji zavoda, direk-
tor in glavni urednik FRANC 
LAČEN, odgovorni urednik 
FRANC FIDERŠEK, tehnični 
urednik ŠTEFAN PUŠNIK. 
Uredništvo in uprava Radio-
Tednik, tefon (062) 771-261 in 
771-226. Celotena naročnina 
znaša 360 dinarjev, za tujino 
610 dinarjev. Žiro račun SDK 
Ptuj 52400-603-31023. Tiska 
CGP Večer Maribor. Na podlagi 
zakona o obdavčevanju proiz-
vodov in storitev v prometu je 
TEDNIK uvrščen nned proiz-
vode, za katere se ne plačuje 
temeljni davek od prometa pro-
izvodov. 

UMRL MED PREVOZOM 
Zelo huda prometna nesreča 

se je zgodila v četrtek, 25. fe-
bruarja ob 18.15 na regionalni 
cesti pri Markovcih. Voznik to-
vornega avtomobila Ivan Bano-
vec iz Donjeg Orešja, občina 
Zelina, je peljal iz Borla proti 
Ptuju. Pri odcepu lokalne ceste 
proti Zabovcem ga je z vozilom 
zaradi neprimerne hitrosti zane-
slo na levo stran ceste in po 45 m 
na bankino. V tem trenutku je iz 
nasprotne smeri, pravilno po 
svoji desni, pripeljal kolesar Ivan 
Ivanuša iz Markovec. Tovorni 
avtomobil je trčil vanj z vso silo 
in ga zbil po cestišču. Zaradi 
hudih poškodb je Ivanuša med 
prevozom v bolnišnico umrl. 
Obsodbe vredno je tudi obna-
šanje voznika Banovca, ki je po 
nezgodi sam vzel tahografske 
vložke iz tahografa in jih zme-
čkal ter polil z nafto. Verjetno ni 
želel, da bi miličniki zvedeli 
kakšno hitrost je imel ob nezgo-
di. Čeprav je za njegovo vozilo 
stroga omejitev 70 km/h je 
tahograf pokazal kar 78 km/h . 

TRČENJE TREH TOVORNJA-
KOV 

Težja nezgoda se je zgodila v 
torek. 23. februarja ob petih 

Zaradi prostorske stiske je prejšnji teden ta rubrika odpadla, zato 
pomembnejše nesreče objavljamo danes. 

Teden od 22. februarja do vključno 1. marca je na cestah ožjega 
območja ptujske občine minil razmeroma tragično, saj so miličniki 
postaje milice Ptuj in oddelkov posredovali kar v devetih prometnih 
nesrečah. Pri tem so zabeležili eno smrtno žrtev, tri hude in pet lažjih 
poškodb. V večini nesreč je bila vzrok neprilagojena hitrost glede na 
stanje cestišča. Minuli teden sg bile naše ceste namreč večkrat poledene-
le. na kar smo vsi opozarjali. Žal pa se posamezniki niso držali napotkov 
miličnikov in naših opozoril, zato smo ponovno priča težjemu krvnemu 
davku, pa tudi materialni škodi. 

zjutraj na magistralni cesti zunaj 
naselja Šikole. Voznik tovornega 
avtomobila Vinko Baršič iz Celja 
je peljal iz smeri Pragersko proti 
Ptuju in izven naselja Sikol 
ustavil vozilo nepravilno, tako da 
je zadnji del ostal na sredini 
cestišča. Iz nasprotne smeri je 
pripeljal voznik tovornega avto-
mobila Josip Ostovič iz Djurde-
novca. ki s e j e zaradi neprimerne 
hitrosti zaletel v vozilo Bašiča. 
Trčenje je bilo tako močno, d a j e 
Bašičevo vozilo premaknilo na-
zaj, da je tudi samo trčilo v 
tovorni avtomobil Ivana Dimeca, 
ki je bilo ustavljeno za njim. 
Telesnih poškodb na srečo ni 
bilo. na vozilih pa je za okoli 
340.000 din škode. 

TRČIL V GOSTIŠČE 
V soboto. 27. februarja ob 17. 

uri je voznik osebnega avtomobi-
la Vincenc Vrabič iz Maribora, 
zaradi neprimerne hitrosti, trčil v 
gostišče »Pri Majdi« v Spuhlji. 
Pri tem je dobil lažje poškodbe 
razen voznika tudi sopotnik Sta-
nislav Letonja. Obstaja upravi-
čen sum, da je Vrabič vozil pod 
vplivom alkohola. 

-OM-

V preteklem tednu od 2. do 
vključno 9. marca pa so miličniki 
postaje milice Ptuj in oddelkov 
posredovali v petih prometnih 
nesrečah in pri tem zabeležili dve 
hudi in tri lažje telesne poškodbe. 

Tudi tokrat je med vzroki nesreč 
na prvem n.jstu neprilagojena 
hitrost glede na stanje cestišča, na 
drugem je vinjenost in na tretjem 
nepazljivost. V enem primeru je 
bil v nesreči udeležen tudi otrok. 
Sicer pa je na vozilih za okoli 
256.000 din materialne škode. 

STA PREVEČ PRAZNOVALA? 
V ponedeljek, 8. marca se je 

zgodila huda prometna nesreča 
na Zagrebški cesti v Ptuju. Okrog 
2.35 je voznik osebnega avtomo-
bila Stanislav Habijanič iz Drave 
peljal iz Ptuja proti Turni.šču, ko 
mu je med vožnjo pred vozilo 
nenadoma pripeljal kolesar Ja-
nez Murko iz Draženc. Prišlo je 
do trčenja v katerem je dobil 
Murko hujše telesne poškodbe. 
Obstaja utemeljen sum, da sta 
oba udeleženca te nesreče vozila 
pod vplivom alkohola. Koliko je 
v tem resnice bo pokazala anali-
za odvzete krvi. 

TRČILA V DREVO 
V nedeljo, 7. marca ob 5.00 je 

voznica osebnega avtomobila 
Zvonka Medved iz Maribora 
peljala iz smeri Ptuja proti Jur-
šincem. Zaradi neprilagojene 
hitrosti jo je na zasneženem 
cesti.šču zaneslo s ceste, kjer je 
trčila v drevo. V nesreči je bila 
voznica lažje poškodovana. Laž-
je telesne poškodbe pa stu dobila 
tudi sopotnika Alojz Šegula in 
Branko Kolarič, oba iz Zagojič. 

-OM-

NESREČA V KUUČAROVCiH 
V nedeljo, okoli 3. ure zjutraj 

se je zgodila na lokalni cesti v 
Ključarovcih pri Ormožu huda 
prometna nesreča. Voznik oseb-
nega avtomobila Stanko Kosi, 
Spodnji Ključarovci 33. na za-
sneženem cesti.šču ni pravočasno 
opazil pešca Ivana Kosija. Spod-
nji Ključarovci 19. S prednjim 
delom vozila je pešca podrl. 
Hudo poškodovanega so prepe-
ljali v ptujsko bolnišnico. Obstaja 
sum. da je bil voznik osebnega 
avtomobila vinjen. 

KLEKTRICM TOK LBII KO-
N.JA 

Kaj nenavadna nesreča .se je 
zgodila prejšnjo nedeljo popol-
dne v Sovičah. KS Videm. Janez 
Bračičje peljal s konjem na vozu 
>eno proti domu. Ko je peljal 
mimo droga električne napelja-
ve. je konj padel in poginil. 
Ugotovili so. da ga je ubil elek-
trični tok. ki je prišel v tla po 
valjancu za ozemljitev. 


